
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 20249, 20339 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 20249, 20280, 20281,

20282, 20283, 20285, 20286, 20287, 20288, 20293, 20295,
20297, 20298, 20299, 20300, 20303, 20339 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 20250 έως 25789,

σελ. 20249 - 20268 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

20269 - 20279 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

µε θέµα: «Πανώλη στα πρόβατα. Αιτίες, τρόποι αντιµετώπι-
σης και ενίσχυσης κτηνοτρόφων. Υπάρχει σχέδιο;», σελ.
20280 

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Συνέπειες από τη ραγδαία επέκταση των αιολι-

κών σταθµών σε καµένες δασικές εκτάσεις ή άλλες προστα-
τευόµενες περιοχές», σελ. 20282 

ii. µε θέµα: « Άµεση ενεργοποίηση και συστράτευση των
φορέων στη Θεσσαλία για να σταθεί όρθιος ο πρωτογενής
τοµέας απέναντι στην ανεξέλεγκτη εγκατάσταση Ανανεώσι-
µων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ)», σελ. 20284 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου για τη
στρατηγική περιβαλλοντική εκτίµηση στη Σύµβαση της Οικο-
νοµικής Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών για την Ευρώπη
«για την εκτίµηση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων σε δια-
συνοριακό πλαίσιο», που κυρώθηκε µε τον ν. 2540/1997»,
σελ. 20287 - 20305 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β . , σελ. 20250 - 20292
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 20292 - 20339

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 20249, 20280, 20281,20282, 

20283, 20285, 20286,20287, 
20288

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 20293, 20295, 20297,20298, 
20299, 20300, 20303, 20339

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 20300

ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 20288

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 20280, 20282
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 20280, 20281, 20284,20285, 

20298
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 20283
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 20283, 20284, 20285

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας:

ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 20289
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 20297
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 20292, 20294
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 20287
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 20298
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 20299, 20300
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 20290
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 20300, 20301
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 20293, 20294
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 20289
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 20294, 20295
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 20288
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 20298, 20301, 20302
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 20296, 20297
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 20291

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’

Τετάρτη 4 Σεπτεµβρίου 2024



Αθήνα, σήµερα στις 4 Σεπτεµβρίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΒΙΛΙΑΡ-
ΔΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 3-9-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΠΓ’ συνεδρίασης, της Τρίτης 3 Σε-
πτεµβρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του

σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Κύ-
ρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτοµίας και Ψηφιακής Πολιτικής
της Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα του ψηφιακού µετασχη-
µατισµού».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Πέτρο Παππά, Βουλευτή Νοµού Κιλκίς, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’

Τετάρτη 4 Σεπτεµβρίου 2024



20250 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20251



20252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20253



20254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20255



20256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20257



20258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20259



20260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20261



20262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20263



20264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20265



20266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20267



20268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20269

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



20270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20271



20272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20273



20274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20275



20276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20277



20278 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20279



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η ανακοίνωση των αναφορών.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατεία Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: «Με την πα-
ρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου την Τετάρτη 4 Σεπτεµβρίου 2024 ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής: Οι υπ’ αριθµόν 1337/30-8-2024
και 1343/2-9-2024 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη.
Η υπ’ αριθµόν 1335/30-8-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Χρή-
στο Κέλλα. Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες
προκειµένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικα-
σία όσο και οι ερωτώντες Βουλευτές.». 

Θα ξεκινήσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1335/30-8-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Πανώλη στα πρόβατα. Αιτίες, τρόποι αντι-
µετώπισης και ενίσχυσης κτηνοτρόφων. Υπάρχει σχέδιο;».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Χρήστος Κέλλας.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά
για την πρωτολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, υπάρχει σχέδιο; Προφανώς και δεν υπάρχει. Έχουν

περάσει πενήντα τρεις ηµέρες, κύριε Υπουργέ, από τις 11 Ιου-
λίου, από την εµφάνιση του πρώτου κρούσµατος πανώλης. Και
απ’ ό,τι φαίνεται το θέµα της πανώλης, το οποίο απασχολεί όλο
τον πρωτογενή τοµέα, αλλά και τους καταναλωτές πανελληνίως,
ξέφυγε από τη Θεσσαλία και είναι πλέον σε όλη την Ελλάδα.

Υπάρχουν δύο θέµατα. Πρώτον, η διαχείριση και η αντιµετώ-
πιση της όλης της κατάστασης για τη µη εξάπλωση της πανώλης
και δεύτερον, η οικονοµική στήριξη των κτηνοτρόφων. Εµείς θε-
ωρούµε ότι για να αντιµετωπιστεί σωστά πρέπει να κατανοηθεί
το πρόβληµα και να ξέρουµε τι έχει φταίξει.

Σήµερα που µιλάµε, ως Κυβέρνηση λαµβανοµένης υπ’ όψιν και
της απάντησης που έχετε δώσει σε άλλους Βουλευτές, ότι από
τη µέχρι στιγµής επιδηµιολογική διερεύνηση προκύπτει ότι τα
κρούσµατα συνδέονται µε εµπορευµατική ροή από άλλα κράτη-
µέλη, προκύπτει ότι δεν µπορείτε να πείτε από πού ξεκίνησε, από
πού ήρθε η πανώλη. Δεν µπορείτε. Δεν το γνωρίζετε;

Δεν πρέπει να υπάρξει ένα πόρισµα επιδηµιολογικό, ένα πόρι-
σµα επί της ιχνηλάτησης, να πείτε, για παράδειγµα, ότι ήρθε από
τη Ρουµανία; Δεν πρέπει να υπάρχουν σαφείς απαντήσεις για να
µπορέσετε να αντιµετωπίσετε τη µη εξάπλωση της πανώλης; 

Κύριε Υπουργέ, σήµερα ο κτηνοτροφικός κόσµος θέλει συγ-
κεκριµένες απαντήσεις, όπως: Πώς και πόσες από τις νέες
εστίες, εκτός Θεσσαλίας, συνδέονται µε µεταφορές - µετακινή-
σεις αιγοπροβάτων οι οποίες έγιναν στη Θεσσαλία, διότι στις 18
Ιουλίου έγιναν µετακινήσεις αιγοπροβάτων. Οι εν λόγω µεταφο-
ρές ήταν σύννοµες; Τα ζώα συνοδεύονταν από υγειονοµικά πι-
στοποιητικά, όπως προβλέπει το σχέδιο έκτακτης ανάγκης; Πότε
η επιδηµιολογική διερεύνηση οδήγησε στο συµπέρασµα ότι τα
κρούσµατα συνδέονται µε εµπορευµατική ροή από άλλα κράτη-
µέλη; Γιατί δεν ελήφθησαν άµεσα µέτρα περιορισµού των µετα-
κινήσεων αιγοπροβάτων από εκµεταλλεύσεις εµπόρων; Διότι για
να αντιµετωπίσεις σωστά το πρόβληµα, πρέπει να ξέρεις από
πού ήρθε και πού βρίσκεται. 

Σήµερα υπάρχει έντονος ο κίνδυνος εξάπλωσης πανώλης.
Αυτό το γνωρίζουµε. Δεν έχει εξαλειφθεί το πρόβληµα. Και η επι-
δηµιολογική διαχείριση έχει να κάνει µε την οικονοµική στήριξη
των κτηνοτρόφων, διότι είπε ο κ. Τσιάρας ότι θα ανακοινώσετε
όταν λήξει το όλο θέµα. Κανένας δεν το εύχεται, ειλικρινά, αλλά
αν λήξει µετά από έναν χρόνο; Κανείς δεν το εύχεται, αλλά αν
λήξει µετά από έξι µήνες; Ήδη είµαστε σε επιτήρηση. Έχετε κά-

ποιες σκέψεις, τουλάχιστον, για άµεση καταβολή; 
Ξέρετε πόσο κοστίζει ένα ζώο και πόσο κοστίζει για να γίνει

παραγωγικό το ζώο; Αλλά ακόµη και σε αυτό, στην αντιµετώπιση,
πρέπει να έχετε υπολογίσει το κόστος, δηλαδή πόσο είναι το κό-
στος για τον κτηνοτρόφο. Μια αγορά ζώου κάνει 300-350 ευρώ,
µε τα τιµολόγια πάντα. Για να γίνει παραγωγικό ζώο θέλει άλλα
150 ευρώ.

Έχετε υπολογίσει πόσο είναι η επιβάρυνση στους καταναλω-
τές και η επιβάρυνση από τις αυξήσεις στα γαλακτοκοµικά προ-
ϊόντα, ώστε να προχωρήσετε άµεσα σε µια καταβολή ποσού
στους κτηνοτρόφους; Διότι οι κτηνοτρόφοι -και το έχουν όλοι οι
κτηνοτρόφοι, όχι µόνο αυτοί των οποίων θανατώθηκαν τα ζώα,
αλλά και αυτοί που ήταν στην καραντίνα- έχουν απώλεια εισοδή-
µατος και απώλεια του ζωικού κεφαλαίου.

Άρα, το πρώτο και βασικό: Ως χώρα σήµερα ξέρουµε αν έχει
συνεδριάσει ποτέ το Εθνικό Κέντρο Ελέγχου της πανώλης των
µικρών µηρυκαστικών;  Εγώ από αυτά που διάβασα λέει ότι προ-
βλέπει ο νόµος το Εθνικό Κέντρο Ελέγχου της πανώλης των µι-
κρών µηρυκαστικών. Υπάρχει έκθεση του Εθνικού Κέντρου
Ελέγχου της ασθένειας ή έκθεση της έρευνας των πρωτογενών
εστιών; 

Και εν κατακλείδι -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- κάτι απλό. Σή-
µερα που µιλάµε µπορείτε να πείτε, ως Κυβέρνηση, ότι η πανώλη
εµφανίστηκε από τη Ρουµανία και µετά πήγε εκεί; Μόνο έτσι µπο-
ρείς να το αντιµετωπίσεις το πρόβληµα. Γιατί σήµερα που µιλάµε
έχουµε εξήντα δύο κρούσµατα. Εξήντα δύο κρούσµατα έχει και
η Ρουµανία, σωστά; Προσέξτε, λέτε, όµως, και ότι η Ρουµανία
θανάτωσε διακόσιες πενήντα χιλιάδες ζώα, ενώ εµείς είκοσι
πέντε. Λησµονείτε, όµως, ότι στη Ρουµανία είναι περισσότερες
εκµεταλλεύσεις. Μια εκµετάλλευση έχει πέντε χιλιάδες ζώα. Άρα,
το ότι υπάρχουν κρούσµατα ακόµα σηµαίνει ότι µεταδίδεται η
ασθένεια από τα ζώα που είναι εντός της ελληνικής επικράτειας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων -και η Κυβέρνηση συνολικά- βρίσκεται
πάντα δίπλα στους κτηνοτρόφους διαφυλάσσοντας τα συµφέ-
ροντά τους µε κάθε δυνατό τρόπο. Είναι η πρώτη φορά που
έχουµε κρούσµα πανώλης στην Ευρωπαϊκή Ένωση και συνεπώς
και στην Ελλάδα. Αµέσως µε τη διάγνωση του κρούσµατος σή-
µανε συναγερµός στις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και ελήφθησαν όλα τα απαραίτητα µέτρα
για την αντιµετώπιση του νοσήµατος, σε συνεργασία µε την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. 

Απαντώντας, αγαπητέ συνάδελφε, στην ερώτησή σας για τις
ενέργειες που κάναµε για την αποτροπή της εισόδου στη χώρα
και διάδοσης της νόσου, σας ενηµερώνω ότι επιτρέπεται η εισα-
γωγή αιγοπροβάτων µόνον από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Απαγορεύεται αυστηρά από τρίτες χώρες, όπως είναι η Τουρκία,
όπως είναι η Αλβανία. 

Στην Περιφερειακή Ενότητα Έβρου, όπως γνωρίζετε, που θε-
ωρείται υψηλού κινδύνου για την είσοδο της πανώλης των µι-
κρών µηρυκαστικών στην Ελλάδα, λόγω της γεωγραφικής της
θέσης, που συνορεύει µε την Τουρκία, υπάρχει ενεργή επιτή-
ρηση για το εν λόγω νόσηµα. Η επιτήρηση αυτή επιτελείται µέσω
του έργου «TRACES» υπό την αιγίδα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
και της Διεθνούς Οργάνωσης Τροφίµων και Γεωργίας των Ηνω-
µένων Εθνών και σε συνεργασία µε τις βουλγαρικές και τουρκι-
κές κτηνιατρικές αρχές. 

Το έργο «TRACES» προβλέπει αφ’ ενός µεν ορολογική επιτή-
ρηση στα πρόβατα, τις αίγες και τους χοίρους και αφ’ ετέρου
κλινική επιτήρηση στα βοοειδή. Η συλλογή των σχετικών δεδο-
µένων καταγράφεται σε τέσσερις τριµηνιαίους κύκλους ετησίως.
Μάλιστα, στο πλαίσιο του εν λόγω προγράµµατος -όχι τώρα,
αλλά από το 2014 ακόµα- παράλληλα µε την ορολογική επιτή-
ρηση του αφθώδους πυρετού, ξεκίνησε προληπτικά, εξαιτίας της
εκτεταµένης επιζωοτίας της πανώλης των µικρών µηρυκαστικών
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στην Τουρκία και η ορολογική επιτήρηση για τον ιό της πανώλης
των µικρών µηρυκαστικών, µε αρνητικά µέχρι πρότινος αποτελέ-
σµατα. 

Επιπλέον, από το 2017 ξεκίνησε η εφαρµογή του προγράµµα-
τος των τεσσάρων διασυνοριακών νοσηµάτων -οζώδης δερµατί-
τιδα βοοειδών, ευλογιά προβάτων, αφθώδης πυρετός και
πανώλη των µικρών µηρυκαστικών- που σκοπεύει στην ενεργη-
τική και παθητική επιτήρηση, αλλά και στη διασφάλιση της έγ-
καιρης αντιµετώπισης κρουσµάτων των παραπάνω νοσηµάτων. 

Απώτερος στόχος του προγράµµατος είναι η διασφάλιση της
υγείας του ζωικού κεφαλαίου της χώρας και η διαφύλαξη του
εθνικού, ευρωπαϊκού και διεθνούς εµπορίου ζώων και ζωικών
προϊόντων. Το συγκεκριµένο πρόγραµµα εφαρµόζεται στις Πε-
ριφέρειες της Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και της Κεν-
τρικής Μακεδονίας, καθώς και στα νησιά µας, στη Λέσβο, στη
Λήµνο, στη Σάµο, στη Ρόδο και στην Κω, που θεωρούνται περιο-
χές υψηλού κινδύνου λόγω της γειτνίασής τους µε τη χώρα που
τα εν λόγω νοσήµατα εκδηλώνονται. 

Το πρόγραµµα περιλαµβάνει κλινική και ορολογική επιτήρηση
ως προς την πανώλη των µικρών µηρυκαστικών, στα πρόβατα
και τις αίγες. Για τις εισαγωγές από τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η ενωσιακή νοµοθεσία προβλέπει ότι η µεταφορά ζώων
δηλώνεται στο σύστηµα «TRACES» και το µόνο το οποίο απαιτεί-
ται είναι το υγειονοµικό πιστοποιητικό του ζώου από τη χώρα
προέλευσης. 

Να σηµειωθεί ότι το κρούσµα πανώλης στην Ελλάδα βρέθηκε
δέκα µέρες πριν δηλωθεί το πρώτο κρούσµα πανώλης στη Ρου-
µανία. Δηλαδή στη Ρουµανία ανιχνεύθηκε δέκα µέρες µετά την
Ελλάδα. 

Όσον αφορά τα µέτρα που λάβαµε, κύριε Κόκκαλη, για την αν-
τιµετώπιση της νόσου της πανώλης επισηµαίνω ότι εξαρχής ελή-
φθησαν µέτρα αυστηρά και επώδυνα για τα οποία µάλιστα
πήραµε τα συγχαρητήρια της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Τα συγ-
χαρητήρια αυτά, βεβαίως, είναι για τους κτηνιάτρους, είναι για
τις ΔΑΟΚ, είναι για τη Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής του Υπουρ-
γείου. Σπεύσαµε σε κάθε σηµείο της Ελλάδας, από άκρο εις
άκρον, από το Ηράκλειο της Κρήτης έως τον Έβρο, για να ενη-
µερώσουµε, να συντονίσουµε, αλλά και να πείσουµε τους κτηνο-
τρόφους, τις επιχειρήσεις ζωοτροφών, τους εκπροσώπους των
γαλακτοκοµείων για το απαραίτητο των µέτρων που ελήφθησαν. 

Στις µολυσµένες εκτροφές εφαρµόστηκαν από τις κτηνιατρι-
κές υπηρεσίες όλα τα µέτρα που προβλέπονται από τον Κανονι-
σµό 687/2020 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και το υπ’ αριθµόν
1747/18-12-2023 σχέδιο αντιµετώπισης έκτακτης ανάγκης για
την καταπολέµηση των ασθενειών του παραρτήµατος 1 του
π.δ.138/1995. Πιο συγκεκριµένα έγινε: Θανάτωση και υγειονο-
µική ταφή των ζώων. Καθαρισµός και απολύµανση των εγκατα-
στάσεων. Οριοθέτηση ζωνών προστασίας και επιτήρησης σε
κύκλο ακτίνας τριών και δέκα χιλιοµέτρων από κάθε επιβεβαι-
ωµένη εστία. 

Σηµειώνω ότι στις ζώνες προστασίας και επιτήρησης πραγµα-
τοποιούνται επισκέψεις από κτηνιάτρους στο σύνολο των εκµε-
ταλλεύσεων µε προτεραιότητα στις εκµεταλλεύσεις που
βρίσκονται σε ζώνη προστασίας κατά τις οποίες διενεργείται
απογραφή του ζωικού κεφαλαίου, κλινική εξέταση όλων των προ-
βάτων ή/και των αιγοειδών, τήρηση των µέτρων βιοπροφύλαξης
στις εκτροφές µε περιφράξεις, απολυµάνσεις τροχών οχηµάτων
και υποδηµάτων στις εισόδους και εξόδους των εκµεταλλεύ-
σεων, απολυµάνσεις υλικών και λοιπά.

Σας διαβεβαιώνω, κύριε συνάδελφε, ότι έχει γίνει η µεγαλύ-
τερη κτηνιατρική επιχείρηση στη χώρα µε συµµετοχή κτηνιάτρων
από τις κτηνιατρικές υπηρεσίες, από τις ΔΑΟΚ, από τους κτηνιά-
τρους των εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου -ΟΠΕΚΕΠΕ,
ΕΛΓΑ, ΕΦΕΤ και ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», αλλά και από τις περιφερει-
ακές ενότητες.

Ταυτόχρονα, µε ειδική εγκύκλιο, την υπ’ αριθµόν 1396/16-7-
2023 της Γενικής Διεύθυνσης Κτηνιατρικής του ΥΠΑΑΤ δίδονται
περαιτέρω οδηγίες ως προς τις προϋποθέσεις µετακίνησης των
αιγοπροβάτων για άµεση σφαγή, για µεταφορά, διακίνηση γάλα-
κτος και διαχείριση ζωοτροφών. Ήδη βρισκόµαστε σε φάση χα-
λάρωσης των µέτρων, τα οποία πήραµε. 

Σήµερα θα σας πω ότι ανοίγει και στο Ηράκλειο της Κρήτης,
γιατί εµείς είµαστε στην ουσία που διαγνώσαµε την πανώλη,
κύριε Κόκκαλη. Εµείς δείξαµε στην Ευρώπη τον τρόπο αντιµετώ-
πισης και ευελπιστούµε ότι µέχρι τέλος Σεπτεµβρίου θα έχουµε
εκριζώσει την πανώλη. 

Άρα και σχέδιο υπάρχει και το σχέδιο αποδίδει. Και αυτό φαί-
νεται και από τα συγχαρητήρια της Ευρωπαϊκής Επιτροπής προς
τις κτηνιατρικές υπηρεσίες του Υπουργείου µας, αλλά και από
το γεγονός ότι στην Ελλάδα, κύριε Κόκκαλη, από το ζωικό κεφά-
λαιο των δεκατριών εκατοµµυρίων αιγοπροβάτων, έχουν θανα-
τωθεί κοντά στις τριάντα χιλιάδες αιγοπρόβατα, ενώ στη
Ρουµανία µε πολύ µικρότερο ζωικό κεφάλαιο -γύρω στα εννέα
εκατοµµύρια- έχουν θανατωθεί ήδη τριακόσιες είκοσι χιλιάδες
αιγοπρόβατα. Εποµένως, βλέπετε ότι σχέδιο υπάρχει και το σχέ-
διο αποδίδει. 

Στη δευτερολογία µου θα απαντήσω και στα υπόλοιπα ερωτή-
µατά σας για ενηµέρωση και προστασία των καταναλωτών και
για τις αποζηµιώσεις των κτηνοτρόφων.

Σας ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Υφυπουργό. 
Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο και παρακαλώ πολύ για την τή-

ρηση του χρόνου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτό που είπατε -νοµίζω ότι το είχατε καταλάβει- δεν είναι επι-

χείρηµα που µπορεί να λέει η Κυβέρνηση, ότι θανατώθηκαν εί-
κοσι πέντε χιλιάδες στην Ελλάδα και διακόσιες πενήντα χιλιάδες
στη Ρουµανία, όταν τα κρούσµατα είναι τα ίδια. Διότι στη Ρου-
µανία, κύριε Υπουργέ, οι κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις είναι µε-
γάλες. Μία έχει πέντε χιλιάδες ζώα. Είναι αυτό επιχείρηµα; 

Κατ’ αρχάς, όντως αξίζουν συγχαρητήρια στους κτηνιάτρους
και της κεντρικής υπηρεσίας του Υπουργείου και των ΔΑΟΚ που
κατέβαλαν υπεράνθρωπες προσπάθειες. Οι άνθρωποι βέβαια σε
αυτές υπηρεσίες θέλουν βοήθεια, µε προσωπικό. Και σε αυτό
δεν ακούσαµε από την Κυβέρνηση τι θα κάνει µε προσλήψεις
κτηνιάτρων, µόνιµες προσλήψεις κτηνιάτρων. 

Να τα ξεκαθαρίσουµε. Είπα πριν ότι για να µπορέσετε να αν-
τιµετωπίσετε την κατάσταση πρέπει να κατανοήσετε το πρό-
βληµα, στη θανάτωση περισσότερο -και καλά κάνατε- και όχι
στην ιχνηλάτηση, την έγκαιρη. Διότι αν γινόταν έγκαιρη ιχνηλά-
τηση δεν θα είχε ξεφύγει από τη Θεσσαλία, κύριε Υπουργέ. Ένα
µέτρο, περιορισµό στους εµπόρους. Ελήφθη; Πότε; Μετά από
πόσες ηµέρες; Αφού είχε γίνει ήδη µετακίνηση από τη Θεσσαλία;
Αφού είχε γίνει.

Τώρα να λέτε συγχαρητήρια! Παρουσιάσατε µια καλή εικόνα,
ότι είναι όλα υπό έλεγχο. Ανέτρεξα στο διαδίκτυο και βρήκα µία
απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Να τη διαβάσουµε, θα
έχει ενδιαφέρον. 

Εκτελεστική απόφαση της επιτροπής στις 29 Αυγούστου. Στις
30 Αυγούστου επίσηµη εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Πόσες µέρες είναι, κύριε Πρόεδρε; Πριν τέσσερις. Λέει εκεί:
«Στην παρούσα επιδηµιολογική κατάσταση υπάρχει υψηλός κίν-
δυνος περαιτέρω εξάπλωσης της νόσου, λόγω του γεγονότος
ότι αυτές οι νέες εστίες αναφέρονται πάνω από δύο - τρεις εβδο-
µάδες µετά την επιβεβαίωση των πρώτων εστιών στις ίδιες περι-
φερειακές ενότητες, κάτι που υποδηλώνει εµµονή στην
κυκλοφορία της νόσου. Λόγω της σοβαρότητας και του επείγον-
τος χαρακτήρα της επιδηµιολογικής κατάστασης και προκειµέ-
νου να περιοριστεί αµέσως η εξάπλωση της νόσου, είναι
αναγκαίο να διασφαλιστεί ότι δεν πραγµατοποιούνται µετακινή-
σεις ζώων».

Κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό είπαµε ότι καταβάλλετε φιλότιµες
προσπάθειες, αλλά ξέρουµε ότι το δηµόσιο έχει παθογένειες.
Μην ισχυριζόµαστε τώρα ότι το πρόβληµα το έχετε λύσει. Σας
ξέφυγε στην επιδηµιολογική διερεύνηση, αν γινόταν έγκαιρα
ιχνηλάτηση. Ούτε σήµερα, κύριε Πρόεδρε, δεν είπε η ελληνική
Κυβέρνηση από πού προήλθε. Δεν έχει καταθέσει ένα επίσηµο
πόρισµα ιχνηλάτησης. 

Και έρχοµαι στο δεύτερο θέµα, την αποζηµίωση των κτηνοτρό-
φων. Δεν πρέπει να έχετε ένα σχέδιο για το τι ακριβώς θα απο-
ζηµιώσετε; Ζωοτροφές όλοι οι κτηνοτρόφοι, απώλεια
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εισοδήµατος, απώλεια ζωικού κεφαλαίου. Θα γίνει όπως οι πληµ-
µυροπαθείς στον «Ντάνιελ»; Ούτε ένας δεν έχει υπαχθεί, ούτε
ένας, παρ’ ότι σχεδιάστηκε το µέτρο της αντικατάστασης από
την προηγούµενη ηγεσία. Ούτε ένας! 

Έτσι περιµένετε να αποζηµιωθούν και οι κτηνοτρόφοι, όπως
σχεδιάστηκε για τους πληµµυροπαθείς που πνίγηκαν τα ζώα
τους; Δεν πρέπει να προχωρήσετε τώρα -και εµείς το προτεί-
νουµε- στην καταβολή ενός ποσού στους κτηνοτρόφους, όπως
350 ευρώ; Ξέρουµε όλοι, ξέρετε γιατί είµαστε από την ίδια περι-
φέρεια. Τουλάχιστον η καταβολή να γίνει σύµφωνα µε τα τιµο-
λόγια του κάθε παραγωγού. Ένα ζώο κάνει το λιγότερο 300
ευρώ. Για να το µεγαλώσει θέλει άλλα 150, 200 ευρώ. Γιατί δεν
προχωρείτε σε αυτή την άµεση καταβολή; 

Είπαµε ότι ευχόµαστε όλοι να λήξει στις 22 Οκτωβρίου που τε-
λειώνει η επιτήρηση. Όλοι το ευχόµαστε, αλλά ταυτόχρονα προ-
τείνουµε και µια άµεση καταβολή στους κτηνοτρόφους, διότι η
κτηνοτροφία είναι πλέον κάτω από το µηδέν, όπως προτείνουµε
και την έγκαιρη επιδηµιολογική διερεύνηση, ώστε το πρόβληµα
να σταµατήσει. Οκτώβριο; Οκτώβριο. Να περιοριστεί τουλάχι-
στον.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ, για τρία λεπτά. Παρακαλώ

πολύ για την τήρηση του χρόνου. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κόκκαλη, όπως έχουµε τονίσει µε κάθε πρόσφορο µέσο

και δελτία Τύπου και ανακοινώσεις και ενηµερώσεις κτηνοτρό-
φων και αφίσες και ενηµερωτικά φυλλάδια, από την αρχή της εκ-
δήλωσης της επιζωοτίας, του ιού της πανώλης των µικρών
µηρυκαστικών, ο συγκεκριµένος ιός δεν µεταδίδεται στον άν-
θρωπο και δεν έχει καµµία σχέση µε τη δηµόσια υγεία. Συνεπώς,
δεν τίθεται θέµα προστασίας των καταναλωτών. Πρόκειται για
ζωονόσο. Όλα τα µέτρα τα οποία λαµβάνονται από το ΥΠΑΑΤ
στοχεύουν αποκλειστικά και µόνον στην προστασία του ζωικού
κεφαλαίου. 

Παρ’ όλα αυτά, στο πλαίσιο συνδροµής των κτηνιατρικών υπη-
ρεσιών κλιµάκια του ΕΦΕΤ έχουν µεταβεί σε όλες τις περιοχές,
τις πληγείσες, προκειµένου να διενεργήσουν ελέγχους στις επι-
χειρήσεις υγειονοµικού ενδιαφέροντος, µε γνώµονα πάντοτε την
προστασία των καταναλωτών και την αποτροπή διασποράς της
νόσου στο ζωικό κεφάλαιο της χώρας.

Κύριε Κόκκαλη, τα κρούσµατα που βρήκαµε σε όλη την Ελ-
λάδα, στις εξήντα δύο εκτροφές, από την ιχνηλάτηση προέκυ-
ψαν, από τις οµολογίες των κτηνοτρόφων προς τα πού µετα-
κινήθηκαν ζώα. Από εκεί προέκυψαν. 

Ως προς την καταβολή των αποζηµιώσεων στους πληγέντες
κτηνοτρόφους που είναι πραγµατικά ένα θέµα το οποίο απασχο-
λεί τους ίδιους τους κτηνοτρόφους και είναι και εύλογο το εν-
διαφέρον τους, υπάρχει η κατ’ έτος εκδιδόµενη ΚΥΑ, κοινή
υπουργική απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών για την έγ-
κριση του προγράµµατος οικονοµικών αποζηµιώσεων, ενισχύ-
σεων και λειτουργικών δαπανών που προκύπτουν από την
επιβολή κτηνιατρικών µέτρων εξυγίανσης του ζωικού κεφαλαίου
της χώρας στο πλαίσιο εφαρµογής των ισχυουσών ειδικών κτη-
νιατρικών διατάξεων. 

Προβλέπει, λοιπόν, η ΚΥΑ την καταβολή άµεσης και προσή-
κουσας χρηµατικής αποζηµίωσης σε ποσοστό 100% και εντός
των ορίων της µοναδιαίας αξίας του σχετικού άρθρου, που είναι
το άρθρο 8, στους εκτροφείς των ζώων που αναγκάζονται να
προβούν σε υποχρεωτική θανάτωση και υγειονοµική ταφή των
θανατωµένων ζώων. Επιπλέον, η εν λόγω απόφαση προβλέπει
και την καταβολή αποζηµιώσεων για τα λοιπά µέτρα, τα οποία
αποφασίζονται σύµφωνα µε τους όρους και τις ειδικές κτηνια-
τρικές διατάξεις εξάλειψης των ασθενειών των ζώων που θανα-
τώνονται, όταν αυτό κρίνεται αναγκαίο για τη διαχείριση εστιών
των εν λόγω ασθενειών. 

Ήδη ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Τσιά-
ρας έχει αποστείλει επιστολές στους ευρωπαίους Επιτρόπους

Υγείας και Γεωργίας ζητώντας τη συµµετοχή τους στην κατα-
βολή των αποζηµιώσεων, τη συµµετοχή της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και επίσης έχει αποστείλει σε όλους τους ευρωπαίους
οµολόγους του και θα θέσει το θέµα στη σύνοδο Υπουργών στις
23 Σεπτεµβρίου. 

Κλείνοντας, κύριε συνάδελφε, θα σας πω ότι το ΥΠΑΑΤ πέρα
από τα έκτακτα µέτρα για τις ζωονόσους, αναλαµβάνει συνεχείς
δράσεις που στοχεύουν στην αντιµετώπιση των χρονιζόντων
προβληµάτων που ταλανίζουν τον πρωτογενή τοµέα και στηρί-
ζουν διαχρονικά την κτηνοτροφία. 

Είπατε ότι δεν έχουν ανακοινωθεί ακόµα αποζηµιώσεις. Κύριε
Κόκκαλη, δεν έχει κλείσει ο κύκλος των αιτήσεων. Οι ίδιοι οι κτη-
νοτρόφοι ζητάνε παράταση για να ολοκληρώσουν τις αιτήσεις.
Επιπλέον οι τιµές που λέτε, τα 300 ευρώ ισχύουν, όµως όχι 300
αλλά και άλλα 150 για να τα µεγαλώσουν. 

Τώρα θα σας αναφέρω ενδεικτικά κάποια µέτρα που παίρνει
το Υπουργείο, όπως είναι για την προστασία του ζωικού κεφα-
λαίου, όπως είναι οι παρεµβάσεις του Στρατηγικού Σχεδίου Κοι-
νής Γεωργικής Πολιτικής της ΣΣ ΚΑΠ της περιόδου 2023 - 2027
που αφορά πόρους 14 δισεκατοµµυρίων ευρώ, τη συµπερίληψη
από το 2015 του τοµέα της αιγοπροβατοτροφίας στο καθεστώς
της συνδεδεµένης ενίσχυσης στο πλαίσιο των άµεσων ενισχύ-
σεων της ΚΑΠ, την ένταξη του τοµέα ως επιλέξιµη δραστηριό-
τητα στο πλαίσιο του ν.4887/2022, Αναπτυξιακός Νόµος -
Ελλάδα Ισχυρή Ανάπτυξη, την απόφαση της Ελλάδας να εφαρ-
µοστεί το µέτρο της συνδεδεµένης στήριξης στον τοµέα της αι-
γοπροβατοτροφίας ενιαία σε ορεινές και πεδινές περιοχές σε
όλη τη χώρα από το 2017 και µετά, λόγω των µεγάλων αυξήσεων
στο γάλα, τις ζωοτροφές και την ενέργεια.

Και παράλληλα στη νέα προγραµµατική περίοδο η ζωική πα-
ραγωγή ενισχύεται µε την παρέµβαση Π1 - 32.3 Στήριξη Συνδε-
δεµένου Εισοδήµατος στη ζωική παραγωγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υφυπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Με την υπ’ αριθµ. 119/7.9.2020 ΚΥΑ χορηγήθηκε κρατική ενί-
σχυση στον τοµέα της αιγοπροβατοτροφίας λόγω των επιπτώ-
σεων της πανδηµίας COVID-19, ενώ υπεγράφη σχετική KYA
ενίσχυσης των κτηνοτροφικών επιχειρήσεων ύψους 50.000 ευρώ
λόγω της ουκρανικής κρίσης. 

Τέλος, µε απόφαση που υπέγραψα στις 22 Μάϊου το ΥΠΑΑΤ
στήριξε τους εκτροφείς των αυτόχθονων φυλών αγροτικών ζώων
µε σηµαντικές ενισχύσεις στο πλαίσιο της παρέµβασης Π3-70-
1.5 της ΣΣ ΚΑΠ 2023 - 2027. 

Όπως γίνεται, λοιπόν, φανερό από όλα τα παραπάνω η Κυβέρ-
νηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός δίδουν ιδιαίτερη βαρύτητα
στην κτηνοτροφία και στα παράγωγα αυτής που αποτελούν ση-
µαντικό πυλώνα της εθνικής οικονοµίας. Είµαστε αισιόδοξοι ότι
σύντοµα θα απαλλαγούµε από τη νόσο, κύριε Κόκκαλη. Είµαστε
συγκρατηµένα αισιόδοξοι. Δεν είπαµε ότι τελείωσε. Ελπίζουµε
ότι θα τελειώσει σύντοµα. Είναι υπό έλεγχο και θα απαλλαγούµε
από αυτή, αλλά και από την άλλη ζωονόσο, την ευλογιά των προ-
βάτων, η οποία εµφανίστηκε πρόσφατα στον Νοµό Έβρου όπου
εφαρµόζονται ανάλογα µέτρα. 

Στεκόµαστε, λοιπόν, στο πλευρό των κτηνοτρόφων µας και θα
προχωρήσουµε άµεσα σε δίκαιες αποζηµιώσεις, ώστε να τους
δώσουµε τη δυνατότητα να αποκαταστήσουν πλήρως το ζωικό
τους κεφάλαιο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε την µε αριθµό 1343/2-9-2024 δεύτερη επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττι-
κής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Τάσου
Οικονοµόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Συνέπειες από τη ραγδαία επέκταση των αιολικών
σταθµών σε καµένες δασικές εκτάσεις ή άλλες προστατευόµενες
περιοχές». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Θεόδωρος Σκυλακάκης.
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Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας.

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στην Ελλάδα σήµερα λειτουργούν αιολικοί

σταθµοί εγκατεστηµένης ισχύος πάνω από 5,2GW, ενώ βρίσκον-
ται υπό ανάπτυξη πάρκα 1GW ακόµη. Σύµφωνα µε το Εθνικό Σχέ-
διο για την Ενέργεια και το Κλίµα που έχει τεθεί σε δηµόσια
διαβούλευση, προβλέπεται ο διπλασιασµός της εγκατεστηµένης
ισχύος ως το 2030 και o πενταπλασιασµός της εγκατεστηµένης
ισχύος ως το 2050, εκ των οποίων περισσότερα από τα µισά θα
αφορούν σε χερσαία έργα. 

Η ενεργειακή λεηλασία της φύσης µε την εγκατάσταση ανε-
µογεννητριών έχει προκαλέσει τα τελευταία χρόνια σφοδρές αν-
τιδράσεις κατοίκων, επιχειρήσεων και φορέων τοπικής αυτο-
διοίκησης απ’ άκρη σε άκρη της χώρας: Βέρµιο Ηµαθίας, Άγιος
Νικόλαος Λασιθίου, Σκύρος, Κύθνος, Άνδρος, Βοιωτία, Κέρκυρα,
Έβρος, Τήνος, Πήλιο, Μάνη -θέλετε να συνεχίσω;- Αρκάδι και
πολλές άλλες περιοχές τις οποίες έχω, εβδοµήντα µίας εξ αυτών,
για να τις καταθέσω στα Πρακτικά, γιατί ο χρόνος δεν επαρκεί. 

Η εικόνα της περιβαλλοντικής και κοινωνικής καταστροφής
είναι ορατή πλέον σε κάθε γωνιά της Ελλάδος. Σε καµµία χώρα
δεν έχουν εκχωρηθεί στις εταιρείες ανεµογεννητριών τα βουνά,
οι τόποι φυσικού κάλλους, οι περιβαλλοντικά ευαίσθητες περιο-
χές, οι βιότοποι, οι ιστορικής σηµασίας τόποι, οι αρχαιολογικοί
τόποι, το ευρωπαϊκό δίκτυο «NATURA». Σε καµµία χώρα τα δάση
και αναδασωτέες εκτάσεις από φωτιές δεν χαρίζονται στην κατ’
όνοµα πράσινη ανάπτυξη.

Δυστυχώς ούτε οι αναδασωτέες εκτάσεις δεν προστατεύονται
πια στον τόπο µας και µπορούν να δίνονται για επενδύσεις ΑΠΕ,
σύµφωνα µε την απόφαση 2499/2012 του Συµβουλίου Επικρα-
τείας, η οποία όπως γνωρίζετε, είχε ισχυρή µειοψηφία εννέα συµ-
βούλων. Δηλαδή δεν σεβόµαστε ούτε το Σύνταγµα. 

Αξίζει να ακούσουµε όσα λέει η κ. Μαρία Καραµανώφ, επίτιµη
Αντιπρόεδρος του Σ.τ.Ε. και νυν Πρόεδρος του Επιµελητηρίου
Περιβάλλοντος: «Σύµφωνα µε το άρθρο 117 παράγραφος 3 του
Συντάγµατος από τη στιγµή που ένα δάσος είχε κηρυχθεί υπο-
χρεωτικά αναδασωτέο, απαγορεύεται ρητά και κατηγορηµατικά
η χρήση του για οποιονδήποτε άλλο σκοπό πλην της αναδάσω-
σης. Μέσα στα δάση επιτρέπονται πλέον κάθε είδους χρήσεις
συµπεριλαµβανοµένων και των ανεµογεννητριών». Και καταλή-
γει: «Το µέλλον λοιπόν για τα δάση διαγράφεται ζοφερότερο από
ποτέ. Τα δάση µας δεν κινδυνεύουν µόνο από τις πυρκαγιές.
Πλήττονται περισσότερο και δη ανεπανόρθωτα από τις δικές µας
συνειδητές και καθόλου τυχαίες νοµικές επιλογές». Προφανώς
ούτε η γνώµη έγκριτων δικαστών έχει αξία για σας.

Ερωτάσθε κύριε Υπουργέ: Ποια µέτρα προτίθεστε να λάβετε
ώστε να περιοριστεί η εγκατάσταση αιολικών πάρκων σε δάση,
περιοχές «NATURA» από το 2000 ή άλλες προστατευόµενες πε-
ριοχές; Και δεύτερον, προτίθεστε να απαγορεύσετε την εγκατά-
σταση ανεµογεννητριών σε καµένα δάση και αναδασωτέες
εκτάσεις;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Οικονοµόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούω πολύ αυτή τη συζήτηση για τα θέµατα των ανανεώσι-

µων πηγών και των ανεµογεννητριών. Θα έπρεπε να ξεκινήσουµε
από ένα βασικό ερώτηµα: Τι απειλεί τα δάση µας; Η απάντηση
είναι προφανής. Η κλιµατική κρίση απειλεί τα δάση. Και πώς τα
απειλεί; Με πολύ πρακτικούς τρόπους, έχεις ανοµβρία, δεν πέ-
φτει νερό, έχεις τεράστιες περιόδους καύσωνα, έχεις άνοδο της
θερµοκρασίας και ξηρότητα στα δάση. Τι προκαλεί την κλιµατική
κρίση; Βεβαίως υπάρχουν οι αρνητές της κλιµατικής κρίσης. Δεν
ξέρω πού περιλαµβάνεται ο αξιότιµος συνάδελφός της Αντιπο-
λίτευσης. Αλλά η κλιµατική κρίση κατά την επιστηµονική άποψη,
την κρατούσα και κυρίαρχη σε όλο τον πλανήτη που όλοι απο-
δέχονται, οφείλεται στα αέρια του θερµοκηπίου.

Ποια είναι η απάντηση στα αέρια του θερµοκηπίου; Μια και
µόνη, ανανεώσιµες πηγές ενέργειας ή εναλλακτικά σε κάποιες

περιοχές συνδυαστικά και πυρηνικοί σταθµοί. Η Ελλάδα για λό-
γους που όλοι γνωρίζουµε έχει επιλέξει τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας ως απάντηση στην κλιµατική κρίση. Οι ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας είναι φωτοβολταϊκά και αιολικά. 

Πού µπαίνουν τα φωτοβολταϊκά και τα αιολικά; Τα φωτοβολ-
ταϊκά µπορούν να µπουν περίπου από πλευράς δυνατότητας να
αξιοποιήσουν τον ήλιο, όπου υπάρχει ήλιος, δηλαδή σε οποιοδή-
ποτε σηµείο µπορείς να αξιοποιήσεις τον ήλιο. Τα αιολικά µπαί-
νουν εκεί όπου υπάρχει αέρας. Εάν θεωρούµε ότι θα βάλουµε
αιολικά εκεί που δεν υπάρχει αέρας, µάλλον δεν έχουµε καταλά-
βει τίποτα. Πού υπάρχει αέρας; Στην Ελλάδα υπάρχει αέρας
κατά κύριο λόγο στις κορυφές των φαλακρών βουνών. Εκεί
υπάρχει αέρας ως επί το πλείστον. Μπορεί σε κάποιες περιοχές
να υπάρχει και σε κάποιες πεδιάδες. Οι κορυφές των φαλακρών
βουνών συνήθως είναι πιο µακριά από οτιδήποτε άλλο, από οικι-
σµούς ή άλλες ανθρωπογενείς δραστηριότητες.

Τι χρειάζεται για να γίνουν εκεί, να φτάσουν εκεί οι ανεµογεν-
νήτριες και να υπάρχει η συντήρησή τους; Χρειάζονται κάποιοι
δρόµοι. Εµείς θέλουµε δρόµους που να περνάνε από δασικές πε-
ριοχές; Για λόγους κλιµατικής κρίσης πάντα θέλαµε, εξ ου και
έχουµε ένα τεράστιο δασικό οδικό δίκτυο και για λόγους κλιµα-
τικής κρίσης θέλουµε ακόµη παραπάνω. Διότι δεν θέλουµε ενιαία
τεράστια δάση χωρίς δυνατότητα πρόσβασης της δασικής υπη-
ρεσίας, διότι τα δάση αυτά θα καούν, θα γίνουν παρανάλωµα του
πυρός. 

Συνεπώς, εφόσον γίνονται τα πράγµατα σωστά -και αυτό είναι
βεβαίως υπευθυνότητα της πολιτείας- δεν υπάρχει αντίθεση µε-
ταξύ των δύο χρήσεων, κάτι που δέχεται και το Συµβούλιο της
Επικρατείας. 

Δεν ξέρω αν διαλέγετε εσείς τους δικαστές και αν παίρνετε τις
βολικές απόψεις δικαστών. Αυτό δεν το έχω ξανακούσει. Η δι-
καιοσύνη καταλήγει σε αποφάσεις. Δεν έχει απόψεις η δικαιο-
σύνη. Αυτά, που παίρνετε απόψεις τέως δικαστών, δεν έχουν
κάποια αξία. Αξία έχουν οι δικαστικές αποφάσεις. 

Το Συµβούλιο της Επικρατείας λοιπόν, το πιο ευαίσθητο δικα-
στήριο, η Ευρωπαϊκή Ένωση, η πιο ευαίσθητη περιβαλλοντικά
περιοχή του πλανήτη, θεωρούν ότι έτσι πρέπει να γίνεται η ανά-
πτυξη αυτών των πόρων. 

Πηγαίνουν παντού; Όχι, έχουµε βάλει και «Απάτητα Βουνά»,
έχουµε ειδικές προφυλάξεις για τους αρχαιολογικούς χώρους.
Αλλά, εδώ το πρόβληµά σας δεν είναι αν θα πάνε κάπου που είναι
πολύ σηµαντικό και θα έπρεπε να υπάρχει µία απόσταση. Εσείς
κατά βάση δεν θέλετε ανεµογεννήτριες. Εσείς θέλετε βρώµικα
καύσιµα. Αυτό είναι το πρόβληµά σας. Δυστυχώς, όµως τα βρώ-
µικα καύσιµα καταστρέφουν τον πλανήτη και προπαντός την Ελ-
λάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας. 

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι τεράστιο το µέγεθος της παρέµβασης

στο φυσικό περιβάλλον, αλλά και οι επιπτώσεις. Αναφέρω ενδει-
κτικά: απώλεια βιοποικιλότητας, εγκατάλειψη οικονοµικών δρα-
στηριοτήτων, όπως µελισσοκοµία, δασοκοµία, τουρισµός,
αγροκτηνοτροφία, οικοτουρισµός, µεταβολή του τοπικού µικρο-
κλίµατος, καταστροφή περιοχών µοναδικού κάλλους µε την εγ-
κατάσταση τόνων τσιµέντου. Σκεφτείτε ότι κάθε ανεµογεννήτρια
στη βάση της χρειάζεται οπλισµένο σκυρόδεµα πλάτους εκατόν
πενήντα µέτρων και βάθους τριών µέτρων. Και για να µας κατα-
λαβαίνει ο κόσµος που µας ακούει οκτακόσια κυβικά µέτρα ισο-
δυναµούν µε δύο πενταόροφες πολυκατοικίες. Πώς είναι
δυνατόν να αποκατασταθεί το περιβάλλον µετά από µια τέτοια
οικολογική καταστροφή; Τι µέριµνα έχετε λάβει για όλα τα µη
ανακυκλώσιµα υλικά όταν ολοκληρωθεί ο χρόνος ζωής των ανε-
µογεννητριών;

Σας αναφέρω χαρακτηριστικά ότι χρονικά οι πρώτες ανεµο-
γεννήτριες εγκαταστάθηκαν στα Ψαρά το 1992. Γνωρίζετε τι
απέγιναν µετά την πάροδο του χρόνου λειτουργίας τους; Στα µεν
Ψαρά τοποθετήθηκαν νέες σύγχρονες από τη ΔΕΗ ανανεώσιµες
οι δε παλιές αποξηλωµένες µεταφέρθηκαν στην Άνδρο στη θέση
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Καλυβάρι παρά τις έντονες αντιδράσεις των κατοίκων, στους
οποίους έγινε µπούλινγκ και για να µη ξεφορτώσει το σαπιοκά-
ραβο της παλιές και σκουριασµένες ανεµογεννήτριες τους επέ-
βαλε πρόστιµο το λιµεναρχείο και τους κυνήγαγε για να τους
βάλει φυλακή και τους πήγε στο αυτόφωρο. Αυτή είναι η µέριµνά
σας για την ανακύκλωση των ανεµογεννητριών και των ΑΠΕ γε-
νικότερα, που αποτελούνται ως επί το πλείστον από µη ανακυ-
κλώσιµα υλικά; 

Γιατί δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας τις µελέτες επιστηµόνων του
Χάρβαρντ, του ΕΚΠΑ και τόσων άλλων πανεπιστηµίων τις οποίες,
αν δεν γνωρίζετε, µπορώ να σας τις καταθέσω όλες; Είναι εκα-
τοντάδες σελίδες και δεν µπορώ να τις τυπώσω. Οι µελέτες
αυτές επισηµαίνουν τις σοβαρές περιβαλλοντικές επιπτώσεις.
Γιατί αιολικοί σταθµοί συνεχίζουν απρόσκοπτα να αδειοδοτούν-
ται εντός περιοχών «NATURA 2000» ακόµα και στις περιπτώσεις
αρνητικών γνωµοδοτήσεων από τον αρµόδιο φορέα; 

Γιατί δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας τις επανειληµµένες προειδο-
ποιήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και τις ευρωπαϊκές καταδί-
κες; Δεν σας έχει απασχολήσει ούτε η πρόσφατη προειδοποίηση
της επιτροπής, που µας φέρνει ένα βήµα πριν από το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο; Αναφερόµαστε στην αιτιολογηµένη γνώµη του 2023
της επιτροπής προς την ελληνική Κυβέρνηση για παραβίαση της
οδηγίας περί οικοτόπων από το ισχύον σύστηµα χωροθέτησης
αιολικών πάρκων σε προστατευόµενες περιοχές «NATURA». Τε-
λικά, προς χάριν της υποτιθέµενης πράσινης ανάπτυξης, στηρί-
ζουµε ενεργειακές ανάγκες άλλων χωρών της Ευρώπης, οι
οποίες εσκεµµένα µεταφέρουν το δικό τους περιβαλλοντικό κό-
στος σε τρίτες υπάκουες χώρες, όπως η Ελλάδα µας, δυστυχώς. 

Πώς γίνεται και η Ελλάδα, µια χώρα τόσο πλούσια σε πρωτο-
γενή παραγωγή, µε προϊόντα περιζήτητα στις διεθνείς αγορές,
να είναι µία από τις δύο φτωχότερες περιοχές της Ευρώπης; Δυ-
στυχώς, η πρωτογενής παραγωγή δεν είναι προτεραιότητά σας.
Σε αντίθεση µε ένα υγιές οικονοµικό µοντέλο επιλέγετε την ερη-
µοποίηση της επαρχίας και την καταστροφή του φυσικού πλού-
του µε εγκατάσταση ανεµογεννητριών. 

Η συνεχιζόµενη αλαζονεία σας δεν σας αφήνει να αφουγκρα-
στείτε την κοινωνία. Δεν ακούτε έγκριτες νοµικές απόψεις. Πα-
ραβιάζετε το Σύνταγµα. Αγνοείτε µελέτες και σοβαρές επιστη-
µονικές απόψεις. Κωφεύετε στις προειδοποιήσεις της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Διαταράσσετε τον παραγωγικό ιστό της χώρας.
Πού το πάτε; Να γίνει η Ελλάδα η µπαταρία της Ευρώπης, όπως
έχει δηλώσει ο κύριος Πρωθυπουργός; 

Αυτή η πολιτική για τη Νίκη είναι πολιτική εξάρτησης και τα-
πείνωσης. Τα παιδιά µας δικαιούνται να κληρονοµήσουν µια πα-
τρίδα στολίδι της οικουµένης και όχι µια χρήσιµη µπαταρία για
τους Ευρωπαίους και συνάµα έναν εχθρικό τόπο για τους Έλλη-
νες.

Τελειώνοντας, να σας θυµίσω ότι η κ. Καραµανώφ, την οποία
υποτιµάτε και απαξιώνετε, συµµετείχε στη σύνθεση µαζί µε άλ-
λους εννέα έγκριτους δικαστές. Ποτέ στη ζωή µου µετά από σα-
ράντα χρόνια δικηγορίας δεν έχω δει µειοψηφία από εννέα
έγκριτους δικαστές σε µία απόφαση. Είναι γνωστό στην Ελλάδα
πώς η εισηγήτρια έγινε Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, για να µη
λέµε άλλα πράγµατα που δεν πρέπει να ακούγονται σε αυτή την
Αίθουσα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Οικονοµόπουλο. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Είναι ίδιον κάποιων κοµµάτων να αµφισβητούν τις
δικαστικές αποφάσεις. Δεν εξηγεί όµως αυτό τίποτε θεσµικά ή
µε οποιοδήποτε άλλον τρόπο. 

Να πάµε, λοιπόν, σε ένα-ένα τα θέµατα. Εξάρτηση έχει η Ελ-
λάδα από το πετρέλαιο. Από ποιους έχει εξάρτηση; Από κάποι-
ους, γιατί υπάρχουν µπόλικοι εδώ πέρα, σαν τους Ρώσους, που
παράγουν πετρέλαιο, σαν τις αραβικές, µουσουλµανικές χώρες,
που παράγουν πετρέλαιο; Πού παράγεται πετρέλαιο; Αυτή είναι
η πραγµατική εξάρτηση. Τα άλλα που λέτε περί εξαρτήσεως,
επειδή εµείς θα έχουµε ενέργεια, θα είµαστε εξαρτηµένοι, είναι,
πώς να σας το πω, χωρίς καµµία λογική. Εξαρτηµένος είναι

αυτός που εξαρτάται από την ενέργεια των άλλων. Εµείς έχουµε
εξάρτηση γιατί εισάγουµε ενέργεια. Βάζοντας ανανεώσιµες, το
µόνο από το οποίο εξαρτώµεθα είναι από τη φύση, από τον ήλιο
και τον άνεµο. Όταν θα έχουµε ήλιο και άνεµο, αν δεν υπάρχει
καµµία έκλειψη ηλίου, θα έχουµε ενέργεια. Όταν θα φυσάει -και
φυσάει στα ελληνικά καλοκαίρια και τους ελληνικούς χειµώνες-
θα έχουµε ενέργεια, δική µας ενέργεια, όχι των Ρώσων, για να
συνεννοούµεθα. 

Πάµε, λοιπόν, στην ανακύκλωση. Βεβαίως θα υπάρχει ανακύ-
κλωση και σύστηµα ανακύκλωσης για τις ανεµογεννήτριες, οι
οποίες έχουν έναν επαρκή χρόνο ζωής. Συνεπώς το σύστηµα
ανακύκλωσης πρέπει να είναι πολύ προσεκτικά φτιαγµένο, διότι
τα συστήµατα ανακύκλωσης έχουν έσοδα σε όλη τη διάρκεια της
ζωής, ενώ οι δαπάνες τους στην περίπτωση των ανεµογεννη-
τριών ή των φωτοβολταϊκών θα έρθουν δεκαπέντε-είκοσι χρόνια
µετά ή και περισσότερο. Συνεπώς θέλει µεγάλη προσοχή το σύ-
στηµα ανακύκλωσης. Αυτό το επισηµαίνω για να ξέρει η Αίθουσα
ότι το θέµα έχει δυσκολίες και καταλαβαίνετε τι εννοώ.

Τώρα σχετικά µε τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις και µε τη µε-
λισσοκοµία δεν υπάρχει καµµία σχέση. Τι ενοχλείται ο µελισσο-
κόµος, που είναι µέσα στο δάσος, από την ανεµογεννήτρια που
είναι στην κορυφή του φαλακρού βουνού; Σε τι θα ενοχληθεί; Αν-
τιθέτως, αν έχετε µιλήσει µε µελισσοκόµο, θέλει να έχει δρόµο
πρόσβασης στο δάσος. Για αυτό σε παρακαλάει. Όταν έρχεται
στο γραφείο µου δεν µου λέει για τις ανεµογεννήτριες, κύριε συ-
νάδελφε. Για τους δρόµους που λείπουν και ότι δεν έχει αρκετές
θέσεις κοντά σε δρόµους λέει ο µελισσοκόµος. 

Αντίστοιχα είναι και όλα τα υπόλοιπα που είπατε. Διότι κάθε
ανεµογεννήτρια ή κάθε ΑΠΕ, επειδή έχουµε ευρωπαϊκή νοµοθε-
σία, συνοδεύεται από περιβαλλοντική µελέτη, που αυτά τα διά-
φορα που λέτε τα εξετάζει επιστηµονικά, λογικά, έχει δικαίωµα
να πάει κάποιος στα δικαστήρια και όλα γίνονται µέσα από µια
αυστηρή διαδικασία. Μπορεί να υπάρχουν τοπικές αντιδράσεις;
Μπορεί. Μπορεί κάπου για λόγους αισθητικούς ή για άλλους να
µην πρέπει να εγκατασταθούν; Μπορεί, αλλά αυτή η συνολική
αντιπάθεια, το συνολικό µίσος για τις ΑΠΕ είναι αυτοκτονικό
µίσος. Είναι σαν να θέλετε η Ελλάδα να είναι µια εξαρτηµένη
χώρα, να είναι µια Ελλάδα η οποία δεν θα έχει δική της ενέργεια.
Αυτό δεν είναι λύση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. Το θέµα βέβαια της ανακύκλωσης είναι πολύ
σηµαντικό. 

Θα συνεχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1337/30-8-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Άµεση ενεργοποίηση και συστράτευση των φο-
ρέων στη Θεσσαλία για να σταθεί όρθιος ο πρωτογενής τοµέας
απέναντι στην ανεξέλεγκτη εγκατάσταση ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας (ΑΠΕ)».

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από µία λέξη πιάνοµαι, κύριε Υπουργέ, η «λύση». Η λύση νο-

µίζω πρέπει να υπάρχει µέσω µιας ισορροπίας, αφ’ ενός µε την
εγκατάσταση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, αφ’ ετέρου
όµως µε την προστασία του πρωτογενούς τοµέα. Πρέπει να απο-
φασίσετε -πήγατε προχθές στη Θεσσαλία- εάν τον κάµπο της
Θεσσαλίας θέλετε να τον µετατρέψετε όλον σε µια εγκατάσταση
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Ναι στις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, αλλά όχι εις βάρος της παραγωγικής γης. 

Ειλικρινά, όχι µόνο εγώ, και άλλοι συνάδελφοί µου και από
άλλα κόµµατα έχουµε καταθέσει ερωτήσεις οι οποίες δεν απαν-
τήθηκαν ποτέ. Μπορείτε να µας πείτε σήµερα πώς ελέγχεται η
εγκατάσταση σταθµών παραγωγής ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας σε γη υψηλής παραγωγικότητας; Σε αυτό µπορεί το
Υπουργείο να απαντήσει;

Σας αναφέρω στην ερώτηση -σίγουρα θα ανατρέξατε στις
Υπηρεσίες και θα ρωτήσατε αν ισχύει ή όχι- ότι έχουν αδειοδο-
τηθεί εταιρείες σε γη υψηλής παραγωγικότητας, εκεί που φυ-
τρώνει το σιτάρι, το καλαµπόκι, εκεί που βόσκουν τα πρόβατα,
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τριακόσιες τριάντα εννέα χιλιάδες στρέµµατα γης. Και έχουµε
και συνέχεια. Αυτό δεν θα έχει ως αποτέλεσµα να µειωθεί η πα-
ραγωγή γάλακτος, η παραγωγή σιταριού; Ειλικρινά, δεν θα έχει
αυτό ως αποτέλεσµα; Όταν η Επαρχία Φαρσάλων, που είναι κάµ-
πος, η µισή σχεδόν έχει ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, δεν υπάρ-
χει µια ζηµιά στον πρωτογενή τοµέα από τη µη παραγωγή αυτών
των προϊόντων; Είναι που είναι αυξηµένες οι εισαγωγές ειδικά
των νωπών φρούτων και των λαχανικών. Θα συνεχίσουµε έτσι;
Ποιο είναι το σχέδιό σας; Έχετε σχέδιο να προστατεύσετε τη γη
υψηλής παραγωγικότητας, την παραγωγική γη, εκεί όπου καλ-
λιεργούνται τα προϊόντα που τρώµε; Ή έχετε άλλον σκοπό; 

Το γεγονός ότι δεν έχετε απαντήσει, όχι µόνο εσείς, και ο προ-
ηγούµενος Υπουργός, εάν έχει ξεπεραστεί αυτό το όριο το 1%,
το 0,8%, σηµαίνει δύο πράγµατα: Ή το ξέρετε ή δεν το ξέρετε.
Και το ένα όµως και το άλλο έχει το ίδιο αποτέλεσµα, κύριε
Υπουργέ. 

Γι’ αυτό και αναφέρω ότι στη Θεσσαλία σήµερα, στη Σκοπιά
Φαρσάλων εγκαθίσταται έργο στο οποίο βοσκάνε κάθε πρόβατα,
στο οποίο υπάρχουν περιβόλια, δηλαδή παραγωγική γη. Στον Ελ-
ληνόπυργο, στην Καλαµπάκα το ίδιο. Στην Ποταµιά Αγιάς σε βο-
σκότοπο. Στην Καλλιθέα Ελασσόνας, στην Αετοράχη
Ελασσόνας. Δεν πρέπει να µπει ένα όριο σε αυτή την ανεξέλεγ-
κτη -επαναλαµβάνω- εγκατάσταση φωτοβολταϊκών, διότι θα είναι
εις βάρος του πρωτογενούς τοµέα;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ, για τρία λεπτά για την πρω-

τολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Εγώ θα ξεκινήσω µε ένα νούµερο, το οποίο θα
έπρεπε να το ξέρετε εφόσον είστε και από αγροτική περιοχή και
εφόσον αφορά και τη δική σας περίοδο -κατά το ήµισυ- διακυ-
βέρνησης. Το νούµερο είναι η γη που καλλιεργείτο στην Ελλάδα
στις δύο απογραφές, στοιχεία για το 2009 και το 2020. Λοιπόν,
είχαµε 34,8 εκατοµµύρια στρέµµατα το 2009, µε βάση τη Στατι-
στική Υπηρεσία -το έβγαλα και στο κινητό µου πριν από λίγο- και
πέσαµε το 2020 στα 28,1. Χάσαµε δηλαδή 6 εκατοµµύρια στρέµ-
µατα περίπου καλλιεργήσιµης γης. Έπαψε να καλλιεργείται η γη.
Η γη είναι εκεί, απλώς δεν καλλιεργείται. Έξι εκατοµµύρια. 

Ξέρετε πόσο κάνει ένα µεγαβάτ περίπου το στρέµµα; Ένα µε-
γαβάτ κάνει περίπου δέκα στρέµµατα. Αυτήν τη στιγµή όλα όσα
έχουν πάρει όρους σύνδεσης σε όλη την Ελλάδα, όλα παντού,
είναι εκατόν είκοσι χιλιάδες στρέµµατα. Στα επόµενα δέκα χρό-
νια, δεκαπέντε, ακόµη και µε την πιο ακραία εκδοχή, δεν τα ξε-
περάσουµε συνολικά σε φωτοβολταϊκά, σε κάθε είδους γη, τα
τετρακόσιες χιλιάδες στρέµµατα. Έξι εκατοµµύρια στρέµµατα
έχουν εγκαταλειφθεί στην περίοδο αυτή ή κατά το ήµισυ της
οποίας κυβερνούσατε. Έξι εκατοµµύρια. 

Συνεπώς υπάρχει πραγµατική σύγκρουση; Το πρόβληµα της
γεωργίας είναι έλλειψη καλλιεργήσιµης γης ή θέµατα κόστους-
ενέργειας για παράδειγµα; Εµείς φέραµε το «ΓΑΙΑ» αξιοποιών-
τας τα φωτοβολταϊκά και περάσαµε όλους τους αγρότες στα 9
σεντς. Και τώρα που υπάρχουν αυξηµένες τιµές, όλοι οι αγρότες
-γιατί τους περάσαµε µε ειδική νοµοθετική ρύθµιση- είναι στα 9
µε 11 σεντς, ανάλογα µε το αν έχουν χρέη ή όχι, και όλες οι
αγροτικές συνδέσεις και όλοι οι ΤΟΕΠ χάρη στα φωτοβολταϊκά. 

Νοµίζετε ότι το πρόβληµα της γεωργίας είναι η έλλειψη γης;
Το πρόβληµα της γεωργίας είναι η έλλειψη ανθρώπων και στοι-
χεία κόστους. Είναι τελείως διαφορετικό και το ξέρετε πολύ
καλά, γιατί είστε από γεωργική περιοχή. Δεν είναι η γη που µας
λείπει. Συνεπώς µπορούµε µε λογική -και θα σας πω στη δευτε-
ρολογία πώς εξασφαλίζεται αυτή η λογική- να προωθήσουµε και
τα δύο πράγµατα χωρίς ιδιαίτερο πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εκπλήσσοµαι πραγµατικά. 
Κατ’ αρχάς, είπατε 2009-2020. Ο νόµος για το 1%, κύριε

Υπουργέ, που επιτρέψατε την εγκατάσταση ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας σε παραγωγική γη, πότε ψηφίστηκε; Ψηφίστηκε το

2020; Από το 2020 και µετά πόσα στρέµµατα καλλιεργήσιµης γης
παραγωγικής εγκαταλείφθηκαν, διότι εγκαταστάθηκαν ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας; Πόσα στρέµµατα, κύριε Υπουργέ;

Λέτε ότι το πρόβληµα δεν είναι η έλλειψη καλλιεργήσιµης γης;
Σοβαρά το λέτε; Να σας πω ένα παράδειγµα. Είστε ιδιοκτήτης…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): ...(Δεν ακούστηκε) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, αφή-
στε τον να ολοκληρώσει. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ακούστε, ακούστε.
Είστε κτηνοτρόφος, κύριε Υπουργέ, και βοσκάτε κάπου, σε ένα

βοσκότοπο. Και έρχοµαι εγώ και εκεί που βοσκάτε τα πρόβατά
σας, βάζω ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Αυτό δεν είναι πρό-
βληµα; Πού θα βοσκήσουν τα πρόβατα, στη θάλασσα; Δεν είναι
πρόβληµα;

Αναφέρετε το κόστος παραγωγής. Το ξέρουµε ότι υπάρχει
αυτό το πρόβληµα. Αλλά σήµερα έχουν ανέβει τόσο πολύ οι
τιµές της αγροτικής γης λόγω του αθέµιτου ανταγωνισµού των
αγροτών που θέλουν να αγοράσουν χωράφια µε τις εταιρείες. 

Και για να µην παρεξηγούµαι, κύριε Υπουργέ, είµαστε υπέρ
της σωστής εγκατάστασης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας,
όχι εις βάρος του πρωτογενούς τοµέα. Σήµερα εσείς ως Υπουρ-
γός Περιβάλλοντος µπορείτε να διαβεβαιώσετε τον ελληνικό λαό
ότι δεν έχει ξεπεραστεί το 1% ΑΠΕ σε γη υψηλής παραγωγικό-
τητας; Μπορείτε; Πείτε ευθέως: «Κύριε Κόκκαλη, λέτε ψέµατα
στην ερώτησή σας. Δεν είναι τριακόσιες τριάντα εννέα χιλιάδες
τα στρέµµατα παραγωγικής γης». 

Γιατί δεν το λέτε; Γιατί µπορείτε να µπείτε στην ιστοσελίδα της
ΡΑΕ και να δείτε µε τα γεωχωρικά δεδοµένα, κύριε Υπουργέ,
γιατί ψάχνατε όλον αυτόν τον καιρό και ρωτούσατε σε Υπηρεσίες
πού βρήκα εγώ αυτό το νούµερο. Μπορείτε να πείτε εάν έχουν
αδειοδοτηθεί σε τριακόσιες τριάντα εννιά χιλιάδες στρέµµατα
γης; Μήπως τα τριακόσιες τριάντα εννιά χιλιάδες στρέµµατα
είναι βουνά; Είναι στα Άγραφα; Είναι στο Πήλιο; Μπορεί να είναι
σε πέντε χιλιάδες, σε επτά χιλιάδες, σε δέκα χιλιάδες, σε είκοσι
χιλιάδες. Όλα και τα τριακόσιες τριάντα εννιά χιλιάδες είναι χα-
µηλής παραγωγικότητας, είναι σε κορφοβούνια δηλαδή;

Ειλικρινά, προφανώς, ξεδιπλώνετε την πολιτική σας, ότι δεν
σας ενδιαφέρει η αγροτική γη, η προστασία της γης υψηλής πα-
ραγωγικότητας. Γι’ αυτό και σήµερα, που µιλάµε, δεν µπορείτε
να ενηµερώσετε τον ελληνικό λαό σε πόση έκταση γης υψηλής
παραγωγικότητας έχουν εγκατασταθεί ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Γι’ αυτό, ακριβώς, απλά ερωτήµατα αναζητούν απλές
απαντήσεις, κύριε Υπουργέ. Μπορείτε να το πείτε ότι «εµείς ως
Κυβέρνηση την προστατεύουµε τη γη υψηλής παραγωγικότη-
τας», στη Θεσσαλία ξεπέρασε το όριο ή δεν το ξεπέρασε; Μπο-
ρείτε να το πείτε; Περιµένω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κόκκαλη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς µου κάνει εντύπωση,
σας έδωσα τους αριθµούς για το πραγµατικό πρόβληµα και προ-
φανώς επειδή δεν βολεύουν οι αριθµοί, η τεράστια εγκατάλειψη
που έχει υπάρξει, τους αγνοήσατε. Το αφήνω αυτό γιατί απάν-
τησα επί της ουσίας.

Τώρα πάµε στο δεύτερο. Τα νούµερα που χρησιµοποιείτε είναι
από τις άδειες παραγωγής, δεν έχουν καµµία σχέση µε την αγρο-
τική γη και τα νούµερα αυτά είναι επί της ουσίας τελείως εξω-
πραγµατικά. Κάποιος πηγαίνει και κάνει µία αίτηση στη ΡΑΕ και
λέει «εγώ θα ήθελα» -για να µάθετε τη διαδικασία- «να κάνω ένα
φωτοβολταϊκό. Μάλιστα. Έχω τις τυπικές προϋποθέσεις από τη
ΡΑΕ; Τις έχω. Παίρνω, λοιπόν, µία άδεια. Μπορώ να κάνω το φω-
τοβολταϊκό; Δεν µπορώ, διότι πρέπει να ακολουθήσω τις άλλες
διαδικασίες αδειοδότησης».

Οι άλλες διαδικασίες αδειοδότησης καθιστούν τα νούµερα
που λέτε παντελώς εξωπραγµατικά. Ξέρετε σε πόσα GW ισοδυ-
ναµούν αυτά τα στρέµµατα τα οποία λέτε; Είναι όσα έχουµε σε
όλη την Ελλάδα, όσα θα αποκτήσουµε, εφόσον δώσουµε σε όλα
όρους σύνδεσης που µπορούµε, που έχουµε δώσει και άλλες
δύο φορές τόσα σε όλη την Ελλάδα. Είναι εξωπραγµατικά τα
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νούµερα, δεν πρόκειται κανένας να πάρει ηλεκτρικό χώρο γι’
αυτά τα νούµερα. Όλοι που έρχονται από τη Θεσσαλία δεν µου
λένε για τη γη υψηλής παραγωγικότητας που καλύπτεται από το
«08», που σηµαίνει ότι σε όλη τη Θεσσαλία µπορούµε να έχουµε
φωτοβολταϊκά µέχρι 1 MW, γιατί αυτά πάνε στη γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας, είναι τα µικρά που πηγαίνουν, που κυρίως τα
έχουν και ενεργειακές κοινότητες ή µεµονωµένοι αγρότες. Είναι
δυόµισι χιλιάδες στρέµµατα αυτό που µπορείς να βάλεις µε τέ-
τοια και ζητούν ηλεκτρικό χώρο. Οι ΤΟΕΒ ζητούν ηλεκτρικό
χώρο, οι µεµονωµένοι αγρότες ζητούν ηλεκτρικό χώρο, αυτοί ζη-
τούν ηλεκτρικό χώρο και επειδή δεν τους δίνουµε ηλεκτρικό
χώρο, διαµαρτύρονται.

Και εσείς έρχεστε και θεωρείτε ότι το πρόβληµα είναι ότι κα-
λύπτεται όλη η Ελλάδα από φωτοβολταϊκά, όταν σας απέδειξα -
αλλά δεν θέλετε να ακούσετε, οπότε άµα δε θέλει κάποιος να
ακούσει, τζάµπα µιλάµε, µιλούµε, όµως και στην κοινή γνώµη- ότι
υπάρχει τεράστια εγκατάλειψη αγροτικής γης. Τεράστια εγκα-

τάλειψη αγροτικής γης! Δεν είναι µόνο από το 2009, εγώ θα σας
πω -γιατί θέλω να είµαι έντιµος προς το Σώµα- ότι από το 1980
υπάρχει εγκατάλειψη αγροτικής γης, πολύ παραπάνω από τα έξι
εκατοµµύρια στρέµµατα. Αυτή η εγκατάλειψη της αγροτικής γης
λέει ένα πολύ απλό πράγµα, ότι είναι άλλο το πρόβληµα που
έχουµε να λύσουµε.

Και το πρόβληµα-να σας πω κάτι;- στον ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι δεν
καταλαβαίνετε τι πρόβληµα έχουµε να λύσουµε. Και όταν δεν κα-
ταλαβαίνεις ποιο είναι το πρόβληµα, δεν έχεις και τη λύση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. Μετά από ολιγόλεπτη διακοπή θα προχω-
ρήσουµε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(META TH ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου για τη στρατηγική πε-
ριβαλλοντική εκτίµηση στη Σύµβαση της Οικονοµικής Επιτροπής
των Ηνωµένων Εθνών για την Ευρώπη "για την εκτίµηση των πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων σε διασυνοριακό πλαίσιο", που κυρώ-
θηκε µε τον ν.2540/1997».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως της
συµφωνίας για πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
εφόσον το επιθυµούν, για πέντε λεπτά και µε την προϋπόθεση
ότι δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής τους Οµά-
δας. Η ψηφοφορία θα γίνει µετά το τέλος της συζήτησης.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα συµφώνησε.
Με τη συµφωνία του Σώµατος θα µιλήσουν όλοι οι εισηγητές

και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι αντίστροφα. Θα ξεκινή-
σουµε από τον κ. Καζαµία, γιατί λείπει ο προηγούµενος συνάδελ-
φος.

Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε µπροστά µας την κύρωση του πρωτοκόλλου για τη

στρατηγική περιβαλλοντική εκτίµηση στη σύµβαση της Οικονο-
µικής Επιτροπής του ΟΗΕ για την Ευρώπη που σκοπός της είναι
να εκτιµά τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις σε διασυνοριακό πλαί-
σιο. 

Η σύµβαση αυτή έρχεται µε τεράστια καθυστέρηση. Πρόκειται
στην πραγµατικότητα για πρωτόκολλο µιας υπαρκτής σύµβασης,
το οποίο άνοιξε πριν από είκοσι ένα χρόνια και σήµερα φτάνει
στην ελληνική Βουλή. Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι αυτό
αποτελεί µια χτυπητή αντίφαση µε τα πραγµατικά προβλήµατα
του περιβάλλοντος που αντιµετωπίζει η χώρα αυτή τη στιγµή.
Έχουµε ένα οξύµωρο εδώ, διότι συζητάµε σήµερα στη Βουλή,
στην Ολοµέλεια ζητήµατα που αφορούν την προστασία του πε-
ριβάλλοντος µε αφορµή µια συµφωνία του ΟΗΕ που έχει καθυ-
στερήσει είκοσι ένα χρόνια και αφ’ ετέρου έχουµε καυτά
προβλήµατα, τα οποία απασχολούν τους πολίτες και τα οποία
απασχόλησαν τη χώρα όλο το καλοκαίρι.

Θέλω να τονίσω εδώ ότι έχει γίνει πρόταση εκ µέρους της
Πλεύσης Ελευθερίας να υποστηριχθεί το αίτηµα του Προέδρου
του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλάκη να γίνει συζήτηση προ ηµερησίας
διατάξεως στην Ολοµέλεια της Βουλής για τις καταστροφικές
πυρκαγιές που έπληξαν την Αττική τον περασµένο µήνα, τον Αύ-
γουστο. Επίσης, έχουµε µια τεράστια περιβαλλοντική κατα-
στροφή στον Παγασητικό, η οποία έχει απασχολήσει για αρκετές
µέρες τα διεθνή ειδησεογραφικά πρακτορεία. Μιλούν για µια
άνευ προηγουµένου κατάσταση µε διακόσιους εβδοµήντα τό-
νους νεκρών ψαριών στον Παγασητικό, για µια κατάσταση στην
οποία αναζητούνται -λένε τα διεθνή ειδησεογραφικά πρακτορεία-
ευθύνες, αλλά και εξήγηση των λόγων για τους οποίους έχει γίνει
αυτή η τεράστια καταστροφή στον Παγασητικό. Βεβαίως γνωρί-
ζουµε ότι αυτή είναι απόρροια των φυσικών καταστροφών και
της αδυναµίας, βεβαίως, της Κυβέρνησης να είναι προετοιµα-
σµένη πέρσι το καλοκαίρι να αντιµετωπίσει τις φυσικές κατα-
στροφές που υπέστη η Θεσσαλία. Έχουµε επίσης και ζήτηµα µε
την αποζηµίωση των πληγέντων, το οποίο συνεχίζει έναν χρόνο
µετά να απασχολεί τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση, ενώ
θα έπρεπε αυτό να έχει λυθεί και συζητάµε εδώ µια σύµβαση,
ένα πρωτόκολλο µιας σύµβασης του ΟΗΕ που έχει καθυστερήσει
δύο δεκαετίες. 

Υπάρχει µια κραυγαλέα αναντιστοιχία και θεωρούµε ότι αυτή

είναι ενδεικτική του τρόπου µε τον οποίον η Κυβέρνηση και η
Πλειοψηφία δεν θέλει να συζητούνται τα πραγµατικά προβλή-
µατα του περιβάλλοντος στη Βουλή, αλλά θέλει να έχει µια προ-
σχηµατική και επιφανειακή προσέγγιση στα ζητήµατα αυτά,
ούτως ώστε να φαίνεται στα χαρτιά, «για τα µάτια» ότι κάνει κάτι.

Έρχοµαι τώρα στην ίδια αυτή τη σύµβαση, η οποία -όπως είπα-
αποτελεί πρωτόκολλο µιας παλιότερης σύµβασης που υπεγράφη
στο Έσποο της Φινλανδίας το 1991. Βασικός σκοπός της είναι
όταν γίνονται µεγάλα έργα ή υπάρχουν προγράµµατα αναπτυ-
ξιακά σε ένα µεγάλο φάσµα τοµέων, από τη γεωργία, τον τουρι-
σµό, την ενέργεια, την αλιεία κ.λπ., αυτά τα σχέδια, προτού
υλοποιηθούν σε µια χώρα, να κοινοποιούνται στην Οικονοµική
Επιτροπή του ΟΗΕ για την Ευρώπη, ούτως ώστε να λαµβάνουν
γνώση και να συµµετέχουν σε µια διαδικασία διαπραγµάτευσης
και άλλα κράτη, τα οποία ενδεχοµένως να επηρεαστούν από τις
περιβαλλοντικές επιπτώσεις που θα έχουν αυτά τα έργα. Αυτό
το πρωτόκολλο έρχεται για να επεκτείνει -αν θέλετε- και να επι-
βεβαιώσει πράγµατα τα οποία αποφασίστηκαν το 1997 στο
Έσποο. 

Η κριτική που ασκούµε δεν είναι τόσο στο πρωτόκολλο όσο
στο γεγονός ότι αυτό δεν υλοποιείται σωστά όχι µόνο από την
παρούσα Κυβέρνηση, αλλά και από τις προηγούµενες κυβερνή-
σεις και εστιάζουµε εµείς σε δύο κρίσιµα σηµεία. Το πρώτο είναι
ότι σύµφωνα µε το πρωτόκολλο, θα πρέπει κάθε κράτος-µέλος
της Οικονοµικής Επιτροπής του ΟΗΕ για την Ευρώπη να παρου-
σιάζει σχέδια τα οποία κάνουν περιβαλλοντική αποτίµηση των µε-
γάλων έργων και να τα υποβάλει στην Επιτροπή του ΟΗΕ. Αυτά
υπάρχουν από τη σύµβαση του ’91, η οποία κυρώθηκε µε νόµο
το �97 στην ελληνική Βουλή και ισχύει από τότε. 

Και ρωτήσαµε στη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή τι
σχέδια έχει υποβάλει αυτή η Κυβέρνηση και οι προηγούµενες
από το 1997 στο πλαίσιο αυτής της Σύµβασης του Έσποο και τι
αποτελέσµατα είχαν αυτά µέχρι τώρα. 

Επίσης, ρωτούµε τι σχέδια έχει λάβει από άλλες χώρες και τι
έχει κάνει γι’ αυτά. Φοβόµαστε ότι η αιτιολογική έκθεση δεν λέει
απολύτως τίποτα για τέτοια σχέδια. Αυτό πιστοποιεί το γεγονός
ότι πρόκειται για µια σύµβαση στα χαρτιά.

Ρωτήσαµε και την κυρία Υφυπουργό στη διάρκεια της συζήτη-
σης στην επιτροπή να µας πει ποια ήταν τα σχέδια και δεν απάν-
τησε καθόλου. Και ξαναρωτώ τώρα τον κύριο Υπουργό, που είναι
εδώ: Τι σχέδια έχει εκπονήσει η Ελλάδα µε βάση τη σύµβαση του
1997 για την περιβαλλοντική αποτίµηση µεγάλων έργων. 

Δεύτερη κριτική που έχουµε να κάνουµε είναι ότι η έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, που συνοδεύει αυτό το πρω-
τόκολλο, δεν προβλέπει κανένα έξοδο, ούτως ώστε να πραγµα-
τοποιείται αυτό που το πρωτόκολλο το ίδιο ζητά, δηλαδή να
λαµβάνονται κανονιστικά και άλλα κατάλληλα µέτρα. Ποιες επι-
τροπές θα φτιάξουν αυτές τις εκθέσεις; Δεν θα στοιχίσουν τί-
ποτα; 

Το µόνο κόστος που προβλέπει η έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους είναι 3 χιλιάδες ευρώ. Θα εφαρµόσετε αυτό
το πρωτόκολλο µε 3 χιλιάδες ευρώ, κύριε Υπουργέ; Είναι σοβαρά
πράγµατα αυτά; Αυτό δείχνει -και το βλέπουν όλοι οι πολίτες- ότι
το κάνετε για τα µάτια του κόσµου, ότι δεν είστε σοβαροί. Αυτά
τα πρωτόκολλα και γενικά όλο το ζήτηµα της περιβαλλοντικής
προστασίας δεν κρίνεται στα χαρτιά, κρίνεται στην εφαρµογή.

Εποµένως, κύριε Πρόεδρε, κλείνω λέγοντας ότι η Πλεύση
Ελευθερίας είναι πάντοτε µε το περιβάλλον, είναι πάντοτε µε τα
οικοσυστήµατα και είναι πάντοτε µε τα κινήµατα που ενδιαφέ-
ρονται για την προστασία του περιβάλλοντος. Είµαστε κατά της
προσχηµατικής πράσινης ανάπτυξης και κατά του τρόπου µε τον
οποίο η Κυβέρνηση προσεγγίζει και τις διεθνείς συµβάσεις για
το περιβάλλον, αλλά και το νοµοθετικό πλαίσιο που ήδη έχουµε
στη χώρα µας και το κοινοτικό νοµοθετικό πλαίσιο για το περι-
βάλλον, τα οποία δυστυχώς δεν εφαρµόζονται, ενώ θα πρέπει να
εφαρµόζονται πολύ πιο αυστηρά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον εισηγητή της Πλεύσης Ελευθερίας, τον κ. Καζαµία. 
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Αριστεράς, η κ. Θεοπίστη

Πέρκα, για πέντε λεπτά. 
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ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα κρα-
τάµε σωστά τη σειρά; Είµαστε έκτοι. Θα έπρεπε να είναι: Σπαρ-
τιάτες, Πλεύση Ελευθερίας, Ελληνική Λύση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα έπρεπε µόνο να
είναι εδώ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Μάλιστα.
Έχω λίγο χρόνο. Είχα πάρα πολλά να πω. Θα εκµεταλλευτώ

και την παρουσία του κυρίου Υπουργού.
Ξεκινώ λέγοντας ότι η κυρία Υφυπουργός προχθές στην επι-

τροπή µάς είπε ότι περίµενε το κλίµα να είναι πιο συναινετικό και
πιο παραγωγικό. Μάλιστα. Συµφωνούµε και εµείς.

Για να γίνει, όµως, αυτό, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να νοµο-
θετείτε µε αυτό τον τρόπο, θα πρέπει να γίνεται παραγωγική και
συναινετική κουβέντα στις επιτροπές. Θα πρέπει να ακούτε την
Αντιπολίτευση, η οποία σύσσωµη σε όλα τα νοµοσχέδια τα περι-
βαλλοντικά είναι απέναντί σας, απέναντι σε αυτό που κάνετε. Και
όχι µόνο η Αντιπολίτευση στη Βουλή, αλλά και η κοινωνία των
πολιτών και οι περιβαλλοντικές οργανώσεις είναι αντίθετες. Θυ-
µόµαστε όλοι τον ν.4685 που χαρακτηρίστηκε και περιβαλλοντο-
κτόνος. Εσείς όµως συνεχίζετε αυτή την πολιτική. 

Αναφερθήκαµε, µε αφορµή βεβαίως το νοµοσχέδιο, σε ένα
σωρό ζητήµατα περιβαλλοντικά τα οποία τα έχετε χειριστεί µε
τον χειρότερο δυνατό τρόπο. Αναφέρθηκαν και οι συνάδελφοί
µου, αναφέροµαι και εγώ στην περίπτωση της Θεσσαλίας, όπου
έχουµε µια ολική, οικονοµική, περιβαλλοντική και κοινωνική κα-
ταστροφή και η Κυβέρνηση αδράνησε απολύτως. Ανέθεσε για
άλλη µια φορά σε µια ιδιωτική επιχείρηση Ολλανδών, οι οποίοι
δραστηριοποιούνται στις αποικίες της Ολλανδίας κυρίως στο εµ-
πόριο ζάχαρης, δεν έχουν κάνει καµµία επιστηµονική τεκµη-
ρίωση, που απαιτείται περισσότερο από ποτέ σε περιόδους
κλιµατικής κρίσης και βεβαίως έχουν κατηγορηθεί επανειληµµέ-
νως για εκτοπισµούς τοπικών πληθυσµών στις αποικίες, ρατσι-
στικές και φυλετικές διακρίσεις, ρύπανση του πόσιµου νερού
από τη βιοµηχανία της και διάφορα άλλα, που τα είχαµε καταθέ-
σει όταν υπήρχε το σχετικό νοµοσχέδιο. Και βεβαίως δεν µπο-
ρούµε να παραβλέψουµε το ότι αγνοήθηκε πλήρως το
Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας, το οποίο έχει κάνει εξαιρετική δουλειά,
έχει γνώση των θεµάτων και βλέπουµε ότι ακόµα και σήµερα δεν
έχει συµβεί απολύτως τίποτα. Τα νεκρά ψάρια στον Παγασητικό
είναι χαρακτηριστικό. 

Οφείλω όµως µια απάντηση στην κ. Σδούκου και για πάρα
πολλά θέµατα. Μας είπε -µας κούνησε και το δάχτυλο- ότι οι ΑΠΕ
είναι ο πυλώνας του ενεργειακού µας συστήµατος. Να της επι-
σηµάνω όµως ότι αντίστοιχα µεγάλος πυλώνας του ενεργειακού
συστήµατος είναι και το ορυκτό φυσικό αέριο και µάλιστα στο
Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίµα που έχετε καταθέσει
σε δηµόσια διαβούλευση το φυσικό αέριο διατηρεί πολύ µεγάλο
ποσοστό στο µείγµα. Στο τέλος της ηµέρας εποµένως οποιοδή-
ποτε οικονοµικό όφελος θα µπορούσε να προκύψει για τους κα-
ταναλωτές από τη συµµετοχή των ΑΠΕ έχει εξανεµιστεί. 

Και βεβαίως το µεγάλο πρόβληµα για το οποίο κανείς σας δεν
λέει κουβέντα είναι τι γίνεται µε την αποθήκευση, πώς αντιµετω-
πίζετε την απόκριση ζήτησης και τις διασυνδέσεις που δεν υπάρ-
χουν, όλα αυτά δηλαδή που θα µπορούσαν να ξεµπλοκάρουν το
σύστηµα. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα µεγαλύτερα προβλήµατα
είναι ο κορεσµός της ζήτησης και το φαινόµενο του χάσµατος
µεταξύ της µέγιστης και της ελάχιστης ηµερήσιας τιµής ενέρ-
γειας. 

Αυτά είναι τεχνικά ζητήµατα, αλλά είναι και βαθιά πολιτικά,
γιατί εδώ φαίνεται και η προτεραιότητα της Κυβέρνησης, που
δεν είναι όλα τα παραπάνω, όπως θα ήταν η ενίσχυση της αυτο-
παραγωγής, οι ενεργειακές κοινότητες, αλλά η δηµιουργία µιας
τεράστιας «φούσκας», τα έργα ΑΠΕ, όπως έγινε µε τον ν.4685.

Και µια παρένθεση. Μας είπε η κ. Σδούκου, ότι έχουµε χίλιες
τετρακόσιες ενεργειακές κοινότητες. Μα ο νόµος για τις ενερ-
γειακές κοινότητες έγινε το 2018. Το 2019 δεν θα µπορούσε να
είναι παραπάνω από τριακόσιες. Το θέµα είναι όµως ότι µπλοκά-
ρονται οι ενεργειακές κοινότητες. Σε κάθε νοµοσχέδιο τίθενται
εµπόδια. 

Ξέρετε, προέρχοµαι από την δυτική Μακεδονία, είµαι Βουλευ-
τής Φλώρινας. Οργανώνονται οι τοπικές κοινωνίες, παρ’ όλο που

η Κυβέρνηση δεν το ενθαρρύνει. Κάνουν ενεργειακές κοινότητες
οι δήµοι, οι κοινότητες, κάποιες κοινωφελείς κ.λπ.. Πάνε, λοιπόν,
οι άνθρωποι να συνδεθούν και δεν υπάρχει ηλεκτρικός χώρος.
Γιατί; Διότι είχε φροντίσει ο προκάτοχός σας, ο κ. Σκρέκας, µε
µία υπουργική απόφαση στις 12 Αυγούστου του 2022, να µοιρά-
σει τον ηλεκτρικό χώρο όπου ήθελε και όπως ήθελε σε κάποιους
επενδυτές. Και αυτό συνεχίζεται. 

Να πω και κάτι άλλο. Αναφέρθηκε το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ».
Δεν είναι ενεργειακή κοινότητα. Δεν έχει καµµία σχέση. Διαστρε-
βλώνετε το πνεύµα των ενεργειακών κοινοτήτων. 

Τι γίνεται εκεί, λοιπόν; Πάει στους δήµους και λέει «θα έχετε
φθηνό ρεύµα, αλλά θα παίρνετε από αυτούς τους επενδυτές που
παράγουν». Αυτό έγινε µε το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ». Ο κ.
Σκρέκας είχε πει 100 εκατοµµύρια για τις ενεργειακές κοινότη-
τες. Τίποτα. «Φούσκα» στα έργα ΑΠΕ. 

Αναπτύσσονται παντού κινήµατα, σε όλη τη χώρα, γιατί ακρι-
βώς έχετε την κοινωνία απέξω και πράσινη µετάβαση δίκαιη και
δηµοκρατική -και «σκέτη», θα έλεγα εγώ- δεν µπορεί να γίνει µε
την κοινωνία απ’ έξω. Δεν µπορεί να µπαίνουν οι ΑΠΕ παντού και
να έρθει εκ των υστέρων οποιοδήποτε ειδικό χωροταξικό να νο-
µιµοποιήσει αυτές τις επιλογές. Αυτό γίνεται. Τοποθετούνται και
µετά θα γίνει το χωροταξικό. Μπάχαλο στην αγορά, χωρίς κανό-
νες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Σκυλακάκη, δεν έχω πολύ χρόνο. Τι θα γίνει µε τα παι-
χνίδια αισχροκέρδειας µε τις τιµές ενέργειας; Σας έφταιγε η
Ρωσία, τώρα σας φταίει η Ουκρανία, πάντα θα υπάρχει ένας εξω-
τερικός κίνδυνος. Σήµερα είναι στα 942 ευρώ η µεγαβατώρα.
Σπάµε το χθεσινό ρεκόρ των 911 ευρώ και σκαρφαλώνουν οι
τιµές χωρίς κανείς να παρεµβαίνει. Η «ΕΒΙΚΕΝ», οι εκπρόσωποι
της βιοµηχανίας έχουν πάει στην Επιτροπή Ανταγωνισµού και
στην Ευρώπη και καταγγέλλουν καρτέλ. Έχει σκοπό αυτή η Κυ-
βέρνηση να τα βάλει ποτέ µε αυτά τα συµφέροντα; Σε λίγες
µέρες εισέπραξαν δισεκατοµµύρια και χρυσώσατε το χάπι την
προηγούµενη φορά µε τα 10 ευρώ ανά µεγαβατώρα, κάτι πενι-
χρές επιδοτήσεις. Δεν γίνεται έτσι όµως.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να πω και δυο λόγια για
το νοµοσχέδιο.

Το 2024 έρχεται ξαφνικά ένα πρωτόκολλο που έχει υπογραφεί
το 2003. Αφού αποφασίσατε να ανοίξετε τις µουχλιασµένες ντου-
λάπες και να βγάζετε ξεχασµένες διεθνείς συµβάσεις από µέσα
να τις κυρώνουµε, γιατί δεν φέρνετε το Πρωτόκολλο της Βαρκε-
λώνης που αφορά στην ολοκληρωµένη διαχείριση της παράκτιας
ζώνης, σε µια χώρα µε τόση µεγάλη ακτογραµµή; Θέλω να δε-
σµευτείτε ότι κάποια στιγµή θα το φέρετε. Αυτό είναι από το
2001 σε µια ντουλάπα ξεχασµένο.

Και βεβαίως θα ήθελα να µας απαντήσετε κάποια ερωτήµατα
τα οποία δεν απαντήθηκαν. Θα ήθελα να ξέρω τι θέλετε να προ-
λάβετε µε αυτό το νοµοσχέδιο. Επίσης, κατέθεσα µια αµφιβολία
-δεν πήρα απάντηση- για το άρθρο 4 που αναφέρεται σε έργα
και εξαιρέσεις, εάν αυτό αφορά σε εξορύξεις ή άλλου τέτοιου
είδους διασυνοριακά έργα. Είναι καθαρές οι ερωτήσεις µου.

Και σε κάθε περίπτωση, η εφαρµογή κάθε νοµοθεσίας έχει το
ενδιαφέρον, διότι, όπως ξέρουµε, στη χώρα µας οι µελέτες πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων, οι µελέτες στρατηγικών επιπτώσεων
είναι πολύ κακής ποιότητας, δεν έχουν επιστηµονικά κριτήρια,
δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν ακριβώς τις επιπτώσεις που θα έχουν
στο περιβάλλον και δεν υπάρχουν και εργαλεία αντίστοιχα. Θε-
ωρούµε ότι αυτό είναι µια πολιτική επιλογή για τις κυβερνήσεις
διαχρονικά θα έλεγα, αλλά σήµερα είναι πολύ έντονο ώστε να
µπορεί να κάνει κάθε επενδυτής όπου θέλει ό,τι θέλει και όπως
το θέλει. 

Αναφέρθηκα βέβαια στο πολύ καλό παράδειγµα διασυνορια-
κής συνεργασίας που αφορά τις Πρέσπες µε τον τίτλο «Τρία
κράτη, δύο λίµνες, ένα µέλλον». Πρόκειται για τη διεθνή συµφω-
νία µεταξύ Ελλάδας, Αλβανίας και Βόρειας Μακεδονίας. Είναι η
πρώτη διασυνοριακή προστατευόµενη περιοχή στα Βαλκάνια. 

Η χώρα µας από το 2010 άργησε επτά χρόνια να την προχω-
ρήσει γιατί δεν ήταν έτοιµη, ήταν η µόνη χώρα που δεν είχε προ-
ετοιµαστεί. Το 2017 βεβαίως προχώρησε και µπορούµε να πούµε
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ότι είναι η πρώτη φορά που προχώρησε η χώρα σε µια πολιτική
επίσηµη χωροθέτηση, δηλαδή ένα σύστηµα µόνιµης συνεργα-
σίας σε µια συνοριακή περιοχή που προστατεύεται για τη µονα-
δική βιοποικιλότητά της. 

Αναρωτιόµαστε πραγµατικά αν αυτό θα µπορέσει ποτέ να επι-
τευχθεί ξανά, γιατί δεν έχουµε τέτοια δείγµατα από την Κυβέρ-
νησή σας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα. 
Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Βρεττός, ειδικός αγορητής της

Νίκης για πέντε λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας

«Κύρωση του Πρωτοκόλλου για τη στρατηγική περιβαλλοντική
εκτίµηση στη Σύµβαση της Οικονοµικής Επιτροπής των Ηνωµέ-
νων Εθνών για την Ευρώπη». Είναι άλλη µια κύρωση ενός πρω-
τοκόλλου που µόνο µνηµονιακή ευχητήρια δήλωση θυµίζει,
χωρίς να είναι ορισµένη, χωρίς να έχει συγκεκριµένους κανόνες
και χωρίς να συνδράµει το εθνικό νοµοθετικό έργο σε κάποιο επί-
πεδο, σε κάποιο βαθµό. 

Δηλαδή είναι ένα νοµοσχέδιο για την προστασία του περιβάλ-
λοντος; Όχι. Γιατί; Γιατί ήδη δεν υπάρχει κανένα έργο από αυτά
που περιγράφονται µέσα εδώ που να µην υποχρεούται προηγου-
µένως ο µελετητής ή οποιοσδήποτε άλλος έχει αναλάβει την εκ-
πόνηση του οποιουδήποτε έργου να έχει προηγηθεί µια µελέτη
περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Και πώς, εφόσον για όλα αυτά τα
έργα έχουµε µελέτες καθ’ όλα τυπικά άρτιες και τεκµηριωµένες,
αυτήν τη στιγµή στην πατρίδα µας το περιβάλλον να είναι αυτό
που έχει πληγεί όσο τίποτε άλλο;

Είπε κάποτε ο Πρωθυπουργός ότι δεν έχει λεφτόδεντρο. Τώρα
πραγµατικά είναι περήφανος που δεν έχουµε κανένα δέντρο;
Είστε υπερήφανοι που µετά την εκπόνηση µελετών περιβαλλον-
τικών επιπτώσεων, όπου καίγονται δέντρα φυτεύονται ανεµογεν-
νήτριες; Και αυτό τι έχει να κάνει; Σε µια καθαρή πράσινη
ενέργεια; Δείξτε το ότι είναι καθαρή και πράσινη ενέργεια. Ήδη
αρχίζουν οι πρώτες ανεµογεννήτριες να µαραζώνουν εγκατα-
λειµµένες γιατί δεν λειτουργούν, οι πρώτες ξεπερνούν τη δεκα-
πενταετία, ήταν οι αρχικές, είναι προβληµατικές στην απόδοση,
έχουν υλικά, δεν έχουν αντικατασταθεί. 

Άρα, επενδύετε και βάζετε τη χώρα σε µια περιπέτεια –όχι τη
χώρα, τους πολίτες αυτής της χώρας- αλλά προφανώς εσάς
αυτοί οι πολίτες δεν σας ενδιαφέρουν καθόλου. Γιατί ούτε πρά-
σινο έχουν, εκτός αν είναι πράσινο το ρεύµα ούτε φθηνό είναι,
εκτός αν εσείς πιστεύετε ότι τους παρέχετε φθηνό ρεύµα. 

Εποµένως, σε όλη αυτή τη διαδικασία που απορείτε και έχετε
επιλέξει εσείς να επενδύσετε σε αυτή την πράσινη ανάπτυξη, και
ανορθόδοξα την έχετε κάνει, αφού τώρα φτάνετε κάποιες στιγ-
µές να λέτε ότι τελικά εµείς πρέπει να κάνουµε την Ελλάδα την
µπαταρία της Ευρώπης. Άρα, γιατί δώσατε πρώτα τις αδειοδο-
τήσεις µε εντατικό τρόπο, αναπτύχθηκαν αιολικά πάρκα, εφόσον
προηγούµενα, όταν επρόκειτο να αναπτυχθούν εντός δασών,
είχαν πάρει τις άδειες για την εγκατάστασή τους, µετά, τελείως
στατιστικά τεκµηριωµένο, 100% αποδεδειγµένο, όταν παίρνουν
άδειες για τοποθέτηση ανεµογεννητριών εντός των δασών, µε
έναν τρόπο απίθανα ανεξήγητο, αλλά σταθερά καταγεγραµµένο
καίγονται τα δάση; Και αφού καίγονται τα δάση, αρχίζει η ανά-
πτυξη. Και αφού αρχίζει η ανάπτυξη και δουλεύουν όποτε δου-
λεύουν οι ανεµογεννήτριες, γιατί οι ανεµογεννήτριες και αυτές
δουλεύουν όπου έχει αέρα, τι να το κάνουµε αυτό το ρεύµα που
παράγεται, γιατί δεν το χρειαζόµαστε, δεν µπορούµε να το απο-
θηκεύσουµε; Άρα, ερχόµαστε εκ των υστέρων να κάνουµε την
πατρίδα µας µια µπαταρία.

Το τροµακτικό από όλα αυτά είναι ότι πρόσφατα σε οµιλία του
ο Πρωθυπουργός ανέφερε ότι αυτές οι ανεµογεννήτριες που
έχουµε τοποθετήσει είναι µόνο το ένα τρίτο του στόχου που
έχουµε να επιτύχουµε για να παραχθούν αυτές, σύµφωνα µε το
σχέδιο που έχετε καταθέσει εσείς, η παραγωγή ενέργειας, οι µε-
γαβατώρες, έτσι ώστε να έχουµε αυτό το ρεύµα που θέλουµε
από την πράσινη ανάπτυξη. 

Κύριε Υπουργέ, θα µπορούσα να δεχτώ ότι κάποια στιγµή

εσείς, οι προηγούµενοι από εσάς -έτσι και αλλιώς η θέση είναι
εναλλασσόµενη- είχαν µια καλή διάθεση να αναπτύξουν την πρά-
σινη ενέργεια. Είναι µια πράσινη ενέργεια που είναι σε βάρος του
περιβάλλοντος γιατί καίγονται τα δάση µας. Είναι µια ενέργεια
που είναι πανάκριβη και αυτό δεν µπορείτε να το αποτρέψετε.
Και για το µόνο που θα µπορούσατε ίσως εσείς να απολογηθείτε
ή µάλλον τουλάχιστον να λογοδοτήσετε είναι ότι σύµφωνα µε
την έρευνα της στατιστικής υπηρεσίας, η χώρα µας παρουσιά-
ζεται ουραγός στους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Εποµένως, αν εσείς θέλετε να πιστεύετε ότι µε την πολιτική
σας που πλέον και δηµοσκοπικά έχει καταβαραθρωθεί, γιατί κά-
ποτε µας κουνάγατε τις δηµοσκοπήσεις, τώρα θα θέλαµε να
δούµε αν έχετε σαν Κυβέρνηση τη νοµιµοποίηση για να εξακο-
λουθείτε να καταστρέφετε µε αυτό τον τρόπο τη χώρα, αλλά κυ-
ρίως τους Έλληνες πολίτες. 

Εύχοµαι στους Έλληνες πολίτες κάποια στιγµή, αντί να κάθον-
ται και να αποδέχονται ιδρυµατοποιηµένοι, όπως τους καταντή-
σατε, αυτές τις πολιτικές του καλαθιού, να αποφασίσουν κάποια
στιγµή να σας πουν «Ως εδώ και µη παρέκει», να σας στείλουν
όχι να ξεκουραστείτε, αλλά να σας στείλουν να απαλλάξετε µε
την παρουσία σας, γιατί κάνει πολύ κακό στον Έλληνα πολίτη,
κάνει πολύ κακό στους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης, κάνει πολύ
κακό στην οικονοµία, κάνει πολύ κακό η Κυβέρνησή σας στους
Έλληνες πολίτες.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βρεττό, τον ειδικό αγορητή της Νίκης. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας, ειδικός αγορητής

της Ελληνικής Λύσης, για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε είναι

οξύµωρο να µιλάµε για το περιβάλλον σε µια κύρωση διαδικα-
στικού χαρακτήρα, όπως είναι τα άρθρα 9, 10, 11 και 12, όταν
τούτη την ώρα, όπως αντιλαµβάνεστε, τα προβλήµατα είναι συσ-
σωρευµένα, δεν υπάρχει µια στρατηγική για το περιβάλλον και
η χώρα πραγµατικά φλέγεται.

Σήµερα έρχεται σε µια εποχή αυτή η κύρωση µε βάση µια συν-
θήκη, η οποία από το 1997 θα λέγαµε δεν εφαρµόζεται φυσικά
από όλα τα κράτη. Και απτό παράδειγµα της Φινλανδικής Συν-
θήκης Έσποο που µιλάει για µια διασυνοριακή συνεργασία που
σήµερα κυρώνουµε, η πρώτη χώρα που την παραβιάζει είναι η
Τουρκία. Είναι η Τουρκία µε τον πυρηνικό αντιδραστήρα που κα-
τασκευάζει στο Ακούγιου, στην περιοχή Μερσίνα απέναντι από
την Κύπρο, µε µια παραγωγή περίπου τριάντα έξι δισεκατοµµύ-
ρια κιλοβατώρες τον χρόνο και µετά από µια πενταετία θα µιλάµε
για ένα πυρηνικό πρόγραµµα απεµπλουτισµένου ουρανίου από
πλευράς της Τουρκίας.

Και θα πουν κάποιοι «Μα, οι πυρηνικοί σταθµοί αυτοί γίνονται
για την ενέργεια και είναι υψηλής τεχνολογίας». Η συγκεκριµένη
περιοχή είναι σεισµογενής περιοχή, γίνεται από τη «ROSATOM»,
τη ρωσική εταιρεία, και η Τουρκία, ενώ οφείλει να ενηµερώσει τα
υπόλοιπα κράτη, µεταξύ αυτών την Ισπανία, την Ιταλία, την Ελ-
λάδα, το Ισραήλ, την Αίγυπτο, όλα τα κράτη δηλαδή στην ευρύ-
τερη περιοχή της Μεσογείου, απλά προχωρεί και ήδη έχει
προχωρήσει στην παραγωγή ηλεκτρικού ρεύµατος µέσω ενός
πυρηνικού σταθµού που η ίδια η συνθήκη Έσποο που σήµερα
κυρώνουµε δεν εφαρµόζεται από πλευράς της Τουρκίας.

Άρα, λοιπόν, δύο µέτρα και δύο σταθµά, διότι η Τουρκία δεν
αναγνωρίζει τη συγκεκριµένη συνθήκη και ούτω καθεξής. 

Απτό παράδειγµα, λοιπόν, είναι ότι κανείς δεν µιλάει σήµερα
γι’ αυτό. Η Ελλάδα δεν έχει κάνει απολύτως τίποτα στο θέµα εξω-
τερικής πολιτικής για τον πυρηνικό, τον συγκεκριµένο σταθµό
και ότι παραβιάζει τη συνθήκη Espoo και µιλάµε για Ραφάλ, µι-
λάµε για Μπελαρά, ενώ οι Τούρκοι µετά από πέντε χρόνια θα
έχουν προχωρήσει σε ένα πυρηνικό πρόγραµµα κατασκευής πυ-
ρηνικών όπλων. Και αν πει κάποιος ότι θα ελεγχθεί ο πυρηνικός
αντιδραστήρας, λυπούµαι που το λέω αλλά υπάρχει το άρθρο 10
της ατοµικής επιτροπής, όπου αν µια χώρα θεωρεί ότι κινδυνεύει
οι επιθεωρητές δεν θα µπορούν να κάνουν κανέναν έλεγχο. 
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Αυτά για τις επόµενες γενεές, για αυτούς που θα ακολουθή-
σουν µετά από αυτή την κοινοβουλευτική θητεία. Και τι κάναµε
εµείς στο σηµείο εξωτερικής πολιτικής για το συγκεκριµένο πυ-
ρηνικό πρόγραµµα που θα βάλει σε περιπέτειες ολάκερη την πε-
ριοχή µας, όχι µόνο τη Βαλκανική, αλλά και τις υπόλοιπες
χερσονήσους σε όλη τη Μεσόγειο, µε βάση αυτή τη συνθήκη;

Ερχόµαστε σε µια σηµερινή µέρα πολλών πυρκαγιών και ενώ
ο κ. Μητσοτάκης από τα έδρανα της αντιπολίτευσης προ του
2019 είχε πει ότι θα εφαρµόσει το σχέδιο Γκολντάµερ, το σχέδιο
Γκολντάµερ κανείς δεν ξέρει πού βρίσκεται, είναι στα χρονον-
τούλαπα, δεν µελετήθηκε ενδελεχώς, κοινότοπη διαδικασία, ενώ
ο ίδιος έχει επισηµάνει τα σηµαντικά προβλήµατα καταπολέµη-
σης των πυρκαγιών. 

Όταν εµπλέκονται δεκαοκτώ διαφορετικοί φορείς µπορείς να
περιµένεις αποτέλεσµα; Όταν σήµερα ο στόλος της Πυροσβε-
στικής κατά 30% είναι πάνω από τριακονταπενταετία και είναι πε-
παλαιωµένος; Όταν οι ελλείψεις είναι πολλές; Απλά ο κ.
Γκολντάµερ έβαλε µια παράµετρο. Για να υλοποιηθεί αυτό το
σχέδιο επί ΣΥΡΙΖΑ ακόµη και µετά επί Νέας Δηµοκρατίας θα
έπρεπε να συναινούν όλα τα κόµµατα. Κανείς δεν ξέρει και γιατί
δεν εφαρµόστηκε το σχέδιο Γκολντάµερ για τις πυρκαγιές, γιατί
ο κ. Μητσοτάκης είχε υποσχεθεί από το 2019 ότι µόλις αναλάβει
τον θώκο της εξουσίας θα το υλοποιήσει. Κανείς δεν ξέρει. Όπως
και όλα αυτά που έχει πει ο κ. Γκουρµπάτσης ειδικός για τις πυρ-
καγιές. 

Τα λέµε όλα αυτά γιατί προέρχοµαι και από τη δική µου εκλο-
γική περιφέρεια, όπου το όρος Όρβηλος καιγόταν επί έναν µήνα
-δύσβατη περιοχή- στο ιερό βουνό του Παγγαίου η φωτιά έκαιγε
τέσσερις ηµέρες δεν εµφανίστηκε κανένας, παρά µόνο ευτυχώς
ο θεός έβρεξε και την έσβησε. Το ίδιο και στο Μενοίκιο.

Απλά να πω ότι σε λίγο καιρό, σε αυτήν την περιβόητη πράσινη
µετάβαση και αποτύπωµα, στον Νοµό Σερρών θα υπάρχει το µε-
γαλύτερο φωτοβολταϊκό πάρκο εν Ελλάδι µε τετρακόσιες εξήντα
έξι χιλιάδες πάνελ στο όρος Μενοίκιο. Πολλοί έχουν µιλήσει για
την αλλαγή γενικότερα του µικροκλίµατος και µάλιστα ενενήντα
κτηνοτροφικές µονάδες εξαφανίζονται από τον χάρτη. 

Τα λέµε αυτά σε µία σηµερινή µέρα που θέλουµε και κοπτό-
µεθα να ευαισθητοποιηθούµε για το περιβάλλον, όταν οι µελέτες
δείχνουν αυτό που ανέφερε και ο επικεφαλής της Ελληνικής
Λύσης και κατά τη χθεσινή του οµιλία πέρα από το κόστος για
την ανεµογεννήτρια. Υπάρχει ο κ. Γιώργος Στουρνάρας, Καθη-
γητής Υδρογεωλογίας του Πανεπιστηµίου Αθηνών, που λέει ότι
οι ανεµογεννήτριες διαλύουν στα βουνά τους υδρατµούς. Άρα,
λοιπόν, επηρεάζουν το µικροκλίµα της περιοχής. Και αυτά δεν
τα λέµε εµείς, τα λένε επιστήµονες, τα λένε επαΐοντες, εξειδικευ-
µένοι στο συγκεκριµένο θέµα, πέρα από τον κ. Καµελίδη και ο κ.
Στουρνάρας. 

Έτσι, λοιπόν, σήµερα πάµε να κυρώσουµε έναν διαδικαστικό
καθαρά χαρακτήρα που έχει η σηµερινή κύρωση. Εµείς δεν µπο-
ρούµε να συναινέσουµε ως Ελληνική Λύση σε µια επιφανειακή,
επιδερµική κύρωση απέναντι στο περιβάλλον. Το µόνο που εν-
διαφέρει να τοποθετηθούν ανεµογεννήτριες και φωτοβολταϊκά
και αλλάζουν όλο το µικροκλίµα και την αρχιτεκτονική τοπίου,
χωρίς να ξέρουµε τις επιπτώσεις σε χλωρίδα και πανίδα. 

Έρχεστε εσείς, ως γαλάζια σήµερα παράταξη που δώσατε το
δικαίωµα σε περιοχές «NATURA» να µπορεί να υπάρχει επιχειρη-
µατική δράση, και συζητάµε για µία προστασία του περιβάλλον-
τος, ποια; Επί της ουσίας τι έχει γίνει; Έχουν τοποθετηθεί
θερµικές κάµερες στα βουνά; Έχουν ολοκληρωθεί οι δασικοί
χάρτες; Έχουν γίνει αντιπυρικές ζώνες ακόµη και σε κάποια ιδιω-
τικά δάση που δεν µπορεί να γίνει καµµία παρέµβαση; Έχουν κα-
θαριστεί τα δάση για τους µελισσοκόµους για να γίνει
επικονίαση; Έχουν αυτήν τη στιγµή µεταφερθεί αρµοδιότητες
στη δασική υπηρεσία, ως θα έπρεπε, όταν οι δύο φορείς είχαν
να συναντηθούν δεκαεννιά ολόκληρα χρόνια, δασική υπηρεσία
µε πυροσβεστική, και αυτό έγινε καθαρά για να ξέρει ο κόσµος
µόνο για τη µείωση του κόστους; 

Έχει θεσπιστεί το τµήµα ορεινών διαδροµών; Μόνο τους δα-
σοκοµάντος κάναµε. Συνδράµουν τα παιδιά, είναι µια επικίνδυνη
αποστολή αυτή που έχουν αλλά δεν επαρκεί. Και, βέβαια, µε πε-
παλαιωµένα εναέρια µέσα. Και αυτό που λέγαµε για το αντιπυ-

ρικό υγρό, που κατήγγειλε και ο επικεφαλής της Ελληνικής
Λύσης, το πήραµε για να το χρησιµοποιήσουµε ποτέ, µετά την
αντιπυρική σεζόν; 

Είναι πολύ µεγάλο το ζήτηµα, κύριοι, και για το περιβάλλον.
Υπάρχει αυτή η συνθήκη σήµερα Espoo, για διασυνοριακή συ-
νεργασία επαναλαµβάνω, έχει όµως διαδικαστικό χαρακτήρα -
και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- διότι µιλάει µέσα και για
συµµετοχή άλλων φορέων αλλά ακόµη και για ΜΚΟ. Κανείς δεν
ξέρει αυτές οι µη κυβερνητικές οργανώσεις που θα συµµετέχουν
στη διασυνοριακή προστασία του περιβάλλοντος ποιες θα είναι. 

Μιλάει για την προστασία της υγείας, όπου σήµερα έπρεπε να
υπάρχει και το Υπουργείο Υγείας για να δούµε ποια είναι αυτή η
προστασία της υγείας. Όταν λέµε περιβάλλον και υγεία είναι άρ-
ρηκτα συνδεδεµένα -που σαφώς είναι- θα έπρεπε να υπάρχουν
περισσότερες διευκρινίσεις για το πώς θα αντιµετωπιστεί και το
πρόβληµα της υγείας.

Ολοκληρώνω. Διότι για µια ακόµη φορά υπάρχει ένα άλλο φλέ-
γον ζήτηµα, που εµείς προκαλέσαµε ως Ελληνική Λύση, να υπάρ-
χει συζήτηση προ ηµερήσιας διάταξης για τους αγρότες και τους
κτηνοτρόφους. Υπάρχει ένα τεράστιο σκάνδαλο µεγατόνων στον
ΟΠΕΚΕΠΕ. Κινδυνεύει µε λουκέτο το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης. Ρωτήστε τον κ. Τσιάρα τι βρήκε από τον προκάτοχό του
κ. Αυγενάκη. Μόνο η Ευρωπαία Εισαγγελέας προχθές, η Λάουρα
Κοβέσι, επέβαλε στον ΟΠΕΚΕΠΕ 283 εκατοµµύρια ευρώ πρό-
στιµα και κινδυνεύουν οι αγρότες σήµερα να µείνουν εκτός κοι-
νοτικών ενισχύσεων. 

Η Ελληνική Λύση θα φωνάζει για τον πρωτογενή τοµέα και θα
φέρει στοιχεία για να ενηµερωθούν αγρότες, κτηνοτρόφοι και
αλιείς για το µέγα σκάνδαλο του ΟΠΕΚΕΠΕ ενώ ο ΕΛΓΑ ήδη είναι
χρεοκοπηµένος και δεν µπορεί να καταβάλει τις αποζηµιώσεις. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπούµπα.

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Αφροδίτη Κτενά για πέντε λεπτά.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα την κύρωση ενός πρωτοκόλλου που

συνδέεται µε µια σύµβαση του 1991 και το πρωτόκολλο άνοιξε
προς υπογραφή το 2003. Προφανώς προκύπτει το ερώτηµα
«γιατί τώρα» και θα επανέλθω σε αυτό. 

Ωστόσο πριν, για να καταλάβουµε ίσως όλοι «γιατί τώρα», πρέ-
πει να εξετάσουµε πώς συµπληρώνει αυτό το πρωτόκολλο το
ισχύον θεσµικό πλαίσιο. Γιατί µην ξεχνάµε ότι στο µεταξύ έχει
µεσολαβήσει µια οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οδηγία
2001/42, που ουσιαστικά αντανακλά το περιεχόµενο του πρωτο-
κόλλου. Δηλαδή η Ευρωπαϊκή Ένωση επέβαλε ως διακρατική
σύµβαση τη δική της οδηγία στο πλαίσιο της προσπάθειας των
ευρωενωσιακών οµίλων να πάρουν το πάνω χέρι σε περιβαλλον-
τικά ζητήµατα. 

Η διαφορά που έχει αυτό το πρωτόκολλο σε σχέση µε την οδη-
γία της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι αφ’ ενός ότι επεκτείνει το
πεδίο εφαρµογής της σύµβασης σε περισσότερα έργα και δρά-
σεις. Και είναι πολλά, δεν είναι µόνο τα ανανεώσιµα που ακού-
γονται σήµερα εδώ πέρα αλλά είναι πολλά και σοβαρά, όπως
είναι οι µεταφορές, η διαχείριση υδάτων, απορριµµάτων, οι εξο-
ρύξεις και φυσικά οι ΑΠΕ.

Ένα δεύτερο σηµείο είναι ότι επεκτείνει τη συµµετοχή του κοι-
νού, µη κυβερνητικές οργανώσεις και άλλα. Θα αναφερθώ και
σε αυτό. Βέβαια, επιπλέον, ως σύµβαση του ΟΗΕ µπορεί πλέον
να υπογραφεί και από χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης και ση-
µειώνουµε ότι από τις χώρες µε τις οποίες µοιραζόµαστε σύνορα
η µόνη που δεν το έχει υπογράψει είναι η Τουρκία. Ένα ζήτηµα
είναι αυτό.

Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι ότι οι µελέτες περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων, στρατηγικού χαρακτήρα ή µη, σε έργα µε διασυνορια-
κές επιπτώσεις ή µη, είναι προσχηµατικές. Δεν προστατεύουν το
περιβάλλον και αυτό το διαπιστώνουµε εκ του αποτελέσµατος
µε µια µατιά γύρω µας. Δεν έχουν λειτουργήσει. Αφ’ ενός δεν
είναι υποχρεωτικές και µάλιστα κάθε συµβαλλόµενο κράτος µπο-
ρεί, έχει τη διακριτική ευχέρεια -και αποτυπώνεται αυτό στο
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άρθρο 5- να αναφέρει τους λόγους γιατί δεν θα συντάξει µελέτη
περιβαλλοντικών επιπτώσεων.

Επιπλέον, τις παραγγέλνουν αυτοί που πρόκειται να υλοποι-
ήσουν τα έργα. Άρα, λοιπόν, οι ελεγχόµενοι πληρώνουν για τη
µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Θα µπορούσα να πω
πολλά γι’ αυτό. Δεν θα επεκταθώ.

Ένα άλλο σηµείο είναι ότι η διαβούλευση µε το κοινό είναι
προσχηµατική. Και δεν θα αναφερθώ εδώ πέρα στον ρόλο των
ΜΚΟ που έχουν πολυπλόκαµους δεσµούς µε µεγάλους οµίλους
πράσινης µετάβασης ούτε στο ποιος πληρώνει τη µελέτη. Ανα-
φέροµαι, κυρίως, στις κινητοποιήσεις κατοίκων και εργαζοµένων
που, χρόνια τώρα, αγωνίζονται µέσα από τις οργανώσεις τους
για να αποτρέψουν σχέδια που επιβαρύνουν τη ζωή τους και το
περιβάλλον. 

Και, φυσικά, η απάντηση είναι ότι εφαρµόζονται οι ευρωπαϊκές
οδηγίες. Το έχουµε δει στην καύση απορριµµάτων στην ΑΓΕΤ
στον Βόλο, στον Λαγκαδά, στην ανεξέλεγκτη εγκατάσταση αιολι-
κών και φωτοβολταϊκών, που ήδη έχει αναφερθεί, ακόµα και σε
προστατευόµενες περιοχές «NATURA» ή ιστορικής σηµασίας.
Άρα, λοιπόν, το πόσο προστάτευσε η οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και η σύµβαση του ’91 του Espoo το περιβάλλον απο-
δεικνύεται εκ του αποτελέσµατος. 

Το πώς απέτυχε να προστατεύσει το περιβάλλον γενικά όλο
αυτό το πλέγµα νόµων, κανονισµών, οδηγιών και συµβάσεων φαί-
νεται από τις υγειονοµικές και διατροφικές κρίσεις που ξεσπούν
όλο και πιο συχνά και από τις οικολογικές και τεχνολογικές κα-
ταστροφές που αντιµετωπίζουµε όλο και συχνότερα. Αναφέρθη-
καν ήδη παραδείγµατα, δεν θα επεκταθώ. 

Βέβαια, δεν το υποτιµούµε. Το θεσµικό πλαίσιο έχει χρήσεις.
Πρώτον, αξιοποιείται από τις κυβερνήσεις σαν ένα εργαλείο, σαν
νοµικό έρεισµα για πολιτικές µε καταστροφικό αντίκτυπο για την
υγεία του λαού και το περιβάλλον. Το έχουν κάνει όλα τα κόµ-
µατα που κυβέρνησαν µέχρι σήµερα και όταν βρίσκονται στην
αντιπολίτευση εγκαλούν το κόµµα που κυβερνά ότι δεν εφαρµό-
ζει σωστά τις ευρωπαϊκές οδηγίες. Αυτό ζούµε τόσα χρόνια. Δεύ-
τερον και πολύ σηµαντικό, στήνει το γήπεδο των ανταγωνισµών
που µαίνονται µε πρωτοφανή ένταση στις µέρες µας και αυτό
έχει τη σηµασία του ιδιαίτερα από τη στιγµή που η Ευρωπαϊκή
Ένωση κατάφερε να επιβάλει τη δική της οδηγία ως διεθνές
πρωτόκολλο. 

Ρωτήσαµε κάποιες ερωτήσεις, κύριε Υπουργέ, και δεν πήραµε
απάντηση από την κυρία Υφυπουργό τις προάλλες. Στη λογική
της διαβούλευσης µε το κοινό, όπως λέει και το πρωτόκολλο,
έχει ζητηθεί γνωµοδότηση από τις δεκατρείς περιφέρειες της
χώρας για τη στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων
του σχεδίου επικαιροποιηµένης στρατηγικής για τη διαχείριση
των εξαντληµένων πυρηνικών καυσίµων και ραδιενεργών απο-
βλήτων της Βουλγαρίας. Ρωτάµε, λοιπόν, επειδή το επικαιροποι-
ηµένο σχέδιο γίνεται για τη χωροθέτηση και τις νέες
εγκαταστάσεις σε Κοζλοντούι και Ελίν Πελίν, θα αξιοποιηθεί το
πρωτόκολλο αυτό και πώς στην περίπτωση αυτή; 

Είναι προφανές για εµάς ότι το πρωτόκολλο θα χρησιµοποι-
ηθεί στο πλαίσιο της περιβαλλοντικής διπλωµατίας. Αυτό προκύ-
πτει και από την τροποποίηση του άρθρου 3 του ν.2540/1997 µε
το άρθρο 4 του παρόντος, ώστε να συµπεριληφθεί και το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών σε ζητήµατα εφαρµογής του πρωτοκόλλου. 

Λαµβάνοντας, λοιπόν, υπ’ όψιν µας τις γεωπολιτικές εξελίξεις
που τρέχουν και τη µεγάλη κινητικότητα στο Κυπριακό και τα ελ-
ληνοτουρκικά, όπου δροµολογούνται πραγµατικά επικίνδυνες δι-
ευθετήσεις στο Αιγαίο, ξαναρωτάµε: Γιατί έρχεται προς κύρωση
τώρα το πρωτόκολλο, όταν το ισχύον θεσµικό πλαίσιο καλύπτει
όσα προβλέπει το πρωτόκολλο; Και δεν µπορεί να γίνεται µόνο
για την Αλβανία και τη Βόρεια Μακεδονία που δεν καλύπτονταν
από την ευρωπαϊκή οδηγία. Και αν είναι έτσι, τότε ποια είναι αυτά
τα διασυνοριακά έργα µε την Αλβανία και τη Βόρεια Μακεδονία; 

Επίσης στα προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης για την
επόµενη δόση αναφέρεται ρητά η εµπορευµατοποίηση της δια-
χείρισης υδάτων και αποβλήτων, έργα που κατά τεκµήριο έχουν
διασυνοριακό χαρακτήρα σε πολλές περιπτώσεις. Έχει σχέση το
ότι φέρνετε τώρα αυτό το πρωτόκολλο µε την επόµενη δόση του
Ταµείου Ανάκαµψης;

Επίσης αυτές τις µέρες παρακολουθούµε τον σφοδρό αντα-
γωνισµό ανάµεσα στις κυβερνήσεις, στις αστικές τάξεις –θα πω-
της Ελλάδας και Κύπρου σε σχέση µε την ηλεκτρική διασύνδεση.
Είναι και το Ισραήλ που εµπλέκεται αλλά το Ισραήλ δεν έχει υπο-
γράψει το πρωτόκολλο. Θα αξιοποιηθεί το πρωτόκολλο αυτό για
την ηλεκτρική διασύνδεση Ελλάδας - Κύπρου, τη στιγµή µάλιστα
που η Τουρκία πρόσφατα µε τις προκλητικές κινήσεις της στην
Κάσο συνεχίζει να εγείρει τις απαράδεκτες αξιώσεις της;

Κλείνω. Συµπερασµατικά οι µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων στις οποίες αναφέρεται το πρωτόκολλο και η σύµβαση µε
την οποία συνδέεται δεν έχουν µέχρι σήµερα προστατεύσει το
περιβάλλον. Ο διασυνοριακός δε χαρακτήρας του πρωτοκόλλου
στην περίοδο τη σηµερινή µε τους ανταγωνισµούς σε αυτό το
οξυµένο επίπεδο και τις οικονοµίες να µετεξελίσσονται ραγδαία
σε οικονοµίες πολέµου, µας προβληµατίζει ιδιαίτερα το πώς θα
αξιοποιηθεί το πρωτόκολλο αυτό. 

Κατ’ εµάς διευκολύνεται και σε νοµικό επίπεδο η παρέµβαση
οµίλων που δραστηριοποιούνται σε ένα κράτος σε έργα ανταγω-
νιστών που υλοποιούνται σε γειτονικό κράτος, σε τοµείς µάλιστα
κρίσιµους για τη ζωή και την υγεία, την ευηµερία του λαού όπως
είναι η γεωργία, η ενέργεια, η βιοµηχανία, η εξόρυξη, οι µεταφο-
ρές, η διαχείριση αποβλήτων, υδάτων και άλλα. 

Καµµία συνθήκη κατά τη γνώµη µας και κανένα πρωτόκολλο
δεν µπορεί να προστατεύσει το περιβάλλον από τους ανταγωνι-
σµούς των οµίλων για κερδοφόρες επενδύσεις. Αυτό το καθήκον
εναπόκειται στους λαούς. Με την πάλη τους µπορούν να περι-
σώσουν ότι σώζεται και να δηµιουργήσουν τους όρους για την
πραγµατική διέξοδο από το βάρβαρο καπιταλιστικό σύστηµα που
λεηλατεί ζωές και περιβάλλον. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κτενά. 
Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκης, ειδικός αγο-

ρητής του ΠΑΣΟΚ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε στην Ολοµέ-

λεια της Βουλής για την Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την στρα-
τηγική περιβαλλοντική εκτίµηση στη Σύµβαση της Οικονοµικής
Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών για την Ευρώπη, για την εκτί-
µηση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων σε διασυνοριακό πλαί-
σιο, η οποία κυρώθηκε µε τον ν.2540/1997. 

Θα ξεκινήσω την οµιλία µου ακριβώς µε το προς κύρωση πρω-
τόκολλο, λέγοντας ότι είναι προφανές από τη δική µας πλευρά
πως δεδοµένου ότι πρόκειται για µια διεθνή υποχρέωση της
χώρας µας εµείς ως ΠΑΣΟΚ θα υπερψηφίσουµε την κύρωση του
πρωτοκόλλου. Θα το κάνουµε όµως, όπως κάναµε και θα κά-
νουµε και µε κάθε νοµικό κείµενο που αυξάνει και βελτιώνει την
περιβαλλοντική προστασία θέτοντας δύο ειδικές ερµηνείες και
επισηµάνσεις. 

Η πρώτη είναι ότι η ερµηνεία και η επιλογή των έργων και των
δραστηριοτήτων που υπάγονται στο καθεστώς της στρατηγικής
περιβαλλοντικής εκτίµησης πρέπει να είναι όσο το δυνατόν πιο
ευρεία. Και η δεύτερη επισήµανση είναι ότι παράλληλα µε αυτά
θα πρέπει να εξασφαλίζεται η µεγαλύτερη δυνατή συµµετοχή και
η µεγαλύτερη δυνατή διαβούλευση περιβαλλοντικών και υγει-
ονοµικών αρχών της Κοινωνίας των Πολιτών, των περιβαλλοντι-
κών οργανώσεων και παράλληλα θα πρέπει να επιτυγχάνεται και
το βέλτιστο επίπεδο διακρατικής συνεργασίας µεταξύ όλων των
συµβαλλόµενων µερών. 

Θα ήθελα όµως µε την ευκαιρία της σηµερινής µας συζήτησης
να αναφερθώ -και δεν θα µπορούσαµε να κάνουµε διαφορετικά-
στα τρία σηµεία που περιγράφουν την περιβαλλοντική αποτυχία
της Κυβέρνησης για το καλοκαίρι που µόλις µας πέρασε: Δασι-
κές πυρκαγιές, το κρίσιµο θέµα της λειψυδρίας και στην Αττική
αλλά συνολικά στην επικράτεια και το πρόσφατο θέµα της επι-
καιρότητας που αφορά µια τεράστια οικολογική καταστροφή
στον Παγασητικό κόλπο και στη Μαγνησία και στον Βόλο µε τους
εκατοντάδες τόνους νεκρών ψαριών.

Είναι προφανές ότι λόγω του περιορισµένου χρόνου δεν θα
αναλύσω εκ νέου τα όσα επεσήµανα αναλυτικά στην επιτροπή
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αναφορικά µε τις δασικές πυρκαγιές και την αντιµετώπιση της
λειψυδρίας. Θα τα επαναλάβω απλώς σε τίτλους. Δασικές πυρ-
καγιές: Υποστελεχωµένη και απαξιωµένη δασική υπηρεσία, προ-
βληµατικός και ανεφάρµοστος κανονισµός πυροπροστασίας,
όπου θέσαµε πολλαπλές ερωτήσεις ως Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΠΑΣΟΚ χωρίς τις απαιτούµενες επαρκείς απαντήσεις. Και
τρίτον, η λανθασµένη επιλογή περί των υβριδικών συνεταιριστι-
κών σχηµάτων, χωρίς καν µάλιστα να έχουν δοθεί ακόµα οι απαι-
τούµενες κανονιστικές αποφάσεις.

Για το κρίσιµο θέµα της λειψυδρίας κατέθεσα και προσωπικά
κοινοβουλευτική ερώτηση στις 29 Αυγούστου µέσω της οποίας
ζητάµε από την Κυβέρνηση απαντήσεις τουλάχιστον καθαρά σε
δύο πάρα πολύ απλά ζητήµατα. Το πρώτο είναι, ποιο είναι το
ολοκληρωµένο σχέδιο της Κυβέρνησης για να µπορέσει να αντι-
µετωπίσει το κρίσιµο ζήτηµα της λειψυδρίας πέραν των γενικό-
λογων διατυπώσεων µε τη µορφή ευχολόγιου που ανακοινώσατε
µόλις λίγες µέρες πριν, και το δεύτερο και πάρα πολύ απλό είναι
από πού θα βρεθούν οι πόροι για να εγγυηθείτε την υδατική
ασφάλεια της Αττικής. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του Παγασητικού. Παρακολουθήσαµε
την προχθεσινή συνέντευξη του Πρωθυπουργού στο Δηµαρχείο
του Κιλελέρ και για ακόµα µία φορά ακούσαµε νέες εξαγγελίες-
ευχολόγια µε την υλοποίησή τους µάλιστα να µετατίθεται σε ένα
απροσδιόριστο µέλλον. Και επειδή, λοιπόν, κρύβεστε πίσω από
ένα βολικό µπαλάκι ευθυνών για το ποιος έχει την αρµοδιότητα,
ο δήµος ή η περιφέρεια, να προσπαθήσουµε τώρα όλοι να συµ-
βάλουµε στο να βρούµε την άκρη του νήµατος. Γιατί θυµίζω αν
και, τουλάχιστον, οι παρευρισκόµενοι το θυµούνται ότι τον πε-
ρασµένο Απρίλιο, η Κυβέρνηση µε νόµο της δηµιούργησε τον
Οργανισµό Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας ανώνυµη εταιρεία
υπό την εποπτεία, άρα και την ευθύνη τριών συναρµόδιων
Υπουργείων. Να, λοιπόν, ποιος έχει την ευθύνη. 

Και εγώ ρωτάω. Ο Οργανισµός Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας,
που δηµιουργήθηκε, υπάρχει, λειτουργεί; Προφανώς και όχι. Μετά
τον «Ντάνιελ», λοιπόν, θα έπρεπε να εκπονηθούν έκτακτα σχέδια
αντιµετώπισης επειγόντων περιβαλλοντικών κινδύνων και αντιµε-
τώπισης της θαλάσσιας ρύπανσης στο λιµάνι του Βόλου. Και ξα-
ναρωτάω. Κάτι τέτοιο έγινε; Επίσης, προφανώς και όχι. 

Και προκύπτει ένα ακόµα ερώτηµα. Γιατί αυτό το στρατηγικό
σχέδιο διαχείρισης των υδάτινων πόρων να σχεδιαστεί και να
υλοποιηθεί από ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, που βα-
σίζεται στο πόρισµα των Ολλανδών εµπειρογνωµόνων και να µην
αποτελεί κτήµα της τοπικής κοινωνίας, να µην αποτελεί προϊόν
συνέργειας και συνεργασίας της Περιφέρειας Θεσσαλίας, του
Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, της Κοινωνίας των Πολιτών και των
περιβαλλοντικών οργανώσεων; Να έχουµε, δηλαδή, ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο, που θα το είχαµε ήδη στα χέρια µας και όχι στο
απροσδιόριστο µέλλον, ένα σχέδιο το οποίο θα περιλαµβάνει την
αντιµετώπιση των πληµµυρών, την άρδευση, την ορεινή υδρονο-
µίας και την κατασκευή των απαιτούµενων φραγµάτων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Συµπέρασµα: είτε µιλάµε για τις δασικές πυρκαγιές είτε µιλάµε
για το κρίσιµο θέµα της λειψυδρίας είτε µιλάµε για την τεράστια
οικολογική καταστροφή στον Βόλο µε τους εκατοντάδες τόνους
νεκρών ψαριών υπάρχει µία κοινή συνισταµένη. Η Κυβέρνηση πα-
ρακολουθεί παθητικά τη συνεχιζόµενη περιβαλλοντική υποβάθ-
µιση της χώρας, χωρίς καν να λαµβάνει έγκαιρα τα απαιτούµενα
µέτρα και χωρίς προφανώς να απεµπολεί το βασικό της δόγµα
που είναι διττό. Ατοµική ευθύνη από τη µία για να µη φταίει ποτέ
η ίδια και η σταδιακή ιδιωτικοποίηση της περιβαλλοντικής προ-
στασίας.

Εµείς, λοιπόν, στο ΠΑΣΟΚ την περιβαλλοντική προστασία δεν
την βλέπουµε ως ΣΔΙΤ ούτε µονάχα ως επενδυτική ευκαιρία, την
βλέπουµε ως δηµόσιο αγαθό το οποίο µάλιστα πρέπει να βρίσκε-
ται υπό την προστασία µιας πολιτείας που οφείλει να προλαµβά-
νει και να προστατεύει τους πολίτες της απέναντι στην
εντεινόµενη κλιµατική κρίση. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ ο εισηγητής ο κ. Μιλτιά-
δης Ζαµπάρας.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ξεκινάµε την καινούργια κοινοβουλευτική περίοδο και ελπίζω,
όπως ανέφερα και στην αρµόδια επιτροπή, να µη συνεχίσει η Κυ-
βέρνηση τον ίδιο τρόπο νοµοθέτησης που συνεχίζει εδώ και
καιρό να κάνει. Το έχουµε πει πάρα πολλοί Βουλευτές της Αντι-
πολίτευσης. Σχεδόν σύσσωµη η Αντιπολίτευση µιλάει διαρκώς
για τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετείτε και για την έλλειψη δια-
βούλευσης και για τη µη τήρηση του Κανονισµού της Βουλής σε
σχέση µε τα χρονοδιαγράµµατα. 

Πρέπει, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, να καταλάβετε ότι ο
ρόλος των Βουλευτών δεν είναι διακοσµητικός και προφανώς η
αλλεργία σας προς την ουσιαστική και πραγµατική διαβούλευση
της πληθώρας των νοµοσχεδίων που φέρνετε δεν µπορεί να συ-
νεχιστεί. 

Όσον αφορά τώρα την κύρωση του πρωτοκόλλου για την
στρατηγική περιβαλλοντική εκτίµηση υπήρχε µία κριτική από όλα
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης για την καθυστέρηση της κύρω-
σης αυτή, το οποίο έχει καθυστερήσει είκοσι ένα χρόνια. Και ποια
απάντηση λάβαµε χθες στην αρµόδια επιτροπή; Η κ. Σδούκου
συγκεκριµένα τα έριξε στις προηγούµενες κυβερνήσεις. Θα σας
συµβούλευα, λοιπόν, να σταµατήσετε να το κάνετε αυτό, γιατί
εκτίθεστε. 

Εσείς είστε Κυβέρνηση και εσείς κρίνεστε. Είστε Κυβέρνηση
πέντε χρόνια, δεν κυβερνάτε τώρα πρόσφατα, εδώ και ένα
χρόνο, οπότε σταµατήστε τις δικαιολογίες, αναλάβετε τις ευθύ-
νες σας, προκειµένου να µας πείτε ουσιαστικά για ποιο λόγο έχει
καθυστερήσει η κύρωση αυτής της σύµβασης. 

Θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο-τρία σηµεία του πρωτοκόλλου
που θεωρώ ότι έχουν µια σηµασία να αναφερθούν και στην Ολο-
µέλεια. Το πρωτόκολλο θεσπίζει µια διαδικασία αξιολόγησης των
πιθανών σηµαντικών περιβαλλοντικών και υγειονοµικών επιπτώ-
σεων για την ενσωµάτωση των περιβαλλοντικών και υγειονοµι-
κών πτυχών σε επίπεδο σχεδίων, προγραµµάτων, πολιτικών και
νοµοθετικών πράξεων. Η στρατηγική περιβαλλοντική εκτίµηση
που διεξάγεται στα σχέδια και στα προγράµµατα, τα οποία εκ-
πονούνται στους τοµείς της γεωργίας, της δασοκοµίας, της αλι-
είας, της ενέργειας, της βιοµηχανίας συµπεριλαµβανοµένης της
εξόρυξης, των µεταφορών, της περιφερειακής ανάπτυξης, της
διαχείρισης των αποβλήτων, της διαχείρισης των υδάτων, τηλε-
πικοινωνιών, τουρισµού, πολεοδοµίας, χωροταξίας ή της χρήσης
του εδάφους, τα οποία καθορίζουν το πλαίσιο για τις µελλοντικές
εγκρίσεις των έργων. 

Ένα άλλο ενδιαφέρον σηµείο είναι το άρθρο που αφορά τη
διαβούλευση και αναφέρεται ότι κατά την εφαρµογή των διαδι-
κασιών διενεργούνται διαβουλεύσεις µε τις περιβαλλοντικές και
υγειονοµικές αρχές και κάθε µέρος παρέχει στον ενδεδειγµένο
βαθµό δυνατότητες συµµετοχής του ενδιαφερόµενου κοινού και
µία διαδικασία επιλογής σχεδίων και προγραµµάτων. 

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Γιατί σε αυτό το πρωτόκολλο, αγαπητοί
συνάδελφοι, η διαβούλευση δεν είναι προσχηµατική, δεν είναι
για τα µάτια του κόσµου, όπως συνηθίζετε εσείς να κάνετε όλο
το προηγούµενο διάστηµα. Και µάλιστα να πω ότι η Κυβέρνηση
και το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας κάθε άλλο παρά
σέβονται τη διαβούλευση µε φορείς και κατοίκους και αυτό απο-
δεικνύεται πρακτικά από τον τρόπο που επιλέγετε να κάνετε διά-
λογο µε ανύπαρκτους όρους, αλλά και από το γεγονός ότι δεν
έχετε υιοθετήσει σχεδόν καµµία από τις προτάσεις ή αντιρρήσεις
ή ενστάσεις ή οχλήσεις των πολιτών, των τοπικών κοινωνιών, των
περιβαλλοντικών οργανώσεων για µια σειρά περιβαλλοντικών θε-
µάτων. 

Και τα παραδείγµατα που αποδεικνύουν αυτό ακριβώς που
σας αναφέρω είναι πάρα πολλά. Κυρίως, όµως, υπάρχει ένα κλα-
σικό παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, που αφορά τον τρόπο µε τον
οποίο χωροθετείτε τις ΑΠΕ στη χώρα, φαραωνικά έργα χωρίς
κανένα σχεδιασµό κόντρα στις τοπικές κοινωνίες, κόντρα στις
περιβαλλοντικές οργανώσεις και στην τοπική αυτοδιοίκηση πολ-
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λές φορές χωρίς κανένα διάλογο, χωρίς σεβασµό στο περιβάλ-
λον και τελικά στο τέλος της ηµέρας δηλαδή, χωρίς κανένα θε-
τικό αποτέλεσµα για τους κατοίκους, πολλές φορές δε µε
κατάτµηση έργων για να αποφεύγεται όσο µπορείτε η περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση και οι µελέτες. 

Και επειδή χθες η κ. Σδούκου µε προκάλεσε προσωπικά και
αναφέρθηκε σε εµένα στην επιτροπή µε ένα ειρωνικό στυλ -το
λέω πολύ ήπια- σε σχέση µε τις ΑΠΕ, να σας ενηµερώσω, κύριε
Υπουργέ, ότι είµαστε Αντιπολίτευση, δεν είµαστε Συµπολίτευση.
Ο ρόλος µας εδώ είναι να κάνουµε κριτική και έλεγχο και εσείς -
το ξαναλέω- µπορεί να έχετε αλλεργία σε σχέση µε την κριτική
που δέχεστε πολλές φορές, αλλά αυτό είναι δικαίωµά µας και θα
πρέπει να το κάνουµε. 

Ήρθατε, λοιπόν, να µας πει η κ. Σδούκου ότι ήρθε να δικαιο-
λογήσει τα φαραωνικά έργα που γίνονται και ότι πολλές φορές
µπορεί να γίνονται και φαραωνικά έργα σε περιοχές, τα οποία
µας είπε µάλιστα µε θράσος ότι είναι υπέρ των πολιτών. Ήρθε
να µας πει επίσης µε θράσος ότι η Ελλάδα είναι ενεργειακός πυ-
λώνας. Μας είπε, επίσης, µε θράσος ότι µοιράζετε δίκαια την
πίτα και µας κουνάτε µάλιστα το δάχτυλο ότι εµείς δεν θέλουµε
φτηνό ρεύµα, ενώ εσείς θέλετε φθηνό ρεύµα άκουσον-άκουσον. 

Και επειδή προφανώς δεν µιλάτε σε ανθρώπους άσχετους και
επειδή προφανώς µας βλέπει και ο κόσµος θα πρέπει να πούµε
κάποιες αλήθειες και τελειώνω. Έχετε κατακλύσει αυτήν τη
στιγµή τη χώρα µε ΑΠΕ και ακόµα περιµένουµε, κύριε Υπουργέ,
τα χωροταξικά και θαλάσσια σχέδια.

Δίνετε όρους σύνδεσης µόνο στους µεγάλους παίκτες, παρα-
κάµπτοντας περιβαλλοντικές µελέτες µέσω κατάτµησης. Αποθή-
κευση δεν υπάρχει. Ανταποδοτικά δεν υπάρχουν. Τα «φωτο-
βολταϊκά στο χωράφι» θα εξυπηρετούν τους µεσάζοντες και όχι
τους αγρότες. Οι ενεργειακές κοινότητες µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα -που έχει µαλλιάσει η γλώσσα µας- αναµένουν όρους
σύνδεσης εδώ και πολλά χρόνια. Και το κόστος του ρεύµατος
στην τσέπη του καταναλωτή όχι απλά δεν µειώνεται, αλλά δώ-
σατε, µάλιστα, υποκριτικά τον Σεπτέµβριο µια πενιχρή επιδότηση
για να καλύψετε την ανικανότητά σας και επί της ουσίας τη µη
βούληση να χτυπήσετε τα καρτέλ. Η µόνη, λοιπόν, πετυχηµένη
πολιτική σας στον τοµέα των ΑΠΕ είναι να µοιράζετε πλουσιοπά-
ροχα επιδοτήσεις και όρους σύνδεσης σε τέσσερις, πέντε κολ-
λητούς υπεργολάβους.

Είναι, λοιπόν, ξεκάθαρο, κύριε Υπουργέ, ότι το ζήτηµα δεν
είναι µόνο εάν θα κυρωθεί η παρούσα σύµβαση, το παρόν πρω-
τόκολλο αλλά εάν η χώρα µας θα τηρήσει επιτέλους τις ευρω-
παϊκές προβλέψεις για την προστασία του περιβάλλοντος ή θα
συνεχίσει να αδιαφορεί στην αναγκαία θωράκιση της χώρας µας
απέναντι στην κλιµατική κρίση, απέναντι σε φαραωνικά έργα
χωρίς διάλογο, χωρίς διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες και
τις περιβαλλοντικές οργανώσεις και την πλήρη απουσία οποιου-
δήποτε ολιστικού, σοβαρού, τεκµηριωµένου σχεδιασµού για το
σύνολο των ζητηµάτων που αφορούν την προστασία του περι-
βάλλοντος.

Ολοκληρώνω µε µια φράση µόνο. Η παρούσα Κυβέρνηση έχει
αποτύχει παταγωδώς στα ζητήµατα της προστασίας του περι-
βάλλοντος και της ενέργειας. Έρχεστε συνεχώς και περιµένετε
από µας -τι ακριβώς περιµένετε;- να σας χαϊδέψουµε τα αυτιά
και να µας πείτε να δώσουµε συναίνεση; Συναίνεση από εµάς,
κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης, σε αποτυχηµένες πο-
λιτικές δεν θα έχετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνουµε

τους εισηγητές µε τον κ. Μαρκόπουλο από τη Νέα Δηµοκρατία
και µετά έχουν ζητήσει τον λόγο δυο Αρχηγοί Κοινοβουλευτικών
Οµάδων, µε πρώτο τον κ. Νατσιό που θα έχει τον λόγο αµέσως
µετά.

Κύριε Μαρκόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είναι θετικό το ότι ξεκινάµε την φετινή κοινοβουλευτική πε-

ρίοδο µε τα θέµατα περιβάλλοντος. Μην ξεχνάµε ότι η χώρα µας

υποφέρει τα τελευταία χρόνια από την κλιµατική αλλαγή και από
όλα αυτά τα ζητήµατα, τα οποία καθορίζουν τις ζωές τις δικές
µας αλλά και των παιδιών µας. Είναι επίσης, θετικό, το γεγονός
ότι αυτή η συζήτηση γίνεται λίγες ηµέρες µετά τις γενναίες εξαγ-
γελίες του Πρωθυπουργού για 3 δισεκατοµµύρια ευρώ σε ό,τι
αφορά τις πληγείσες περιοχές της Θεσσαλίας και για την ανα-
συγκρότησή της.

Ταυτόχρονα, έχουµε τη µεγάλη πρόκληση στη βορειοανατο-
λική Αττική από τις πρόσφατες καταστροφικές πυρκαγιές, την
πρόκληση για το κράτος να λειτουργήσει και για τον Παγασητικό.
Κύριε Υπουργέ, να µην ξεχάσουµε και το Τατόι, το οποίο είναι
πάρα πολύ σηµαντικό. Έχουν γίνει προσπάθειες, όπως βλέ-
πουµε, από τις αρχές του τρέχοντος έτους. Όµως, και το Τατόι
είναι καθοριστικό. Θα πρέπει να υπάρξει τάχιστη δασική αποκα-
τάσταση. Χαίροµαι γιατί στις αρχές Φεβρουαρίου µε την
Υπουργό Πολιτισµού συζητήσατε για την αποκατάσταση της πε-
ριοχής. Θεωρώ κρίσιµο και το Τατόι, να µην το ξεχάσουµε. 

Προφανώς, το σχετικό πρωτόκολλο για τη στρατηγική και πε-
ριβαλλοντική εκτίµηση είναι κάτι θετικό. Η Ελλάδα θα πρέπει να
ευθυγραµµιστεί µε τις είκοσι τέσσερις άλλες χώρες µέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες το έχουν ψηφίσει δεν το συζητάµε
είναι κάτι το οποίο πρέπει να προχωρήσει. Δηµοσιονοµικό κό-
στος δεν έχει. Ταυτόχρονα, θα βοηθήσει και στη συζήτηση σε
ό,τι αφορά και τις γειτονικές µας χώρες, όπως είναι η Αλβανία, η
Βόρεια Μακεδονία. 

Επίσης, ταυτόχρονα θα βάλει τη χώρα µας σε µία ζύµωση στην
ευρύτερη περιοχή, καθώς ας µην ξεχνάµε ότι Βουλγαρία, Ιταλία
και Κύπρος, χώρες διπλανές µας, έχουν κυρώσει το σχετικό πρω-
τόκολλο. Προφανώς γι’ αυτό και η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας υποστηρίζει την κύρωση αυτού του πρωτο-
κόλλου. 

Θα σταθώ, όµως, επειδή άνοιξε η συζήτηση από τους συνα-
δέλφους της Αντιπολίτευσης, στα όσα ακούστηκαν για την περι-
βαλλοντική πολιτική της Κυβέρνησης.

Κοιτάξτε να δείτε, έχω µια δυσανεξία και εγώ, αλλά νοµίζω και
οι πολίτες στην υποκρισία. Άκουσα πριν τον κ. Ζαµπάρα να µιλάει
για αργοπορία κύρωσης του συγκεκριµένου πρωτοκόλλου. Αν
θυµάµαι καλά -που θυµάµαι καλά- ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνησε περίπου
τεσσερισήµισι χρόνια, που είναι και της οικολογίας, ενώ εµείς εί-
µαστε οι «κακοί δεξιοί» οι οποίοι δεν ενδιαφερόµαστε για το πε-
ριβάλλον και είµαστε της πλουτοκρατίας. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, επί τεσσεράµισι χρόνια γιατί δεν κύρωσε το
συγκεκριµένο πρωτόκολλο; Πραγµατικά θέλω να σταθώ σε αυτή
την υποκρισία. Η Αριστερά δεν κυβέρνησε, που είναι και της οι-
κολογίας; 

Και επειδή µας λένε για την οικολογία και το περιβάλλον, να
θυµίσω ποιοι ήταν εκείνοι οι οποίοι φώναζαν για τα προγράµµατα
απολιγνιτοποίησης στη δυτική Μακεδονία; Ποιοι ήταν; Οι «ευαί-
σθητοι» αριστεροί, οι οικολόγοι και πράσινοι. Και δεν αναφέροµαι
µόνο στον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος αυτή τη στιγµή βιώνει το δικό του
δράµα και διαλύεται. Θα µιλήσω και για τις πολιτικές δυνάµεις
οι οποίες προέκυψαν από την τότε συγκυβέρνηση. Άκουσα, για
παράδειγµα, την εκπρόσωπο της Νέας Αριστεράς. Αν θυµάµαι
καλά –που, επίσης, θυµάµαι καλά- και τα µέλη της Νέας Αριστε-
ράς τότε στην κυβέρνηση ήταν, γιατί δεν έφεραν αυτό το πρω-
τόκολλο, λοιπόν, να το κυρώσουν που είναι τόσο καλοί, τόσο
ευαίσθητοι, τόσο πράσινοι τόσο περιβαλλοντικά φιλικοί. 

Εδώ, λοιπόν, το συγκεκριµένο πρωτόκολλο έρχεται, ναι, µε κα-
θυστέρηση. Να το δεχτούµε. Μην ξεχνάµε ότι η χώρα έχει και
κάποια σειρά προκλήσεων γύρω από το περιβάλλον και επειγου-
σών καταστάσεων. Όµως, αυτή η Κυβέρνηση φέρνει το συγκε-
κριµένο πρωτόκολλο. 

Και επειδή είπα ότι δεν ανέχοµαι την υποκρισία, δεν θα σταθώ
στο Μάτι ως προς τη διάσταση της τραγωδίας και των ανθρώπι-
νων απωλειών. Προφανώς όλοι σκύβουµε το κεφάλι σε αυτή την
υπόθεση. Θα σταθώ, όµως, στο σχέδιο αποκατάστασης του πε-
ριβάλλοντος στην περιοχή. Ποια ήταν η συνεκτική αυτή πρόταση
του κόµµατος του ΣΥΡΙΖΑ και των άλλων πολιτικών σχηµατισµών
που προέκυψαν από αυτή τη διακυβέρνηση για το Μάτι; Τι έκα-
ναν αυτοί οι τόσο περιβαλλοντικά ευαίσθητοι στα χρόνια που κυ-
βέρνησαν; Ποιες ήταν οι προτάσεις;
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Καλή, λοιπόν, η διαµαρτυρία, εύκολη και ανέξοδη, καµµιά
φορά επειδή και οι µέρες ακόµα είναι καλοκαιρινές γίνεται και
µε τη σαγιονάρα επάνω στην ξαπλώστρα, κύριε Ζαµπάρα. Το
θέµα είναι, όµως, σε κάποια θέµατα να µην είµαστε οικολόγοι και
πράσινοι…

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Σε εµένα αναφέρεστε
προσωπικά; Εγώ δεν αναφέρθηκα σε εσάς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν αναφέροµαι σε εσάς.
Αναφέροµαι στον χώρο. 

Καλό είναι, λοιπόν, την οικολογία και το πράσινο να µην τη θυ-
µόµαστε α λα καρτ. Έχετε πεπραγµένα και εσείς και τα υπόλοιπα
κόµµατα ή οι πολιτικοί που προέκυψαν από εσάς. Γιατί θα κάνετε
και δυο-τρία κόµµατα, εγώ σας βλέπω, έτοιµοι είσαστε. Θυµόµα-
στε πως κυβερνήσατε. Θυµόµαστε πως κυβέρνησε η Αριστερά.
Καλά, λοιπόν, τα λόγια, όµως, καλύτερες οι πράξεις. 

Γι’ αυτό υπερψηφίζουµε τη συγκεκριµένη κύρωση του πρωτο-
κόλλου, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας Νίκη ο κ. Νατσιός. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος-ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα είµαι σύντοµος. Για το θέµα της κύρωσης του πρωτοκόλ-

λου εξάλλου, µίλησε ο ειδικός αγορητής. Θα µου επιτρέψετε να
θίξω ένα πολύ σοβαρό θέµα το οποίο, όσο κι αν το απορρί-
πτουµε, το χαλί πλέον είναι πολύ µικρό για να το κρύψει. 

Θα ξεκινήσω εν πρώτοις µε ένα πρωτοσέλιδο σήµερα το οποίο
είναι ατιµωτικό και προσβλητικό για το ελληνικό κράτος. Αναφέ-
ροµαι στην παρουσία Έλληνα υποστράτηγου στην τουρκική Πρε-
σβεία την 30ή Αυγούστου, ηµέρα γιορτής για τους Τούρκους και
ηµέρα πένθους για µας. Μία βαθύτατη περιφρόνηση και προ-
σβολή στην ιερή µνήµη εκατοµµυρίων Ελλήνων της Μικράς
Ασίας, ποντιακής καταγωγής, µικρασιατικής, ακόµη-ακόµη και
θρακικής. Την ηµέρα αυτή, λοιπόν, βρέθηκε Έλληνας υποστρά-
τηγος τι να κάνει; Να συγχαρεί τους Τούρκους για τα εγκλήµατα
που διέπραξαν οι ορδές του γενοκτόνου µας Μουσταφά Κεµάλ. 

Και το κρίσιµο ερώτηµα παραµένει: Ποιος έδωσε την εντολή
για να παραστεί Έλληνας υποστράτηγος σε αυτή τη γιορτή; Μά-
λιστα θα ήθελα να απευθυνθώ ιδιαιτέρως και στους προσφυγι-
κής καταγωγής Έλληνες Βουλευτές της Εθνικής Αντιπρο-
σωπείας που περίµενα να δείξουν την ενόχλησή τους, θεωρώ ότι
αυτό µοιάζει τρόπον τινά µε εκείνον τον περίφηµο «συνωστισµό»
που έγραφε κάποτε η κ. Ρεπούση και προσπαθούσε να περάσει
µέσα στα σχολικά βιβλία.

Να ευχηθώ και καλό µήνα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και
κύριε Πρόεδρε. Μαυρισµένοι, ξεκούραστοι πολλοί Έλληνες, πολ-
λές Ελληνίδες, αλλά ας σκεφτούµε ότι πάρα πολλοί -οι µισοί σχε-
δόν- δεν µπόρεσαν να πάνε διακοπές. Και µην κρυβόµαστε πίσω
από το δάκτυλό µας, κύριοι συνάδελφοι. Δεν µπόρεσαν και κάτι
πρέπει να κάνουµε γι’ αυτό, προφανώς από οικονοµική ένδεια. 

Βλέπετε, παρά τα όσα είχε υποσχεθεί ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός, πριν από λίγο καιρό, δεν κατάφερε να ελέγξει τις τιµές στα
ακτοπλοϊκά, που είναι φωτιά και λαύρα. Μην αναφερθώ ξανά στις
τιµές. Πολλοί από τους συµπολίτες µας τις ξέρουν. Πάνω από
100 ευρώ το πήγαινε-έλα στη Ρόδο, πάνω από 600 για τη Σέριφο,
στα 800 για τη Σαντορίνη και πάει λέγοντας. Αυτή είναι η πράσινη
ανάπτυξη, «πράσινα άλογα», όπως έχει ειπωθεί κοινότοπα. 

Μ' αυτά και µε τα άλλα λοιπόν, η οικογένεια ενός στους δύο
Έλληνες δεν κατάφερε να πάει διακοπές. Έµεινε στον τόπο της
κατοικίας του. Staycasion λέγεται αυτή η νέα τάση του να κάνεις
διακοπές πού; Στο σπίτι σου. Αυτό όµως το staycasion που µας
λανσάρουν ως µόδα οι Φράγκοι, αλλιώς γίνεται στη Ζυρίχη, στο
Βερολίνο, τη Βαρκελώνη και το Λος Άντζελες, θα έλεγα και µε
µια πισίνα στον κήπο και αλλιώς στα Λιόσια, στην Κυψέλη, στου
Ζωγράφου, στο Παγκράτι, στον Βύρωνα. Μαρτύριο σωστό, εν
µέσω σαράντα ηµερών συνεχόµενου καύσωνα.

Θέλετε να δούµε, αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητοί Υπουργοί

της Κυβέρνησης, πώς περνάνε οι συµπολίτες µας στην Αθήνα,
αλλά και την υπόλοιπη Ελλάδα; Θα σας διαβάσω µόνο µερικά πε-
ριστατικά εγκληµατικότητας από αυτά που συνέβησαν τις τελευ-
ταίες ηµέρες, πολύ λίγες, στις γειτονιές της πατρίδας µας.
Προσέξτε! Μιλάµε για τα περιστατικά που δεν είδαν το φως της
δηµοσιότητας. Δεν µιλάµε για την απόπειρα βιασµού στη Σαλα-
µίνα και άλλα τραγικά περιστατικά που βγήκαν και πρωτοσέλιδα. 

Μιλάµε για περιστατικά που συνέβησαν, πέρασαν όµως κάτω
από τα ραντάρ της ενηµέρωσης και τα περιστατικά αυτά αποτε-
λούν την καθηµερινότητα για χιλιάδες συµπολίτες µας στην Ελ-
λάδα, άσχετα αν δεν προβάλλονται από τα κανάλια τα οποία
βέβαια σας λατρεύουν. Ας δούµε µερικά από αυτά που κάνουν
αφόρητη και επικίνδυνη την καθηµερινότητα των Ελλήνων πολι-
τών. 

Συµπλοκή µεταξύ αλλοδαπών σηµειώθηκε το απόγευµα της
Τρίτης στα Πατήσια. Επτά άτοµα συνεπλάκησαν για άγνωστη
αιτία προκαλώντας αναστάτωση στην περιοχή. 

Αρπαγή αλυσίδας από ηλικιωµένη γυναίκα. Δράστες δύο
άτοµα Ροµά στο Κερατσίνι. 

Βρέθηκε πτώµα σε προχωρηµένη σήψη σε λόφο επί της οδού
Ζώτου στα Πατήσια, µε τις αρχές να εξετάζουν όλα τα ενδεχό-
µενα. 

Άγνωστες ειδήσεις. Άγρια συµπλοκή σηµειώθηκε στο «Αττικό»
Νοσοκοµείο στο Χαϊδάρι και ειδικότερα στην πνευµονολογική
πτέρυγα. Στο περιστατικό ενεπλάκησαν πολλά άτοµα, µε αποτέ-
λεσµα να έχει χτυπηθεί και προσωπικό του νοσοκοµείου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Ληστεία σε φαρµακείο στα Άνω Λιόσια. Άγνωστος µπήκε µέσα
κρατώντας –παρακαλώ- όπλο και φορώντας κράνος. Πολύ γρή-
γορα άρπαξε όλα τα χρήµατα που υπήρχαν στο ταµείο και τρά-
πηκε σε φυγή. 

Στη Δάφνη πήγε να πάρει τη σύνταξη και της άρπαξαν την
τσάντα έξω από την Τράπεζα Πειραιώς, µε τη συνταξιούχο να
βρίσκεται σε κατάσταση σοκ. 

Απόπειρα βιασµού στον Βύρωνα. Άστεγος ασέλγησε σε νεαρή
κοπέλα που µοίραζε φυλλάδια κοντά στο δηµαρχείο. Η νεαρή ευ-
τυχώς πρόλαβε να διαφύγει. Ο δράστης έγινε αντιληπτός και
προσήχθη στο Τµήµα από περιπολικό για να διαλευκανθεί το πε-
ριστατικό. 

Προχωρώ. Συναγερµός στο Μαρούσι. Συµπλοκή ατόµων µε
κοντάρια κοντά στο Mall. Ένταση σηµειώθηκε σε πάρκο κοντά
του Mall στο Μαρούσι. Περίπου τριάντα µαυροντυµένα άτοµα,
µε ρόπαλα στα χέρια, συνεπλάκησαν µεταξύ τους, προκαλώντας
µεγάλη αναταραχή και αναστάτωση στην περιοχή. 

Προχωρώ. Όλα αυτά µία δυο µέρες πριν. Άγρια συµπλοκή µε
πέτρες και ξύλα µεταξύ Ροµά στη λεωφόρο Σουνίου µετά τις -
εντός εισαγωγικών η φράση- «τρύπες» του Καραµανλή. Σύµ-
φωνα µε µαρτυρίες οι εµπλεκόµενοι είχαν ξύλα και πέτρες στα
χέρια, τη στιγµή που ανήλικα παιδιά και γυναίκες ζητούσαν βοή-
θεια από διερχόµενους οδηγούς στη µέση του δρόµου. 

Προχωρώ. Επίθεση µε δυναµίτη στην ΕΡΤ. Συναγερµός σή-
µανε το απόγευµα της Τρίτης στην ΕΡΤ µετά από επίθεση µε δυ-
ναµίτη που εξαπέλυσαν άγνωστοι, διερχόµενοι στον προαύλιο
χώρο. Αποτέλεσµα ήταν να προκληθεί πυρκαγιά µε µικρή εστία,
την οποία έσβησαν οι περίοικοι.

Άνω Λιόσια, σοκ. Πολλά άτοµα µε κοντάρια απειλούν φύλακες
σε αµαξοστάσιο. Άγριο σκηνικό στο αµαξοστάσιο του ΟΣΥ στα
Άνω Λιόσια. Σύµφωνα µε τις πρώτες πληροφορίες µαζεύτηκαν
γύρω στα δεκαπέντε άτοµα, κρατώντας µάλιστα κοντάρια στα
χέρια και απειλούσαν απροκάλυπτα τους φύλακες. Ανήλικος δέ-
χτηκε ξυλοδαρµό και µετέβη στο Κέντρο Υγείας Καλλιθέας µε
αιµορραγία. Σύµφωνα µε όσα έγιναν γνωστά, ο ανήλικος είχε αι-
µορραγία και τραύµατα στο κεφάλι γι’ αυτό και χρειάστηκε να
του παρασχεθούν οι πρώτες βοήθειες, αλλά και να προβεί στις
απαραίτητες εξετάσεις. 

Ληστεία µε την απειλή όπλου στην Κυψέλη. Δύο άνδρες εισήλ-
θαν σε πρακτορείο του ΟΠΑΠ και µε την απειλή όπλου αφαίρε-
σαν µεγάλο χρηµατικό ποσό. 

Συµπλοκή µεταξύ νεαρών στην Καλλιθέα. Συγκεκριµένα, για
άγνωστη µέχρι στιγµής αιτία, δύο οµάδες νεαρών περίπου
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τριάντα ατόµων, ήρθαν στα χέρια επί της οδού Τσαλδάρη.
Νίκαια. Φθορές από Ροµά που έγιναν αντιληπτοί από τον δή-

µαρχο. Αναστάτωση επικράτησε στη Νίκαια και συγκεκριµένα
στην πλατεία Αγίου Γεωργίου µε Ροµά να προκαλούν φθορές, οι
όποιοι Ροµά έχουν «ξεσαλώσει». Συγκεκριµένα έκαναν ζηµιές
στην περιοχή και έγιναν αντιληπτοί από τον ίδιο τον δήµαρχο που
βρέθηκε στο σηµείο. 

Συµπλοκή αλλοδαπών στην πλατεία Οµονοίας. Μέσα στο κέν-
τρο της Αθήνας αλλοδαποί έδιναν µάχες σώµα µε σώµα, βγήκαν
και σιδερογροθιές, µε αποτέλεσµα να υπάρξει και ένας τραυµα-
τισµός.

Καλλιθέα. Συναγερµός για απαγωγή άνδρα από πέντε άτοµα.
Θύµα απαγωγής έπεσε ένας άνδρας στην Καλλιθέα, µε αποτέ-
λεσµα την κινητοποίηση των αρχών. Το περιστατικό έλαβε χώρα
στην οδό Αγίων Πάντων µε τους πέντε δράστες να τον βάζουν
µε τη βία µέσα στο αυτοκίνητο, τη στιγµή που ένα ακόµη Ι.Χ. και
µια µοτοσικλέτα απέκλεισαν τα γύρω στενά. Η αστυνοµία προ-
χώρησε στην αναζήτηση των οχηµάτων.

Κορυδαλλός. Τρόµος για γυναίκα και οικιακή βοηθό. Οι διαρ-
ρήκτες τις έδεσαν και τις έκλεψαν. Εφιαλτικές στιγµές έζησε στα
χέρια διαρρηκτών µια γυναίκα και η οικιακή της βοηθός το βράδυ
της Τρίτης στον Κορυδαλλό. Οι ληστές τις έδεσαν και εν συνε-
χεία αφαίρεσαν χρήµατα και τιµαλφή και διέφυγαν. Οι γυναίκες
βρέθηκαν το επόµενο πρωί από την κόρη της µιας, δεµένες.

Άγιος Παντελεήµονας. Άνδρας αραβικής καταγωγής µαχαιρώ-
θηκε από αλλοδαπούς. Σύµφωνα µε όσα έγιναν γνωστά, το θύµα
ενεπλάκη σε συµπλοκή καταµεσής του δρόµου µε άλλους αλλο-
δαπούς.

Φαρ Ουέστ το Καµατερό. Δύο περιστατικά µε πυροβολισµούς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, επι-

τρέψτε µου να σας πω ότι ακριβώς επειδή είναι κύρωση, η διαδι-
κασία προβλέπει πιο σύντοµες τοποθετήσεις, οπότε παρακαλώ
λίγο να ολοκληρώσετε τη σκέψη σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ για την υποµονή σας,
κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω σε λίγο. 

Αναφέρω τι συνέβη, αγαπητέ µου κύριε Πρόεδρε, το προηγού-
µενο διήµερο-τριήµερο στην Αθήνα κυρίως, µε τα εγκλήµατα τα
οποία δεν βγαίνουν στην επιφάνεια και στην επικαιρότητα, για να
καταλάβουµε το δράµα που ζει λόγω της ανασφάλειας και του
περιρρέοντος φόβου ο ελληνικός λαός. 

Δύο λοιπόν περιστατικά µε πυροβολισµούς. Στα επείγοντα
ένας άνδρας. Δυο σοβαρά περιστατικά µε πυροβολισµούς εί-
χαµε αργά το βράδυ της Πέµπτης στο Καµατερό. Το ένα σηµει-
ώθηκε έξω από ένα σουβλατζίδικο, όταν κάποιος από τους
επιβαίνοντες οχήµατος που βρισκόταν σε κίνηση, άνοιξε πυρ και
χτύπησε το σουβλατζίδικο. Προς το παρόν δεν έχει γίνει γνωστός
ο λόγος. 

Το δεύτερο επεισόδιο στην ίδια περιοχή, στο Καµατερό, έχει
να κάνει µε έναν άνδρα που µεταφέρθηκε στα επείγοντα περι-
στατικά του νοσοκοµείου µετά από σφαίρα που δέχθηκε στην
κοιλιακή χώρα. Κλείνει εδώ η αναφορά των περιστατικών. Αυτή
είναι λοιπόν η Ελλάδα σήµερα, παράδεισος εγκληµατικότητας,
χώρα του φόβου και της ανασφάλειας. 

Και ενώ συµβαίνουν όλα αυτά να σας θυµίσω, κύριοι συνάδελ-
φοι και κύριε Πρωθυπουργέ -γιατί προφανώς και εσείς και οι
Υπουργοί σας το ξέρετε, αλλά το κάνετε, ας µου συγχωρηθεί η
έκφραση, η φράση, η λέξη «γαργάρα»- ότι στο πρώτο εξάµηνο
του 2024 οι αφίξεις παράνοµων µεταναστών παρουσίασαν ση-
µαντική αύξηση κατά 122%, στους δεκαοκτώ χιλιάδες πεντακό-
σιους περίπου, σε σχέση µε το πρώτο εξάµηνο του 2023. 

Μάλιστα, όπως διαβάσαµε από τον έγκριτο ερευνητή κ. Ανα-
στάσιο Λαυρέντζο, οι µεταφορές των αιτούντων άσυλο από τα
νησιά προς την ενδοχώρα ήταν τον Ιούνιο του 2024 αυξηµένες
κατά 142% σε σχέση µε τον αντίστοιχο µήνα του 2023. Από τους
αιτούντες άσυλο το 75% από Ασία και το 20% από την Αφρική.
Μέσος όρος ηλικίας αυτών δεκαοκτώ µε τριάντα τέσσερα έτη
και βέβαια το 74% ήταν άνδρες. 

Επιβεβαιώνεται για πολλοστή φορά ότι φτάνουν στην Ελλάδα
κυρίως νεαρής ηλικίας άνδρες οι οποίοι δεν έχουν και τόσο προ-
σφυγικό προφίλ και όπως είναι φυσικό οι συνεχείς αφίξεις παρά-

νοµων µεταναστών κάποια στιγµή προκαλούν κορεσµό στις
δοµές υποδοχής και τότε πλέον καθίσταται αναγκαία η λεγόµενη
αποσυµφόρηση των νησιών. Αυτή την εκτελεί το ελληνικό κράτος
µε τη µεταφορά των παράνοµων µεταναστών στην ηπειρωτική
χώρα, όπου και θα κριθεί οριστικά η αίτηση ασύλου τους. 

Και κάπου εκεί ολοκληρώνεται ο κύκλος του σιωπηρού εποικι-
σµού της πατρίδας µας, έναν εποικισµό λοιπόν τον οποίον διε-
νεργούν τα δουλεµπορικά κυκλώµατα, ενορχηστρώνει η
Τουρκία, χρηµατοδοτεί στο τελικό του στάδιο η Ευρωπαϊκή
Ένωση και ολοκληρώνει µε ασυνήθιστη εκτελεστική δεινότητα
το ελληνικό κράτος. 

Διαβάσαµε και σήµερα σε πρωτοσέλιδα ότι εξαιτίας του νόµου
στο Δουβλίνο ΙΙΙ, που όταν συλλαµβάνεται ένας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, στη Γερµανία συγκεκριµένα, και κριθεί ανεπιθύµητος,
επιστρέφεται στην αρχική χώρα, που είναι η Ελλάδα. Γράφτηκε
σε εφηµερίδα ότι δεκαπέντε χιλιάδες Αφγανοί θα επιστρέψουν
στην Ελλάδα. 

Αλήθεια, κύριε Πρωθυπουργέ, πότε θα εφαρµόσετε επιτέλους
τις ευνοϊκές για την Ελλάδα πρόνοιες της συµφωνίας του 2016
µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας, όπου προβλέπεται
ότι όσοι µετανάστες δεν λάβουν άσυλο είναι δυνατόν να επιστρέ-
φονται στην Τουρκία; Ή στο πλαίσιο της ελληνοτουρκικής προ-
σέγγισης που ευαγγελίζεστε δεν τολµάτε να µιλήσετε για το
θέµα στην Τουρκία; Άραγε έχουµε αναθέσει στην Τουρκία να µας
λύσει το δηµογραφικό µας πρόβληµα και να επιλέξει για εµάς
τον πληθυσµό που θα έχει µελλοντικά η Ελλάδα; 

Αν κάποιοι υπονοούν κάτι τέτοιο ή ενοχλούνται από µια τέτοια
προοπτική, τους προτρέπω να διαβάσουν το βιβλίο του Νταβού-
τογλου, «Το στρατηγικό βάθος», στο οποίο ο πρώην Υπουργός
Εξωτερικών της Τουρκίας λέει ρητώς, στη σελίδα 200, ότι ήταν
λάθος της Τουρκίας να εκκενώσει τα Βαλκάνια από µουσουλµα-
νικούς πληθυσµούς µετά την ήττα στους Βαλκανικούς Πολέ-
µους. Σαφής πρόθεση της Τουρκίας είναι να ενισχύσει τις
σχέσεις της µε τους οµόθρησκους προς αυτή πληθυσµούς, οι
οποίοι βρίσκονται ήδη ή θα εγκατασταθούν µελλοντικώς στη
Βαλκανική. Αυτούς τους πληθυσµούς η νέο-οθωµανική Τουρκία
τους βλέπει ως ένα πολιτιστικό και πολιτικό προγεφύρωµα για
την επιστροφή της -αν δεν επέστρεψε ήδη- στα Βαλκάνια. 

Εν ολίγοις ακυρώνουµε την Επανάσταση του ��21 και ο Υπουρ-
γός Εξωτερικών της Ελλάδος κ. Γεραπετρίτης τόλµησε να πει
πως η Ελλάδα, στο ζήτηµα της Κάσου, και της έρευνας που γί-
νεται στην περιοχή από την ελληνική πλευρά έκανε πίσω, υπο-
χωρώντας στις αντιρρήσεις της Τουρκίας, γιατί αν γινόταν κρίση
µε την Τουρκία θα οδηγούµασταν σε υπαναχώρηση της ελληνι-
κής πλευράς. 

Γελάει το στράτευµα µε τα όσα λέτε και κάνετε, κύριε Γερα-
πετρίτη. Έχετε γίνει αστείο, συγγνώµη που σας το λέω, γιατί δεν
θα το ακούσετε από τους αυλικούς σας. Και κυρίως έχετε γίνει
επικίνδυνος Υπουργός µιας επικίνδυνης για τα εθνικά θέµατα Κυ-
βέρνησης.

Κύριε Πρωθυπουργέ, για όνοµα του Θεού, σας παρακαλούµε
θερµά, φροντίστε επιτέλους το ζήτηµα της οδικής ασφάλειας
στη χώρα µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι ευχάριστο να διακόπτω έναν
Πρόεδρο, αλλά παρακαλώ, είναι κύρωση και στην κύρωση υπο-
χρεούµαστε όλοι να αυτοπεριοριζόµαστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Στην τελευταία σελίδα είµαι, κύριε
Πρόεδρε. 

Αναφέροµαι σε ένα πολύ κρίσιµο θέµα. Καθηµερινά θρηνούν
γονείς στην Ελλάδα στα τροχαία δυστυχήµατα θάνατο νέων παι-
διών, κάθε µέρα χάνονται νέοι και νέες και µένουν ανάπηροι συµ-
πολίτες µας. Ας φροντίσουµε γι’ αυτά τα παιδιά. Δεν είναι παιδιά
ενός κατώτερου Θεού τα παιδιά µας, τα παιδιά σας, τα εγγόνια
µας, είναι αυτά που χάνουν τη ζωή τους στους δολοφονικούς
δρόµους της χώρας. Πόσα δισεκατοµµύρια ευρώ αξίζουν αυτές
οι ανθρώπινες ζωές; Ας γίνει µια συζήτηση σοβαρή. Γέµισαν τα
κοιµητήρια µε χαροκαµένες µάνες και πατεράδες. Φτάνει πια. 

Και τέλος θα ήθελα να ακούσω από τον κύριο Πρωθυπουργό
τι λέει σε έναν πατέρα ή µια µητέρα που στέλνει το παιδί να
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σπουδάσει σε άλλη πόλη. Τι έχει να πει σε αυτούς τους γονείς,
που πρέπει να δώσουν µια ολόκληρη περιουσία για ενοίκια σε
φοιτητικές τρώγλες στη Θεσσαλονίκη, στις Σέρρες, στου Ζωγρά-
φου, στα Πατήσια, στο Παγκράτι, στον Νέο Κόσµο, στον Πειραιά,
στο Αιγάλεω και σε άλλες πόλεις που φιλοξενούν φοιτητές στην
Ελλάδα; 

Κοιτάτε στα µάτια αυτούς τους αστυνοµικούς, τους στρατιω-
τικούς, τους εκπαιδευτικούς και τι τους λέτε για τη στεγαστική
κρίση και τα τρελά ενοίκια που τους ζητούν να πληρώσουν; Ας
πρόσεχαν; Ας είχαν πλούσιους γονείς για να τα φέρουν βόλτα;
Θα ήθελα πραγµατικά να ακούσω. Είναι ντροπή δάσκαλος, όπως
διαβάσαµε, νεοδιοριζόµενος να κοιµάται στο αµάξι στη Ρόδο.
Και τι να κάνει ο άνθρωπος µε 800 ευρώ πρώτο µισθό; 

Δώστε ένα επίδοµα ενοικίου, φροντίστε αυτοί οι άνθρωποι να
βρουν ένα µέρος να κοιµούνται, να το πω πολύ απλά. Για τους
λαθροµετανάστες βρίσκετε καταλύµατα, για τους Έλληνες πο-
λίτες, δασκάλους, αστυνοµικούς και δηµοσίους υπαλλήλους,
που πρώτη φορά εµφανίζονται στις υπηρεσίες τους και δυσκο-
λεύονται µε τους πενιχρούς µισθούς, αρνείστε να βρείτε. 

Καταντήσατε δυστυχώς απραγέστεροι των βατράχων και αφω-
νότεροι των ιχθύων. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς
κ. Χαρίτσης.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ κατ’ αρχάς σε όλες
και όλους καλή αρχή για την έναρξη της νέας κοινοβουλευτικής
περιόδου. 

Δυστυχώς όµως οι ευχές τελειώνουν εδώ. Διότι το µεσοδιά-
στηµα της θερινής διακοπής δεν ήταν µια περίοδος ανώδυνης
ανάπαυλας. Για ακόµη µια φορά ήταν µια περίοδος πραγµατικής
καταστροφής. Υπενθυµίζω ότι η Βουλή διέκοψε, προγραµµατι-
σµένα µεν, αλλά διέκοψε τις εργασίες της σε µια στιγµή πραγ-
µατικής ντροπής για τη χώρα και για το κράτος δικαίου, όταν ο
Άρειος Πάγος έβαλε ουσιαστικά τέλος στην έρευνα για τις ευ-
θύνες της ΕΥΠ στο σκάνδαλο των υποκλοπών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Είναι ένα σκάνδαλο το οποίο τελικά ντύθηκε µε τον µανδύα

των αθώων, όπως φαίνεται, συµπτώσεων. Και µέσα σε όλο αυτό
το καθεστώς της συγκάλυψης, µέσα σε αυτόν τον εκφυλισµό για
τους θεσµούς, για το κράτος δικαίου, για τη δηµοκρατία στη
χώρα µας, βρεθήκαµε και πάλι τον τελευταίο µήνα να µετράµε
τρύπες στον χάρτη. Είναι και αυτό ένα ακόµη success story της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Επιτυχία πρώτη: πυρκαγιά µέσα στην Αθήνα, µια ενιαία πυρ-
καγιά από τον Βαρνάβα µέχρι το Χαλάνδρι, σαράντα χιλιόµετρα
απόσταση, που έφτασε τελικά να καίει σπίτια µέσα στον οικιστικό
ιστό της πρωτεύουσας της χώρας. 

Επιτυχία δεύτερη: πυρκαγιές που καίνε ακόµα και για έναν
ολόκληρο µήνα. Τόσο έκαιγε η πυρκαγιά στο όρος Όρβηλος στις
Σέρρες. Κάτι αντίστοιχο πήγε να γίνει και στο Παγγαίο όρος. Ευ-
τυχώς εκεί έβρεξε. 

Χιλιάδες καµένα στρέµµατα. Μηδέν παραιτήσεις βεβαίως. Μια
χώρα έτοιµη από καιρό, απολύτως ανοχύρωτη, και αυτό λόγω
συγκεκριµένων πολιτικών επιλογών της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Και εξηγούµαι. Μας έλεγαν ότι το Υπουργείο Κλιµατικής Κρί-
σης ήταν απόλυτα προετοιµασµένο. Έτσι µας διαβεβαιώνουν τα
κυβερνητικά στελέχη . Λέγαµε εγκαίρως εδώ από αυτό το Βήµα
τον Ιούνιο -είχα καταθέσει τα σχετικά στοιχεία- ότι το Υπουργείο
όχι απλώς δεν ήταν προετοιµασµένο, αλλά ότι η Κυβέρνηση επέ-
λεξε να διαθέσει µόλις το 1% των διαθέσιµων κονδυλίων του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για την Πολιτική
Προστασία, και ακόµα χειρότερα, από αυτό το 1% το Υπουργείο
είχε καταφέρει -γιατί περί κατορθώµατος πρόκειται- να απορρο-
φήσει µόλις το 1%, το 1% του 1%. Αυτή ήταν η δουλειά η οποία
είχε γίνει για την Πολιτική Προστασία και είχε το θράσος η Κυ-
βέρνηση τότε να µιλάει για προετοιµασία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη γνώµη µου, σήµερα,

τώρα που ξεκινάει και η Ολοµέλεια και πάλι εδώ στη Βουλή και
έχουµε επανέναρξη των εργασιών, θα έπρεπε να ήταν στο Βήµα
ο Πρωθυπουργός. Θα έπρεπε να ήταν στο Βήµα ο κ. Μητσοτά-
κης και να ανακοινώνει ένα διαφορετικό µοντέλο πρόληψης των
πυρκαγιών και αντιµετώπισης των πληµµυρών που ενδέχεται να
ακολουθήσουν τώρα το φθινόπωρο, µε ενοποίηση της δασοπρο-
στασίας υπό µία αρχή, για να τελειώνει όλη αυτή η διάχυση των
ευθυνών και όλος αυτός ο αποσυντονισµός, µε εκπαιδευµένο
επαρκές ανθρώπινο δυναµικό και σύγχρονο εξοπλισµό στη δα-
σοπυρόσβεση, µε ολοκλήρωση των δασικών χαρτών και των το-
πικών χωρικών σχεδίων, µε αξιοποίηση του πορίσµατος της
Ανεξάρτητης Επιτροπής Διερεύνησης των Αιτιών των Καταστρο-
φικών Πυρκαγιών στην Ελλάδα, µε αναγνώριση των αλλαγών
που απαιτούνται στην προστασία και διαχείριση των δασών µας. 

Προφανώς όµως όλα αυτά δεν περνούν από το µυαλό του κ.
Μητσοτάκη και ότι έχει κυρίως την ευθύνη να παρουσιάσει ένα
τέτοιο σχέδιο. Άλλα τον ενδιαφέρουν και άλλα συµφέροντα ο
ίδιος έχει ταχθεί να εξυπηρετεί.

Για να δούµε, θα τολµήσει από το βήµα της ΔΕΘ σε λίγες
µέρες ο Πρωθυπουργός να εξαγγείλει µια συγκεκριµένη δέσµη
προτάσεων για µια νέα στρατηγική προσανατολισµένη στην πρό-
ληψη και στην προστασία στα δεδοµένα της κλιµατικής κρίσης,
που είναι πλέον εδώ, είναι παρούσα, τη βιώνουµε κάθε µέρα;
Γιατί αυτό απαιτείται. 

Όµως και πάλι, δυστυχώς, ο κ. Μητσοτάκης δεν πρόκειται να
κάνει κάτι τέτοιο γιατί η Κυβέρνησή του, η Κυβέρνηση της Δε-
ξιάς, είναι µια Κυβέρνηση που παράγει συνεχώς ανασφάλεια,
είναι µια Κυβέρνηση που δηµιουργεί απόγνωση και φόβο από την
αδράνεια, αλλά και από την ιδιοτέλεια, είναι µια κυβέρνηση που
νιώθει αµηχανία απέναντι στα επιστηµονικά δεδοµένα. Και γιατί
νιώθει αµηχανία απέναντι στα επιστηµονικά δεδοµένα; Γιατί είναι
αυτά τα οποία την υποχρεώνουν σε σχεδιασµό υπέρ του δηµο-
σίου συµφέροντος και αυτή η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι το
δηµόσιο συµφέρον δεν την αφορά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλό είναι να θυµόµαστε πόσα
χάσαµε στο σύντοµο αυτό διάστηµα της θερινής διακοπής. Καλό
είναι να το επαναλαµβάνουµε και εµείς εδώ, στο Κοινοβούλιο,
αλλά και οι πολίτες. Είµαι βέβαιος ότι το Σάββατο στη ΔΕΘ ο
Πρωθυπουργός θα παρουσιάσει µια εξωραϊσµένη, µια εικονική
πραγµατικότητα, θα βαφτίσει το κρέας ψάρι. Εµείς όµως οφεί-
λουµε να υπενθυµίσουµε ότι πριν ακριβώς από έναν χρόνο η
έναρξη της προηγούµενης κοινοβουλευτικής περιόδου είχε ση-
µαδευτεί τότε εκείνη η περίοδος από τη µεγάλη καταστροφή στη
Θεσσαλία. 

Έναν χρόνο µετά η Θεσσαλία είναι και πάλι το επίκεντρο µιας
τεράστιας περιβαλλοντικής, αλλά και οικονοµικής καταστροφής.
Μόλις πριν από τρεις µέρες, την Κυριακή, βρέθηκα στη Λάρισα
και στον Βόλο. Οι άνθρωποι εκεί νιώθουν και είναι πλήρως εγκα-
ταλελειµµένοι, είναι αβοήθητοι. Η εικόνα αυτή των τόνων των νε-
κρών ψαριών είναι η εικόνα µε την οποία έκλεισε το καλοκαίρι
του 2024, µια εικόνα που ξεπέρασε, δυστυχώς, τα σύνορα της
χώρας και έπαιξε σε όλα τα µεγάλα διεθνή µέσα. Αυτή η εικόνα
θα µπορούσε κάλλιστα να είναι στιγµιότυπο από µια κινηµατο-
γραφική ταινία, ένα στιγµιότυπο το οποίο προοικονοµεί την πολ-
λαπλή καταστροφή που θα έχει επέλθει στη χώρα στο τέλος της
κυβερνητικής θητείας της Νέας Δηµοκρατίας και δεν πρέπει
εµείς αυτό να το επιτρέψουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Η Θεσσαλία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η εικόνα του

συλλογικού µας, του εθνικού µας µέλλοντος. Μια περιοχή µε τε-
ράστιες δυνατότητες που θα έπρεπε να ανασυγκροτηθεί παρα-
δειγµατικά γιατί µπορεί, αλλά αντ’ αυτού συνεχίζει να διαλύεται
οικονοµικά, περιβαλλοντικά και κοινωνικά. 

Ξέρουµε πώς απάντησε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη στην καταστροφή της Θεσσα-
λίας από τον «Ντάνιελ». Απάντησε µε γραφειοκρατία, µε καθυ-
στερήσεις, µε πολυδάπανες µελέτες από εταιρείες του
εξωτερικού µε εµπορικό αντικείµενο που ουδεµία σχέση έχει µε
την επιστηµονική επάρκεια που απαιτείται για τέτοιου τύπου σχέ-
διο, µε ιδιωτικοποίηση του φορέα διαχείρισης του νερού, µε υπο-
σχέσεις για φαραωνικά έργα, µε κλείσιµο του µατιού σε εταιρείες
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του εξωτερικού, µε προβλέψεις για εκτός τόπου αναδιάρθρωση
καλλιεργειών, µε υποχρεωτική ιδιωτική ασφάλιση των περιου-
σιών των κατοίκων. 

Εµείς τότε, η Νέα Αριστερά, πριν από τις ευρωεκλογές κατα-
θέσαµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για την παραγωγική, την πε-
ριβαλλοντική και την κοινωνική ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας,
ένα σχέδιο µε αναφορά στην απόλυτη προστασία των πληγέντων
του 2023, µε έργα και δράσεις διασφάλισης της ανθεκτικότητας
µε βάση την ίδια τη φύση, µε τη συµµετοχική διαµόρφωση ενός
νέου παραγωγικού και καταναλωτικού υποδείγµατος, µε επανα-
τοπικοποίηση της αγροτικής παραγωγής, µε τεχνικές εξοικονό-
µησης και επανάχρησης του νερού. Θα επιµείνουµε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το σχέδιο γιατί η Θεσσαλία σήµερα
-το διαπίστωσα για µία ακόµη φορά προχθές- συνεχίζει να νοσεί. 

Η Κυβέρνηση επιµένει να αγνοεί τις αιτίες της περιβαλλοντικής
και κλιµατικής κρίσης. Νοµίζει ενδεχοµένως, µια εκτίµηση κάνω,
ότι έτσι, µε αυτόν τον τρόπο, κερδίζει πολιτικό χρόνο. Αυτό το
οποίο στην πραγµατικότητα όµως κάνει είναι να δηµιουργεί, να
παράγει, νέες κρίσεις, κρίσεις δηµοσιονοµικές, κρίσεις περιβαλ-
λοντικές, κρίσεις κοινωνικές. 

Δεν χρειάζεται να πάµε µακριά. Πώς απάντησε η Κυβέρνηση
στα πολύ ορατά πλέον σηµάδια της λειψυδρίας που απειλούν τα
νησιά, απειλούν περιοχές της ηπειρωτικής Ελλάδας, απειλούν
και την ίδια την πρωτεύουσα; Θεωρώντας ότι είναι µια απλή θε-
ρινή έλλειψη που µετά από λίγο καιρό θα την ξεπεράσουµε. Δεν
είναι όµως και το ξέρουµε ή τουλάχιστον οφείλουµε να το ξέ-
ρουµε όλοι µας αυτό. Η επόµενη µεγάλη κρίση κοινωνική, περι-
βαλλοντική, παραγωγική θα είναι η κρίση του νερού. Περιµέ-
νουµε να ακούσουµε τη δέσµη κυβερνητικών µέτρων για την
προστασία αυτού του δηµόσιου αγαθού. Ως τέτοιο πρέπει να
διαφυλαχθεί. Η Νέα Αριστερά θα επιµείνει σε αυτό, στη διασφά-
λιση του δηµόσιου αγαθού του νερού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Όπως θα επιµείνει βεβαίως και στην ανάγκη διαφύλαξης και

προστασίας των κοινών, για παράδειγµα τις ελεύθερες παραλίες.
Χθες εδώ, στη Βουλή, συναντηθήκαµε µε τον Δήµαρχο Σαρωνι-
κού, τον κ. Παπαχρήστου, και µε µέλη του συντονιστικού αγώνα
για τις ελεύθερες παραλίες, µε τους ανθρώπους δηλαδή που
αγωνίζονται για να διατηρηθεί το δικαίωµά τους -θα έπρεπε να
το θεωρούµε αυτονόητο το δικαίωµα- για ελεύθερη πρόσβαση
στις παραλίες της περιοχής τους στο Λαγονήσι, τις οποίες η Κυ-
βέρνηση µέσω της ΕΤΑΔ ετοιµάζεται να περιφράξει για να κάνει
το χατίρι σε µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα. Κατά τα άλλα
ακούµε τον κ. Μητσοτάκη να µας µιλάει για τις ελεύθερες παρα-
λίες την ίδια στιγµή που πάει να περιφράξει τις παραλίες της
ίδιας της Αττικής. Εκεί, όπως µας έλεγε ο δήµαρχος χθες, πάνω
από ένα εκατοµµύριο πολίτες της Αττικής πηγαίνουν κάθε καλο-
καίρι για να κάνουν τα µπάνια τους. Δεν φτάνει που στερήσατε
από την κοινωνία, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το αυτο-
νόητο δικαίωµα στην καλοκαιρινή ανάπαυλα, στις διακοπές,
τώρα θα τους στερήσετε και τις παραλίες της Αττικής. 

Εµείς αυτό δεν θα το επιτρέψουµε. Εµείς δεν θα επιτρέψουµε
να γίνει αυτό το έγκληµα. Η Νέα Αριστερά θα είναι στο πλευρό
των κατοίκων, θα είναι στο πλευρό της τοπικής κοινωνίας, θα
είναι στο πλευρό της δηµοτικής αρχής. Δεν θα σας αφήσουµε
σε ησυχία και κοινοβουλευτικά µε τις παρεµβάσεις µας, αλλά και
κινηµατικά µαζί µε την κοινωνία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, πα-

ρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας
για δυο λεπτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή τη στιγµή σε κάθε επίπεδο
της καθηµερινής ζωής διεξάγεται µια µεγάλη µάχη και η κοινω-
νική επιβίωση είναι άµεσα συναρτηµένη µε την αλλαγή πολιτικής.
Μια αλλαγή πολιτικής όµως η οποία προϋποθέτει την κυβερνη-
τική ανατροπή. Το βλέπουµε µε κάθε ευκαιρία ότι η Νέα Δηµο-
κρατία δίνει τις πιο αντικοινωνικές, τις πιο αντιεπιστηµονικές, τις
πιο αντιοικονοµικές, τις πιο αντιοικολογικές απαντήσεις σε κάθε
ερώτηµα. 

Πώς απαντά στον πολλαπλασιασµό των πληµµυρικών φαινο-
µένων; Με απεντάξεις αντιπληµµυρικών έργων από το Ταµείο
Ανάκαµψης. Πώς απαντά στη στεγαστική κρίση σε µια χώρα που
το 40% του εισοδήµατος ξοδεύεται σε δαπάνες στέγασης; Με
τη δηµιουργία «ΤΕΙΡΕΣΙΑ» άκουσον-άκουσον για κακοπληρωτές
ενοικιαστές, την ίδια στιγµή που εκπαιδευτικοί κοιµούνται στο
αυτοκίνητο στα νησιά που διορίζονται και η Κυβέρνηση µένει
άπραγη σε τέτοια φαινόµενα. Πώς απαντά αυτή η Κυβέρνηση
στο γεγονός ότι έχει αυξηθεί ραγδαία το ποσοστό των πολιτών
που αδυνατούν να καλύψουν τις ιατρικές τους ανάγκες και είναι
πλέον το υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Με ιδιωτικοποίηση
των χειρουργείων, µε κενά στα δηµόσια νοσοκοµεία, µε διάλυση
των νοσοκοµείων της περιφέρειας. Τα παραδείγµατα είναι
πολλά, είναι πάρα πολλά, έχουν µαζευτεί πάρα πολλά τέτοια αν-
τίστοιχα παραδείγµατα. 

Η δυσαρέσκεια των πολιτών είναι πλέον έκδηλη γιατί βιώνουν
την αδικία στο πετσί τους. Είδαµε τις αντιδράσεις στην επικοινω-
νιακή φιέστα που προσπάθησε να στήσει ο κ. Μητσοτάκης στην
Πεντέλη. Είδαµε προχθές τι έγινε και στη Θεσσαλία, στον Πα-
λαµά. Στον Βόλο βεβαίως, εκεί που έχει διαλυθεί η οικονοµική
δραστηριότητα και η κοινωνική ζωή από τη δυσοσµία και τα
νεκρά ψάρια, ο κ. Μητσοτάκης δεν τόλµησε να πάει. 

Εµείς λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και θα κλείσω µε
αυτό, η Νέα Αριστερά, θα επιµείνουµε να επικεντρωνόµαστε σε
αυτά τα σηµαντικά, σε αυτά τα κρίσιµα, σε αυτά τα ζωτικά κοι-
νωνικά προβλήµατα, τα πραγµατικά ζητήµατα που απασχολούν
την κοινωνία.

Η αλήθεια είναι ότι η κατάσταση σήµερα στην Αντιπολίτευση
σκορπά απογοήτευση, βυθίζει την πολιτική στην απαξίωση, βυ-
θίζει την Αριστερά στην ανυποληψία. Εµείς όµως δεν θα ασχο-
ληθούµε ούτε µε την παραπολιτική ούτε µε τον εκφυλισµό και
την απαξίωση της Αριστεράς συνολικά, αλλά και της ίδιας της
πολιτικής, γιατί γνωρίζουµε ότι όλα αυτά είναι βούτυρο στο ψωµί
της Δεξιάς και του κ. Μητσοτάκη. Εµείς θα παλέψουµε µε όλες
µας τις δυνάµεις για να ξαναδηµιουργηθεί ελπίδα στον κόσµο,
στον αριστερό κόσµο, στον προοδευτικό κόσµο ότι η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη µπορεί και πρέπει να πέσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και µόνο σε αυτή τη βάση την προγραµµατική, πάνω στα

πραγµατικά ζητήµατα που απασχολούν την κοινωνία, µπορούν
να διαµορφωθούν και συγκλίσεις και να δηµιουργηθούν τα ανα-
γκαία µέτωπα απέναντι στη Δεξιά. 

Δεν υπάρχει πλέον χρόνος για χάσιµο. Ο καθένας και η καθε-
µιά οφείλει να αναλάβει την ευθύνη που του αναλογεί. Εµείς κα-
λούµε τους αριστερούς και προοδευτικούς πολίτες να µην το
βάλουν κάτω, να µην οδηγηθούν στην παραίτηση, να βγουν στον
δρόµο, να δώσουν τον αγώνα ενάντια σε µια Κυβέρνηση συνώ-
νυµο της καταστροφής σε όλα τα επίπεδα και σε όλα τα πεδία.

Εµείς, η Νέα Αριστερά, θα επιµείνουµε αριστερά και θα είµα-
στε µαζί και µε τους πολίτες και τις συλλογικότητες έξω από τη
ΔΕΘ, µαζί µε τα σωµατεία των εργαζοµένων, µαζί µε τους φοι-
τητικούς συλλόγους, µαζί µε τα περιβαλλοντικά κινήµατα, µαζί
µε τους παραγωγούς, τους αγρότες, που θα εκφράσουν την
οργή τους για µια Κυβέρνηση που διαλύει τις ζωές και µια Κυ-
βέρνηση που διαλύει τη χώρα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Περνάµε στους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους που έχουν ζητήσει τον λόγο.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµητριάδης από τους Σπαρτιάτες. Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω λίγο διαφορετικά. Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος των Σπαρτιατών θα ήθελα να καταδικάσω την παρουσία
Έλληνος αξιωµατικού την 30ή Αυγούστου στην τουρκική πρε-
σβεία, µέρα κατά την οποία οι και καλά, οι δήθεν, καλοί µας γεί-
τονες Τούρκοι εορτάζουν όχι τη νίκη, όπως λένε, αλλά την
καταστροφή της Σµύρνης και τη σφαγή των Ελλήνων της Μικράς
Ασίας, πράγµα το οποίο είναι βαθύτατα προσβλητικό προς όλους
τους Έλληνες µικρασιατικής καταγωγής, όπως είµαι και εγώ. Θέ-
λουµε, λοιπόν, εµείς από αυτό το Βήµα να ρωτήσουµε ποιος ή
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ποιοι έδωσαν αυτή την εντολή, µία εντολή που είναι προσβλητική
και η οποία προσβάλλει όλους τους Έλληνες µικρασιατικής κα-
ταγωγής, όλους τους Έλληνες που είναι απόγονοι αυτών των
οποίων σφαγιάστηκαν από τον Μουσταφά Κεµάλ Ατατούρκ. Κά-
ποια στιγµή θα πρέπει να δώσουµε µια απάντηση. 

Και όλα αυτά εδώ γίνονται την ώρα που ο Ερντογάν µιλάει πάλι
για «γαλάζια πατρίδα» και µάλιστα πρόσφατα σε µια οµιλία του
είπε πως η Τουρκία φιλοξενεί τους γιους της Κοµοτηνής. Κοινώς
ο Ερντογάν δεν ξεχνάει τη δυτική Θράκη. Και όλα αυτά γίνονται
την ώρα που µια σειρά από καθηγητές Διεθνούς Δικαίου µιλάνε
πλέον για κίνδυνο δορυφοριοποίησης της Ελλάδος, ότι κινδυ-
νεύουµε γεωπολιτικά να καταστούµε ένας δορυφόρος της Τουρ-
κίας. Αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό, είναι ένα µείζον ζήτηµα και
δεν θα πρέπει να εφησυχάζουµε. Και δεν θα πρέπει να επανα-
παυόµαστε σε δήθεν διακηρύξεις φιλίας, όπως αυτή που έγινε
τον Δεκέµβριο, η Διακήρυξη των Αθηνών, οι οποίες ούτε νοµικά
δεσµευτικές είναι ούτε φυσικά αποθαρρύνουν τον Ερντογάν από
τις επεκτατικές του βλέψεις. 

Τώρα, επί του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου, σήµερα έρχεται
προς κύρωση ένα πρωτόκολλο το οποίο έρχεται µε πάρα πολύ µε-
γάλη καθυστέρηση. Υπεγράφη το 2003 και έρχεται είκοσι ένα χρό-
νια µετά να κυρωθεί. Αυτό, λοιπόν, το πρωτόκολλο, το οποίο
εντάσσεται σε µια σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για την εκτί-
µηση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων σε διασυνοριακό επίπεδο,
η Σύµβαση Espoo, η οποία υπεγράφη το 1991 και επικυρώθηκε το
1997, τι προβλέπει; Προβλέπει ουσιαστικά ότι όταν ένα κράτος
θέλει να κάνει ένα µείζον έργο, το οποίο θα έχει σοβαρές περιβαλ-
λοντικές επιπτώσεις και στα άλλα κράτη, οφείλει να το γνωστο-
ποιεί στα κράτη που είναι συµβαλλόµενα. 

Να τονίσω πως, όπως επισηµάνθηκε πριν, η συγκεκριµένη σύµ-
βαση δεν έχει κυρωθεί από την Τουρκία, µε αποτέλεσµα σήµερα
να κατασκευάζεται ένας πυρηνικός αντιδραστήρας στο Ακούγιου,
ο οποίος εγκυµονεί σοβαρούς κινδύνους για την περιοχή και ο
οποίος σε µερικά χρόνια µπορεί να δώσει τη δυνατότητα στην
Τουρκία να αναπτύξει ένα πυρηνικό πρόγραµµα και να κάνει πυ-
ρηνικά όπλα. Θα πρέπει να µην εφησυχάσουµε και αυτό να το επι-
σηµαίνουµε και να το καταγγείλουµε. 

Επίσης, άλλα προβλήµατα του πρωτοκόλλου είναι τα εξής. Το
πρωτόκολλο ναι µεν προβλέπει ότι κάποια κράτη θα πρέπει να ενη-
µερώνουν για κάποια έργα σε κάποιους τοµείς που θα έχουν σο-
βαρές περιβαλλοντικές επιπτώσεις, όµως αφήνει ανοιχτό και
χαλαρό το πλαίσιο αναφορικά µε το τι θεωρείται σοβαρό έργο και
τι θα πρέπει να γνωστοποιηθεί στα άλλα κράτη. Εποµένως, λοιπόν,
επαφίεται στις κυβερνήσεις. Επίσης, µιλάει για συνεννόηση των
κυβερνήσεων µε περιβαλλοντικούς φορείς, µε ΜΚΟ, που δεν γνω-
ρίζουµε ποιοι θα είναι και τι ρόλο θα έχουν.

Τέλος, να πω πως ουσιαστικά, ναι µεν προβλέπει νοµοθετική κύ-
ρωση του πρωτοκόλλου, όµως δεν µας λέει σε ποιο κανονιστικό
πλαίσιο θα γίνει αυτή η εφαρµογή του πρωτοκόλλου. Διότι, ξέρετε
πάρα πολύ καλά, κυρώνουµε επιφανειακά κάποια πρωτόκολλα για
το περιβάλλον, όµως θα πρέπει να δούµε πώς θα εφαρµοστούν. 

Και εδώ µάλιστα δράττοµαι της ευκαιρίας να πω πως εµείς
έχουµε µια βαθύτατη δυσπιστία ότι η Κυβέρνηση θα ακολουθήσει
µια περιβαλλοντική πολιτική φιλική και αυτό βέβαια γίνεται βλέ-
ποντας την κάκιστη διαχείριση στον τοµέα των πυρκαγιών, την κά-
κιστη διαχείριση στον τοµέα των πληµµυρών και των φυσικών
καταστροφών και κυρίως στο γεγονός ότι επιτρέπεται ακόµα και
σήµερα νοµοθετικά να γίνονται αιολικά πάρκα σε περιοχές
«NATURA», αλλά και επίσης να επιτρέπεται η κατασκευή φωτο-
βολταϊκών σε καλλιεργήσιµες εκτάσεις, πράγµα που για εµάς απο-
τελεί έγκληµα, διότι οι καλλιεργήσιµες εκτάσεις είναι για να
καλλιεργείται τροφή για τους Έλληνες και όχι για φωτοβολταϊκά.
Μπορείτε να τα κάνετε οπουδήποτε αλλού, όχι εκεί. 

Εποµένως, λοιπόν, δεν θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση θα κάνει µια
φιλική περιβαλλοντικά πολιτική, διότι, αν ήθελε, τόσον καιρό θα
το έκανε. Εάν ήθελε, θα µπορούσε να έχει επανδρώσει την Πυρο-
σβεστική Υπηρεσία, θα µπορούσε να έχει δώσει αποφασιστικές
αρµοδιότητες στα Δασαρχεία, ώστε να αναλαµβάνουν την πρό-
ληψη και τον συντονισµό των πυρκαγιών, και επίσης θα µπορούσε
να πάρει σύγχρονα πυροσβεστικά µέσα και όχι να έχουµε τα Κα-
ναντέρ της δεκαετίας του ’70.

Εποµένως είµαστε πάρα πολύ δύσπιστοι για το κατά πόσον
αυτό το πρωτόκολλο θα εφαρµοστεί από την Κυβέρνηση όπως
πρέπει. Εµείς θεωρούµε πως η Κυβέρνηση µε την πολιτική που
εφαρµόζει συνιστά καταστροφή και υποβάθµιση του περιβάλ-
λοντος και αυτό αποδεικνύεται και στην πράξη. Και µάλιστα να
πω πως ξέρετε ότι η περιβαλλοντική καταστροφή δεν λύνεται µε
υποσχέσεις και ευχολόγια, όπως έκανε ο Πρωθυπουργός στη
Φαρκαδόνα, που υποσχέθηκε τρία δισεκατοµµύρια σε έναν
απροσδιόριστο χρόνο, χωρίς να ξέρουµε πότε θα υλοποιηθεί,
την ώρα µάλιστα που ακόµα και σήµερα υπάρχουν Έλληνες της
Θεσσαλίας που ζουν σε κοντέινερ ή σε σκηνές και δεν έχουν
σπίτι. Αυτά ήθελα να πω. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Δηµητριάδη, για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο, όπως
πάντα.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τον
ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Κόκκαλης. Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφ’ ης στιγµής το συγκεκριµένο

σχέδιο νόµου έχει να κάνει µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
καλό είναι να αναφερθούν κάποια πράγµατα για τη Θεσσαλία,
για αυτό το οποίο γίνεται στον Παγασητικό, αλλά και για την επί-
σκεψη του Πρωθυπουργού. Φορέας Διαχείρισης Κάρλας. Καταρ-
γήθηκε. Τι θα µπορούσε να κάνει; Θα µπορούσε να επιβλέπει το
οικοσύστηµα. Θα µπορούσε να παρακολουθεί τις παραµέτρους
του νερού, διότι το οξυγόνο στο νερό δεν τελειώνει µέσα σε µία
µέρα. Κι όµως καταργήθηκε. Προχθές είδαµε και ακούσαµε τον
Πρωθυπουργό. Ακούµε και εδώ «τρία δισ. για τη Θεσσαλία». Τον
Φεβρουάριο του 2023 εξήγγειλε ο κ. Μητσοτάκης 570 -συν- έργα
για τη Θεσσαλία. Όσο το είδαµε οι Θεσσαλοί, το είδε και ο υπό-
λοιπος ο κόσµος. 

Η αλήθεια και η πραγµατικότητα είναι σκληρή. Η αλήθεια και
η πραγµατικότητα, όµως, δεν έχει καµµία απολύτως σχέση µε
αυτό το οποίο είπε στη φιέστα προχθές από τη Λάρισα. Υποσχέ-
θηκαν πλήρη εξόφληση στους αγρότες 30 Ιουνίου. Οι αγρότες
1η Αυγούστου ξεσηκώθηκαν µε τα τρακτέρ. Την ανέβαλαν την
εξόφληση για Οκτώβριο. Υποσχέθηκαν εξόφληση στους κτηνο-
τρόφους 30 Οκτωβρίου. Υποσχέθηκαν κρατική αρωγή. Κρατική
αρωγή: Από τις πέντε χιλιάδες εκατό αιτήσεις έχουν εγκριθεί οι
τριάντα µία. Δεν έχει εγκριθεί ούτε µία -ούτε µία!- άδεια επανα-
κατασκευής πληµµυρόπληκτης οικίας. Ούτε µία!

Τον Σεπτέµβριο του 2023, όπως προκύπτει από την απόφαση
του κ. Τριαντόπουλου, συστάθηκε Τοµέας Αποκατάστασης Επι-
πτώσεων Φυσικών Καταστροφών Περιφέρειας Θεσσαλίας µε
έδρα τη Θεσσαλία. Έχει γίνει; Όχι. Ενδεικτικό είναι το ότι πριν
λίγες ηµέρες ανακοινώθηκε η πρόσληψη προσωπικού.

Ούτε ένα έργο, ούτε ένα! Εµείς, κύριε Υπουργέ, µπορεί να µην
τα ξέρουµε τόσο καλά όσο εσείς τα της αγροτικής γης, όπως εί-
πατε πριν στην επίκαιρη ερώτηση, εσείς τα ξέρετε καλύτερα,
αλλά δεν έχει ξεκινήσει ούτε ένα έργο µε επιµέλεια της Κυβέρ-
νησης.

ΟΔΥΘ: Ψηφίστηκε τον Απρίλιο και ακόµη δεν έχει διοικητικό
συµβούλιο. Πότε θα γίνουν αυτά τα έργα; Τι ακριβώς θέλετε να
κάνετε στη Θεσσαλία, κύριοι της Κυβέρνησης; Τι ακριβώς; Λέτε
ότι έχετε σχέδιο. Έχετε µια ολλανδική εταιρεία µε την οποία συ-
νεργάζεστε και αφ’ ενός, από τη µία, λέτε ότι «εµείς δεν συµφω-
νούµε µε την εταιρεία των Ολλανδών για την αντικατάσταση του
βαµβακιού, διότι έχει πολιτικό κόστος, συµφωνούµε, όµως, µε
κάποια άλλα». Ναι, ποιο είναι το ακριβές σχέδιο; Τι ακριβώς θέ-
λετε να κάνετε στον πρωτογενή τοµέα; Να γεµίσει όλος φωτο-
βολταϊκά;

Μη γελάτε, κύριε Υπουργέ! Σας είπα, µπορείτε να αποδείξετε
ότι δεν είναι τριακόσιες χιλιάδες σαράντα στρέµµατα παραγωγι-
κής γης εγκατεστηµένα φωτοβολταϊκά; Θα ζητήσω συγγνώµη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δεν έχετε αίσθηση του αριθµού!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ορίστε, τριακόσιες σαράντα χιλιά-
δες! Μπορείτε να πείτε -δεν µπορείτε να το αποδείξετε αυτό- ότι
δεν το έχει ξεπεράσει, τουλάχιστον να πείτε κάτι απλό; Βάλατε
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έναν περιορισµό στην εγκατάσταση φωτοβολταϊκών στη γη υψη-
λής παραγωγικότητας 1%. Να πείτε ότι «κύριε, δεν έχει ξεπερά-
σει το 1%». Πείτε το! Φοβάστε και καλά κάνετε και φοβάστε, διότι
το έχει ξεπεράσει. Πείτε το ότι δεν έχει ξεπεράσει το 0,8%, το
1%. Και όµως έχει ξεπεραστεί. Το ζητούµενο είναι να υπάρχει
ισορροπία, κύριε Υπουργέ, µεταξύ των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, ναι, και του πρωτογενούς τοµέα. Δυστυχώς, όµως,
αυτή η ισορροπία δεν υπάρχει, όπως δεν υπάρχει ξεκάθαρα και
ένα σχέδιο για τη Θεσσαλία.

Ενδεικτικό της ανεπάρκειας το ότι στην επίκαιρη ερώτηση πριν
ακούσαµε ότι η Κυβέρνηση τα πάει καλά µε την πανώλη. Δεχτή-
καµε και συγχαρητήρια και η Ευρωπαϊκή Ένωση αναφέρει πριν
πέντε µέρες ότι ο υψηλός κίνδυνος µετάδοσης παραµένει. Δη-
λαδή, προφανώς η ανεπάρκειά σας είναι τόσο µεγάλη, που δεν
µπορείτε να αντιληφθείτε το µέγεθος των προβληµάτων που κα-
λείστε να διαχειριστείτε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Κουκουλόπουλος -ο κ. Πλεύρης
δεν θέλει να µιλήσει- και θα ολοκληρώσουµε µετά µε την τοπο-
θέτηση του Υπουργού.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ και εγώ καλή αρχή

στη νέα περίοδο σήµερα!
Να σπεύσω να συµφωνήσω µε προηγηθέντες στο Βήµα ότι

στο χρονικό διάστηµα που µεσολάβησε από το σταµάτηµα των
εργασιών µέχρι την επανέναρξη χθες των εργασιών της Βουλής
µεσολάβησαν πολλά γεγονότα, στα οποία αξίζει να τοποθετηθεί
κανείς. Και εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος θα επιλέξω
να τοποθετηθώ σε δύο θέµατα που άπτονται άµεσα ή έµµεσα µε
τη συγκεκριµένη σύµβαση που κυρώνεται σήµερα και στα οποία
θα περιµένουµε µε ενδιαφέρον τις απαντήσεις από τον κύριο
Υπουργό, για να µην κάνουµε διάλογο µονολόγων, να µην εκφω-
νούµε µονολόγους δίκην διαλόγου, όχι.

Παρ’ ότι, λοιπόν, είµαστε παραµονές Διεθνούς Έκθεσης Θεσ-
σαλονίκης και εκ των πραγµάτων τα θέµατα οικονοµικής διαχεί-
ρισης είναι στο επίκεντρο της πολιτικής ατζέντας, θα επιλέξω
δύο θέµατα τα οποία άπτονται, κύριε Υπουργέ, των δικών σας
αρµοδιοτήτων και περιµένουµε, όπως είπα, απαντήσεις.

Το πρώτο αφορά την κρίση στον Παγασητικό µε τα ψάρια. Αν
είναι κάτι που εντυπωσιάζει, είναι η παντελής απουσία της Κυ-
βέρνησης. Πιστεύω βαθιά και µε πάθος υποστηρίζω χρόνια τώρα
την ενίσχυση της αυτοδιοίκησης στους δύο βαθµούς, γιατί πι-
στεύω στις δυνατότητές της όσο λίγοι.

Με την ίδια σαφήνεια, όµως, πρέπει να πω ότι δεν έχω υπ’ όψιν
µου καµµία από τις δεκατρείς αιρετές περιφέρειες της χώρας
που να έχει την επιχειρησιακή δυνατότητα και τη στελέχωση για
να ανταποκριθεί σε τέτοιου τύπου θέµατα -πολύ περισσότερο
αυτό ισχύει για τον Α’ βαθµό-, όπως είναι η κρίση στον Παγαση-
τικό µε τα ψάρια. Είναι κλασικό θέµα στο οποίο θα έπρεπε να
έχουµε παρουσία συναρµόδιων Υπουργείων, του δικού σας,
κύριε Υπουργέ, και ενδεχοµένως πολύ περισσότερο του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µια παρουσία που δεν
είδαµε. 

Η Κυβέρνηση πρώτη φορά εµφανίστηκε για να πει τι επιδό-
µατα θα δώσει στους επαγγελµατίες των οποίων τα καλώς νο-
ούµενα συµφέροντα επλήγησαν από αυτή την καταστροφή. Αυτό
είναι το θέµα; Εάν αξιολογείτε ως χαµηλού βαθµού σοβαρότητας
την κρίση αυτή, τότε θα έπρεπε µε φιλική παραίνεση στα µέσα
να κατεβεί και το θέµα. Εάν, όµως, το θέµα είναι πραγµατικά σο-
βαρό -που είναι-, θα έπρεπε να είστε παρόντες από την πρώτη
στιγµή. Πιστεύω ότι δεν είναι τυχαία αυτή η συµπεριφορά σας.
Έχει να κάνει µε τη µόνιµη έγνοια σας να προστατεύετε την ει-
κόνα σας και τίποτα άλλο.

Έρχοµαι στην ίδια τη σύµβαση. Ρυθµίζει διασυνοριακά θέ-
µατα.

Κύριε Υπουργέ, σας είπα και νωρίτερα, ζήτησα µια διευκρίνιση
κατ’ ιδίαν, γιατί είπα ότι θα σας απευθύνω ένα ερώτηµα. Ερώ-
τηµα, λοιπόν, συγκεκριµένο, που είναι καθαρά στη δική σας αρ-
µοδιότητα: Θα υπάρξει κάποια αλλαγή σε ό,τι συµβαίνει µε την
εξόρυξη λιγνίτη στη δυτική Μακεδονία, που κατευθύνεται µε µε-
ταφορικά µέσα της Βόρειας Μακεδονίας σε σταθµούς δίπλα στα
σύνορά µας, όπου γίνεται η καύση του λιγνίτη σε ατµοηλεκτρι-
κούς σταθµούς στη Βόρεια Μακεδονία; Στο πρωτόκολλο προοι-
ωνίζεται µια θετική απάντηση σε αυτό. Θα υπάρξει, λοιπόν, και
ποια αλλαγή;

Αυτή τη στιγµή αναφέροµαι στο συγκεκριµένο γεγονός, για να
πάω από εκεί σε κάτι που είναι µείζον.

Μεταφέρεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια µεγάλη ποσό-
τητα στερεών καυσίµων από τη δυτική Μακεδονία σήµερα προς
τη Βόρεια Μακεδονία, όπου γίνεται η καύση της για παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας και αυτό, αν δεν οδηγεί σε κατάρρευση
όλου του αφηγήµατός σας, κύριε Υπουργέ, εν πάση περιπτώσει,
το θολώνει πάρα πολύ. Είναι γνωστό ότι η κλιµατική αλλαγή δεν
κλείνεται σε σύνορα. Ούτε και η προστασία του περιβάλλοντος
µπορεί να κλειστεί εύκολα σε σύνορα, δεν κλείνεται, δυστυχώς,
για την ακρίβεια, όχι δεν µπορεί, δεν κλείνεται, δεν µπορεί να την
κλείσει κανείς σε σύνορα. Και εδώ υπάρχει µια παραδοξότητα:
Όλο αυτό το οποίο έχετε σχεδιάσει µε την ενέργεια και αποτυ-
πώνεται και στο νέο «Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το
Κλίµα» είναι ένας δρόµος πολλαπλά αδιέξοδος.

Εγώ επαναλαµβάνω, κύριε Υπουργέ -γιατί µας δίνετε πολλές
φορές απαντήσεις που είναι άστοχες-, ότι εµείς ακόµα από την
εποχή που στην προεδρία του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής ήταν
η αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά έχουµε διατυπώσει µε σαφήνεια
κάποιες θέσεις από τις οποίες δεν έχουµε µετακινηθεί ποτέ. 

Η Ελλάδα πρέπει να προχωρήσει συντεταγµένα στην ανά-
πτυξη ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και αυτό χρειάζεται τρεις
απλές προϋποθέσεις: Αναβάθµιση των δικτύων µέσης, χαµηλής
και υψηλής, για την οποία τίποτα δεν έχει γίνει, παρά τους πό-
ρους του Ταµείου Ανάκαµψης. Δεύτερον, χρειάζεται συστηµα-
τική διείσδυση της αποθήκευσης, για την οποία ελάχιστα ή
τίποτα δεν έχει γίνει. Έχουµε πετάξει τεραβατώρες κυριολεκτικά
µέχρι αυτή τη στιγµή, φέτος το 2024, από ηλεκτρική ενέργεια
παραχθείσα από ανανεώσιµες πηγές, ακριβώς γιατί δεν µπορού-
σαν τη συγκεκριµένη ώρα να µπουν στο δίκτυο, γιατί δεν έχει
προχωρήσει καθόλου η αποθήκευση. Μεγάλες επενδύσεις, όπως
είναι η εµβληµατική επένδυση που έχει επιλεγεί από την Ευρω-
παϊκή Ένωση για τις µπαταρίες που ενδιαφέρεται ελληνική εται-
ρεία να εγκαταστήσει στη δυτική Μακεδονία, περιµένουν ακόµα
πράσινο φως από την Κυβέρνηση και δεν λέτε να το δώσετε και
διεκδικείται αυτή η επένδυση από άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Πε-
ριµένουµε µία απάντηση σε αυτό από τη δυτική Μακεδονία.

Tέλος, απαιτείται η συναίνεση κοινωνιών. Εδώ είναι που τα
έχετε κάνει θάλασσα. Έχετε κλείσει τον ηλεκτρικό χώρο για
πέντε εταιρείες, οι ενεργειακές κοινότητες είναι αποσυνάγωγοι,
η αυτοδιοίκηση αποσυνάγωγη, οι αγρότες αποσυνάγωγοι και τε-
λικά τι δεν πετυχαίνουµε µ’ αυτό; Δεν πετυχαίνουµε τη µείωση
τιµών, γιατί µε βάση το πώς εξελίσσονται οι τιµές ρύπων, η ηλε-
κτρική ενέργεια από ΑΠΕ είναι πλέον η φθηνότερη µορφή ενέρ-
γειας παντού σε όλη την Ευρώπη και η Ελλάδα φαίνεται να χάνει
το στοίχηµα. Είναι πολύ µακριά ο στόχος που βάζετε για αποµεί-
ωση τιµών, κύριε Υπουργέ. Αντικειµενικά είναι πολύ µακριά. 

Η δε µεγάλη σας αποτυχία -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε-
βρίσκεται στο ότι πήρατε την απόφαση να καταστήσετε το εισα-
γόµενο και ρυπογόνο φυσικό αέριο ενδιάµεσο καύσιµο στην πε-
ρίοδο της µετάβασης. Η δική µας θέση -και σ’ αυτή αναφέρθηκα
µνηµονεύοντας τη Φώφη Γεννηµατά νωρίτερα, που εξακολουθεί
να είναι η ίδια σήµερα και µε τον Νίκο Ανδρουλάκη και αύριο ίδια
θα είναι- είναι ότι οι εγχώριοι πόροι, ο λιγνίτης, µε τις προϋφι-
στάµενες φυσικά µονάδες του φυσικού αερίου, θα πρέπει στα-
διακά να αποσύρονται µε τη διείσδυση ΑΠΕ και αποθήκευσης.
Είναι τόσο απλό. Είναι θέµα και ισοζυγίου εµπορικού, που είναι
ο µεγάλος ασθενής στα οικονοµικά της χώρας, είναι και µια πα-
τριωτική πολιτική.

Θα ολοκληρώσω, κύριε Υπουργέ, µε αυτό που σας έχω πει και
άλλη φορά: Εάν δεν καταλαβαίνετε τη δική µας γλώσσα, να σας
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το πω µε τη γλώσσα που καταλαβαίνετε, του Μπιλ Γκέιτς. Ο Μπιλ
Γκέιτς, λοιπόν, έχει γράψει στο βιβλίο του το σχετικό µε το κλίµα
ότι η αντικατάσταση ανθρακικών µονάδων µε µονάδες αερίου
είναι µια ανοησία. Για ποιον λόγο; Διότι κάποια στιγµή πρέπει
γρήγορα να τις αποζηµιώσουµε, ακριβώς αυτό που κάνετε εσείς.
Επιφυλάσσετε µια νέα φορολογία µε νέα τέλη για αποζηµίωση
νέων µονάδων, διότι ενώ θα µειωθεί η συνεισφορά του φυσικού
αερίου στο δίκτυο ηλεκτρικής ενέργειας µετά το ’30, παρ’ όλα
αυτά δίνετε το πράσινο φως να κατασκευάζονται νέες µονάδες.
Πού ανταποκρίνεται αυτό; Και µη µου πείτε για τιµές.

Είχαµε έναν ενδιαφέροντα διάλογο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

Εσείς προεδρεύατε, νοµίζω, όταν είχαµε ένα ατυχές επεισόδιο
εσείς κι εγώ. Το έχουµε ξεχάσει κι εσείς κι εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εννοείται.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας είχα πει και

τότε και θέλω να το επαναφέρω, για να έχουµε µια συνέχεια. Μου
είχατε δώσει ένα δίκιο στην υπόθεση Τarget Model. Κάντε κάτι
και θα είµαστε δίπλα σας. Το Target Model…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: … είναι µια ευρωπαϊκή πρακτική
που σε µεγέθη αγοράς -όπως η ελληνική- δεν µπορεί να λειτουρ-
γήσει. Κάτι πρέπει να κάνουµε γι’ αυτό. Δεν µπορεί να βλέπουµε
τις τιµές να φτάνουν σε δυσθεώρητα ύψη και να µην αντιδρούµε.
Κάτι πρέπει να κάνουµε, γιατί όλο αυτό δηµιουργεί ένα έλλειµµα
ανταγωνιστικότητας στην ελληνική οικονοµία συνολικά και δηµι-
ουργεί και µια τεράστια δυσπιστία στον πολίτη απέναντι στους
θεσµούς. Είναι µια εξέλιξη που νοµίζω ότι ο καθένας πρέπει να
την αξιολογήσει, γιατί κάπως έτσι πρέπει να αξιολογούµε και
αυτά που γίνονται δίπλα µας. Δείτε τα στοιχεία. Είναι πρόσφατα
από τη Γερµανία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει η

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Διατηρεί το δι-
καίωµα να µιλήσει µετά, αλλά για την ώρα έχει πει ότι µάλλον δεν
θα µιλήσει.

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ πολύ.
Καληµέρα, λοιπόν. Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν µιλάτε στο τη-

λέφωνο µε τον κύριο Πρωθυπουργό. Μόνο έτσι δικαιολογείται
να µιλάτε στο τηλέφωνο. Αλλά πείτε του, σας παρακαλώ, του κ.
Μητσοτάκη ότι έχει λίγο ακόµη χρόνο να έρθει στην Ολοµέλεια
της Βουλής για να απολογηθεί για τη συνθήκη στην οποία βρί-
σκεται το περιβάλλον στη χώρα µας και για την τροµακτική εγ-
κατάλειψη του περιβαλλοντικού, φυτικού, ζωικού κεφαλαίου, για
το γεγονός ότι στο µεσοδιάστηµα από την τελευταία συνεδρίαση
της Βουλής λίγο πριν τη διακοπή εργασιών κατακάηκε πάλι η Ατ-
τική.

Κύριε Πλεύρη, βλέπω ότι ξαναήρθατε. Ελπίζω να µιλήσετε και
να απαντήσετε, αλλά περιµένω να έρθει και ο κ. Μητσοτάκης επι-
τέλους. Επιτέλους! Στην καταστροφή της Αττικής, στο γεγονός
ότι δασική πυρκαγιά έφτασε να κάψει τον αστικό ιστό, απαντάει
φέρνοντας ένα πρωτόκολλο του ΟΗΕ του 2003 για το περιβάλ-
λον; Αυτό συζητάµε σήµερα.

Κύριε Υπουργέ, εγώ θα ντρεπόµουν, όχι στη θέση σας. Στη
θέση του κ. Μητσοτάκη θα ντρεπόµουν. Θα έπρεπε να είναι εδώ,
θα έπρεπε να έχει δεχθεί το αίτηµα για προ ηµερησίας διατάξεως
συζήτησης που έχει κατατεθεί από τον κ. Ανδρουλάκη από το
ΠΑΣΟΚ, από εµένα που είπα ότι στηρίζουµε αυτό το αίτηµα και
από όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που ζητούν λογοδοσία

για την εγκατάλειψη του περιβάλλοντος και για την εγκατάλειψη
επίσης της υγείας των πολιτών, της ζωής τους, για τη διακύ-
βευση της ανθρώπινης ζωής ακόµη και µέσα στην Αθήνα από
πυρκαγιά.

Είµαι, κύριε Πλεύρη, βασική µάρτυρας στη δίκη για το Μάτι.
Τις επόµενες ηµέρες θα καταθέσω. Ο κ. Μητσοτάκης έκανε Αρ-
χηγό της Πυροσβεστικής τον επικεφαλής της ΕΜΑΚ που του
είπαν πέντε η ώρα να πάει στο Μάτι και πήγε στις δέκα το βράδυ,
όταν είχε καεί ο τόπος. Ο κ. Μητσοτάκης έκανε τρίτο τη τάξει
στην Πυροσβεστική τον κ. Λάµπρη που ήταν στο µοναδικό ελι-
κόπτερο, όταν µπήκε η φωτιά στον Νέο Βουτζά στις πέντε και
µισή και ξέρετε τι έκανε; Ξέρετε. Πήρε το ελικόπτερο και έφυγε
και πήγε στην Ελευσίνα, όσο πιο µακριά µπορούσε. Ο κ. Μητσο-
τάκης έκανε πριν από λίγους µήνες επικεφαλής της Πυροσβεστι-
κής, Αρχηγό της Πυροσβεστικής τον κατηγορούµενο για τη
φωτιά στη Βαρυµπόµπη και κάηκε για άλλη µία φορά το 2024 η
Αττική.

Τι πρόκληση πραγµατικά; Τι πρόκληση να µην κρατάτε ούτε
τα προσχήµατα; Τι πρόκληση ο κύριος Πρωθυπουργός να νοµίζει
ότι µπορεί να έρθει σήµερα να συζητηθεί ως δήθεν ενέργεια της
Κυβέρνησης για το περιβάλλον η κύρωση ενός πρωτοκόλλου του
ΟΗΕ, που δεν το κύρωσαν οι κυβερνήσεις επί είκοσι ένα έτη, από
το 2003! Είναι τόσο παρωχηµένο αυτό το πρωτόκολλο που το
µόνο που µαρτυρά είναι η έλλειψη πολιτικής βούλησης να προ-
στατέψετε το περιβάλλον και να ελέγξετε τους όρους δόµησης,
παρέµβασης, κατασκευής, υλοτοµίας και ούτω καθεξής στα
πεδία που πρέπει να προστατεύεται.

Δυστυχώς, σας ζω και τα ζω αυτά από τα φοιτητικά µου χρόνια
ως εθελόντρια δασοπυροπροστασίας µε τον ΕΔΑΣΑ, από τα
πρώτα µου βήµατα στη δικηγορία και στην κοινωνική δικηγορία
δίπλα στα κινήµατα που µάχονται για το περιβάλλον, γιατί το πε-
ριβάλλον το προστατεύουν οι πολίτες, το προστατεύουν τα κοι-
νωνικά κινήµατα, το προστατεύουν οι τοπικές κοινωνίες, το
προστατεύουν οι συλλογικότητες. Δυστυχώς δεν το προστα-
τεύουν οι ελληνικές κυβερνήσεις.

Σήµερα, αυτές τις µέρες, µεθοδεύετε την εκχώρηση δύο πα-
ραλιών, των Πεύκων και των Ευκαλύπτων στο Λαγονήσι, στον κ.
Μαντωνανάκη. Δεν σας λέει τίποτα, κύριε Υπουργέ; Σας βλέπω
ότι κάπως προσπαθείτε να θυµηθείτε ποιος είναι ο κ. Μαντωνα-
νάκης του «Grand Resort».

Μεθοδεύετε και έγινε µάλιστα συνάντηση των κινηµάτων και
του δηµάρχου Σαρωνικού µε τον κ. Βορίδη στο Μαξίµου για το
θέµα αυτό και είπε ο κ. Βορίδης στον δήµαρχο Σαρωνικού και
στους εκπροσώπους των κινηµάτων ότι διαπραγµατεύεται η Κυ-
βέρνησή σας τι θα γίνει. Ελπίζω να σας θύµισαν κάτι αυτά που
λέω.

Εκχωρείτε παραλίες σε επιχειρηµατικά και οικονοµικά συµφέ-
ροντα, εγκαταλείπετε τα δάση να κατακαίγονται. Τριάντα µέρες
καίει η φωτιά πάνω, στις Σέρρες, κύριε Μαρκόπουλε. Μήπως να
φωνάξουµε και τον κ. Καραµανλή, γιατί και ως Βουλευτής άφω-
νος παρέµενε για τις φωτιές επάνω στις Σέρρες; Για περισσότε-
ρες από τριάντα µέρες έκαιγε η φωτιά. Έτσι προστατεύετε το
περιβάλλον;

Θέλετε να δεσµεύσετε τη Βουλή σήµερα; Εµείς θα το ψηφί-
σουµε φυσικά -το πρωτόκολλο, όχι τις άλλες διατάξεις-, αλλά
είναι κοροϊδία. Έχει τόσο εξελιχθεί και το δίκαιο του ΟΗΕ και οι
διεθνείς συµβάσεις για το περιβάλλον. Εδώ µιλάµε για ένα πρω-
τόκολλο που αναφέρεται στο δίκαιο του περιβάλλοντος της δε-
καετίας του ’90, στη Διάσκεψη του Ρίο, στη Σύµβαση του Aarhus.
Μιλάµε γι’ αυτά τα οποία µαθαίναµε ως ζωντανό δίκαιο όταν ήµα-
σταν φοιτητές. Και έρχεστε το 2024 και αυτό έχετε να πείτε, όταν
σας έχουµε καταθέσει εδώ -από αυτό εδώ το Βήµα κατέθεσα
εγώ πριν από έναν χρόνο- στον κ. Μητσοτάκη που έλεγε «φέρτε
µου προτάσεις», όπως έλεγε και ο κ. Τσίπρας παλαιότερα «φέρτε
µου προτάσεις για το χρέος». Εγώ του είχα φέρει. Είπε ο κ. Μη-
τσοτάκης «φέρτε µου προτάσεις για την πολιτική προστασία».
Δέκα προτάσεις του κατέθεσα πριν από ένα χρόνο: να µονιµο-
ποιήσετε όλους τους εποχικούς πυροσβέστες, να ενεργοποι-
ήσετε τη δασοφυλακή, να ενεργοποιήσετε τα δασοφυλάκια,
«να», «να», «να», δέκα προτάσεις. Καµµία δεν υλοποιήσατε, ούτε
µία.
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Τους εποχικούς πυροσβέστες τους χλευάζετε. Τους προσλαµ-
βάνετε ως εποχικούς, την ίδια ώρα που λέτε ότι έχουµε κλιµατική
κρίση και κλιµατική αλλαγή. Δηλαδή τολµάτε να λέτε ότι η υπη-
ρεσία του πυροσβέστη είναι εποχική, την ίδια ώρα που µιλάτε για
κλιµατική κρίση. Είναι ασύµβατες αυτές οι τοποθετήσεις. Κλιµα-
τική κρίση σηµαίνει ότι όλο τον χρόνο υπάρχουν και ακραία φαι-
νόµενα και ανάγκες και πυροπροστασίας και πυρόσβεσης και
παρέµβασης στις πληµµύρες, όλα αυτά που κάνουν οι άνθρωποι
αυτοί.

Το γνωρίζετε, κύριε Πλεύρη και κύριε Σκυλακάκη, κύριε
Υπουργέ, µιας και ήρθατε -ήσασταν προχθές, αν δεν κάνω
λάθος, µε τον κύριο Πρωθυπουργό στη Θεσσαλία- ότι σκοτώ-
θηκε εποχικός πυροσβέστης µετά από τριάντα τέσσερις ώρες
υπηρεσία αδιάλειπτη. Αυτοί οι άνθρωποι πέφτουν στη φωτιά,
στις πλάτες τους στηριζόµαστε όλοι και δεν έχετε την τσίπα να
κάνετε το αυτονόητο, δηλαδή να τους εξασφαλίσετε εργασιακή
σταθερότητα και εργασιακή ασφάλεια. Άυπνοι, κατάκοποι, κατα-
πονηµένοι, αγχώδεις, σε κατάσταση ακραίας πίεσης, καλούνται
επί εικοσιτετράωρα να συνδράµουν. Τους έχω βρει πέρυσι στις
πληµµύρες στον Βλοχό να κοιµούνται στα αυτοκίνητά τους,
αφού τους πήρε η Κυβέρνηση από επάνω, από τον Έβρο και από
τη Δαδιά που κατακάηκε, και τους πήγε απευθείας στις πληµµύ-
ρες στη Θεσσαλία. Τους έχω βρει άυπνους επίσης τώρα µέσα
στο καλοκαίρι εδώ στην Αττική να τους έχετε φέρει από όλη την
Ελλάδα. Από Μακεδονία, από Πελοπόννησο, από τα νησιά, από
όλη την Ελλάδα φέρατε πυροσβέστες, αφήνοντας αφύλακτα τα
σηµεία από όπου τους φέρατε, για να ανταποκριθείτε και να αν-
τιµετωπίσετε τη φωτιά στην Αττική, µε αυτή τη φοβερή επιτυχία
βεβαίως, να καταστραφεί άλλο ένα τεράστιο κοµµάτι του αστι-
κού πρασίνου και του δάσους γύρω από την Αττική!

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι εκείνη η δύναµη -το ξέρετε καλά-
που µιλάει για την προστασία του περιβάλλοντος, για την υπο-
χρέωση όλων µας να συνδράµουµε, που µιλάει εναντίον των πε-
ριβαλλοντοκτόνων πολιτικών σας, που συνδράµει και
συµπαραστέκεται στα κινήµατα που αγωνίζονται για το περιβάλ-
λον και τη δηµόσια υγεία και που λέει την αλήθεια.

Εµείς είπαµε την αλήθεια πέρυσι για το νερό στον Βόλο και
για την υγειονοµική κατάσταση στον Βόλο. Εγώ προσωπικά
έκανα επίκαιρη ερώτηση και τότε η Αναπληρώτρια Υπουργός
Υγείας έλεγε «κυρία Κωνσταντοπούλου, είστε ανενηµέρωτη, το
νερό στον Βόλο δεν ήταν πόσιµο ούτε πριν». Τώρα κάνουν πλάκα
ο «περιβαλλοντοκυνηγός» Δήµαρχος Βόλου Μπέος, αυτός µε
τον οποίο έκανε πλακίτσες πέρυσι ο κ. Μητσοτάκης και έλεγε:
«δεν έχετε εδώ µπουρίνια». Τώρα κάνει πλάκες µαζί του ο κ. Κέλ-
λας και κάνουν πλάκες για τα ψάρια στον Βόλο. Έτσι απαντάτε
στον κίνδυνο για τη δηµόσια υγεία, τον τεράστιο κίνδυνο για τη
δηµόσια υγεία και αυτή την τροµερή θυσία των ψαριών που είναι
έµβια όντα. Ξέρετε έχετε υποχρέωση προστασίας.

Σας φαίνεται αστείο, κύριε Σκυλακάκη;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν έχετε καταλάβει.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν έχω καταλάβει; Δεν έχω καταλάβει τι έγινε στον
Βόλο; Θα µας εξηγήσετε. Σας φαίνεται πάντως αστείο. Εµένα
µου φαίνεται τραγικό. Δεν µπορώ να αναλογιστώ διακόσιους
εβδοµήντα τόνους νεκρών ψαριών, κάθε ένα από αυτά τα ψάρια
και πόσα ήταν και πώς τα θυσιάσατε εσείς που καταλαβαίνετε
και ξέρετε τι κάνετε.

Ευθύνες θα αναλάβει κανείς σας ή επαφίεται ο κ. Μητσοτάκης
στις εξαγγελίες δαπανών; Θα δώσει 3 δισεκατοµµύρια τώρα στη
Θεσσαλία. Έλεγε ότι έδωσε 1 εκατοµµύριο για αντιπληµµυρικά
µετά τον «Ιανό», τρεις µέρες πριν το έγκληµα των Τεµπών. Τώρα
θα δώσει 3 δισεκατοµµύρια. Πλειοδοσία κοροϊδίας! Πού θα πάνε
αυτά τα 3 δισεκατοµµύρια; Θα πάνε σε περιβαλλοντική αποκα-
τάσταση; Θα πάνε σε αποζηµιώσεις των αγροτών, των κατοίκων,
των πολιτών, των κτηνοτρόφων, των ψαράδων, των αλιέων; Όχι
βέβαια. Θα πάνε πάλι στις τσέπες εκείνων µε τους οποίους δια-
πλέκεσθε, διότι όπως είπα πέρυσι από τη ΔΕΘ -και θα τα πούµε
και την επόµενη εβδοµάδα στη ΔΕΘ- οδηγήσατε τη χώρα από το
«πάµε και όπου βγει» στο «πάµε και όσα φάµε» και κάθε φορά
που γίνεται µία καταστροφή, τρίβετε τα χέρια σας και κάνουν τα

µάτια σας δολάρια, ευρώ ή οτιδήποτε άλλο, σαν καρτούν, καθώς
αναλογίζεσθε τα κονδύλια που θα µοιράσετε.

Η «µάσα» έχει ξεπεράσει κάθε όριο και βέβαια είναι αποκαλυ-
πτικότατες και οι µεθοδεύσεις. Έφτασε το µπάζωµα του τόπου
του εγκλήµατος στα Τέµπη να δικαιολογηθεί εκ των υστέρων µε
εκταµίευση 647 χιλιάδων ευρώ ως έργο ανάπτυξης, παρακαλώ,
από το Υπουργείο Ανάπτυξης. Εκταµιεύθηκαν εκ των υστέρων
650.000 ευρώ για παράνοµη πράξη, την αλλοίωση του τόπου του
εγκλήµατος για την οποία έχουν ασκηθεί και διώξεις όπως ξέ-
ρετε, εµφανίστηκαν ως έργο ανάπτυξης και κάποιοι φυσικά τα
εισέπραξαν.

Επίσης, τι άλλες συναλλαγές κάνατε και κάνετε είναι ερευνη-
τέο. Εµείς πάντως αυτά ούτε θα τα παρασιωπήσουµε ούτε θα τα
αφήσουµε αδιερεύνητα. Και θα τα διερευνήσουµε και θα µιλή-
σουµε γι’ αυτά.

Αναγκάζοµαι να κάνω αυτή την οµιλία διότι ο κύριος Πρωθυ-
πουργός δεν έχει απαντήσει πότε θα γίνει η προ ηµερησίας δια-
τάξεως συζήτηση για τα θέµατα των πυρκαγιών και του περι-
βάλλοντος.

Και κάτι άλλο, µιας και έχω τον κ. Πλεύρη εδώ που είναι και ο
ειδικός στο γρήγορο κλείσιµο. Πότε θα γίνει συµβούλιο πολιτικών
αρχηγών; Για ρωτήστε τον κ. Μητσοτάκη. Θα συναινέσει; Το
έχουµε ζητήσει ήδη επίσηµα δύο πολιτικοί αρχηγοί από την Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας. Δεν είναι κάτι, λοιπόν, άτυπο. Έχει ζητη-
θεί σύγκληση συµβουλίου των πολιτικών Αρχηγών για το
σκάνδαλο των υποκλοπών και τη συγκάλυψή του. Τι απαντάει ο
κ. Μητσοτάκης; Θα προσέλθει σε ένα τέτοιο συµβούλιο;

Εγώ από τη συνάντηση που είχαµε υπό την Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας στις 24 Ιουλίου είδα ότι αισθάνεται κάπως άβολα στις
απευθείας συζητήσεις, προτιµάει το προστατευµένο περιβάλλον.
Χάρηκε βέβαια και συναίνεσε στο αίτηµά µου να δοθούν στη δη-
µοσιότητα τα πρακτικά του Συµβουλίου των Πολιτικών Αρχηγών
της 6ης Ιουλίου του 2015, αλλά δεν χάρηκε που του είπα για τις
ανεµογεννήτριες και τις τεράστιες εκτάσεις που θυσιάζονται για
να εγκαθίστανται ανεµογεννήτριες, οι οποίες παράγουν ενέργεια
υπερπολλαπλάσια των αναγκών της χώρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Δεν χάρηκε όταν µε τον κ. Κουτσούµπα του είπαµε για τη
«ΛΑΡΚΟ», για τους εργαζόµενους, για το σκάνδαλο αυτό. Δεν
χάρηκε όταν πάλι µε τον κ. Κουτσούµπα του είπαµε για το σκάν-
δαλο της αποδιάρθρωσης και αποσάθρωσης της ψυχικής υγείας.
Και δεν χάρηκε, βέβαια, όταν του είπα ενώπιον και του Προέδρου
της Βουλής ότι δεν γίνεται να µην έρχεται στη Βουλή να απαντάει
στις επίκαιρες ερωτήσεις µου. Του έχω κάνει ογδόντα οκτώ επί-
καιρες ερωτήσεις. Δεν έχει έρθει να απαντήσει ούτε σε µία.

Πάνω από είκοσι, είκοσι πέντε περίπου, αφορούν τη γυναικο-
κτονία και την ποινικοποίησή της και µου είπε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός: «Μα, κάνετε όλο την ίδια ερώτηση, κάντε καµµιά άλλη».
Δεν θέλει να απαντήσει για τις γυναικοκτονίες. Δεν κάνω την ίδια.
Κάνουµε τόσες ερωτήσεις για την εξωτερική πολιτική, για το
χρέος, για τη γενοκτονία των Παλαιστινίων, για το κράτος δι-
καίου, για τη θωράκιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, για τις
πληµµύρες, για την πολιτική προστασία.

Στις 13 Αυγούστου επισκέφθηκα και πυρόπληκτους συναν-
θρώπους µας στην Πεντέλη, στο Χαλάνδρι, στα Βριλήσσια, επι-
σκέφθηκα και το Αστεροσκοπείο Αθηνών που είχε κάνει και τις
απαραίτητες προγνώσεις και τις απαραίτητες προειδοποιήσεις
και κόντεψε να καεί µε τις πολιτικές σας. Επισκέφθηκα και πυρο-
σβέστες και εθελοντές και προσκόπους. Επαφίεται, δυστυχώς,
στον πατριωτισµό και την κινητοποίηση όλων των πολιτών αυτό
το οποίο θα έπρεπε εσείς να διαφυλάσσετε.

Εµείς θα παραµείνουµε στο πλευρό των πολιτών, θα παραµεί-
νουµε µε την πλευρά του περιβάλλοντος και της προστασίας του
απέναντι σε εκείνους που το υπονοµεύουν είτε λέγονται «Μπέοι»
είτε λέγονται «Μητσοτάκηδες» είτε λέγονται «Μαντωνανάκηδες»
είτε λέγονται όπως λέγονται, θα είµαστε απέναντι είτε λέγονται
«COSCO» και ΟΛΠ, είτε λέγονται µεγάλα συµφέροντα, θα είµα-
στε απέναντι.
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Και η Πλεύση Ελευθερίας θα κάνει αυτό το οποίο αναλογεί,
αυτό το οποίο αξίζει η κοινωνία αυτή, αυτό το οποίο προσδοκά
από εµάς. Θα είµαστε εδώ και θα είµαι προσωπικά εδώ, αλλά θα
είµαι και στη Θεσσαλία αύριο και µεθαύριο, θα είµαι και στη ΔΕΘ
την επόµενη εβδοµάδα, θα είµαι και στο Λαγονήσι. Θα είµαστε
παντού γιατί οι πολίτες αυτής της χώρας αξίζουν αντιπολίτευση
και στην περίοδο που διανύουµε η Αντιπολίτευση για τη δηµο-
κρατία είναι πολύ πιο σηµαντική από την Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ολοκληρώνεται η συζήτηση µε την τοποθέτηση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, του κ. Σκυλακάκη.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αντικειµενικά
δύσκολο σε πέντε λεπτά που έχει ο τυπικός χρόνος σε µια οµιλία
κύρωσης να απαντήσεις, όταν το σύνολο ή σχεδόν το σύνολο
των στελεχών της Αντιπολίτευσης ασχολήθηκαν µε άλλα πράγ-
µατα και όχι µε το νοµοσχέδιο, από την εγκληµατικότητα µέχρι
την εξωτερική πολιτική, µέχρι την Παλαιστίνη.

Είναι προφανές ότι δεν µπορεί να τηρηθεί µια στοιχειώδης κοι-
νοβουλευτική διαδικασία, όταν ασχολούµεθα µε άλλα πράγµατα.
Δεν γίνεται σε πέντε λεπτά να απαντήσω σε εκατόν πενήντα δια-
φορετικά πράγµατα, τα οποία τέθηκαν και λίγα τα λέω. Θα προ-
σπαθήσω να σεβαστώ τον χρόνο και να πω δυο λόγια πρώτα για
το πρωτόκολλο και µετά δυο λόγια για περιβαλλοντικά θέµατα.

Για το πρωτόκολλο, το πρωτόκολλο αυτό έπρεπε να έχει κυ-
ρωθεί πολύ καιρό τώρα. Στην πραγµατικότητα τι µας κάνει;
Επειδή αφορά κατά κύριο λόγο τη Βόρεια Μακεδονία και την Αλ-
βανία, που είναι οι δύο συνοριακές χώρες που το έχουν κυρώσει
-η Τουρκία δεν το έχει κυρώσει, δεν συµµετέχει νοµίζω καν-,
αυτές οι χώρες που το έχουν κυρώσει µετά το πρωτόκολλο υπο-
χρεούνται να µας συµπεριλαµβάνουν στη διαδικασία διαβούλευ-
σης των νέων έργων που έχουν περιβαλλοντικές επιπτώσεις.
Αυτό υποχρεούµεθα κι εµείς, αλλά θεωρώ ότι για εµάς που
εφαρµόζουµε ευρωπαϊκή νοµοθεσία που κατά τεκµήριο είναι η
πιο προηγµένη περιβαλλοντική νοµοθεσία στον πλανήτη, µε µι-
κρές εξαιρέσεις στην Καλιφόρνια, συνεπώς είναι προς το συµ-
φέρον της Ελλάδας να υπάρχει αυτή η αµοιβαία συµµετοχή στη
διαβούλευση για όποια νέα περιβαλλοντικά έργα µπορούν να γί-
νουν.

Δεν µπορούµε να πηγαίνουµε στα παλαιά έργα -το λέω για το
λιγνιτικό εργοστάσιο-, υπάρχουν, όµως, άλλα εργαλεία και συµ-
µετέχουµε -το λιγνιτωρυχείο που αναφέρθηκε- σε αυτή τη διαδι-
κασία. Με αυτό τελειώνει η συζήτηση για το πρωτόκολλο. Δεν
έχει δηµοσιονοµικό κόστος, διότι είναι δουλειά του Υπουργείου
η συµµετοχή στη διαβούλευση. Το έχουµε πληρώσει ήδη, πλη-
ρώνουµε τους αντίστοιχους υπαλλήλους.

Μετά τέθηκαν πάρα πολλά θέµατα. Θα κρατηθώ µόνο σε δύο-
τρία επίκαιρα περιβαλλοντικά. Να ξεκινήσω από τη θυσία των ψα-
ριών, να καταλάβουµε τι έχει συµβεί.

Δεν θυσιάστηκαν τα ψάρια, πολλαπλασιάστηκαν. Γιατί πολλα-
πλασιάστηκαν; Για έναν πολύ απλό λόγο. Διότι ο «Ντάνιελ» που
έριξε οκτώ δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερού πληµµύρισε αρ-
κετά παραπάνω από εκατό χιλιάδες στρέµµατα στην Κάρλα. Εκεί
που πληµµύρισε και επειδή τράβηξε και πολύ πράγµα, γιατί µε-
ταφέρθηκαν πολλά φερτά υλικά, υπήρχε πολλή τροφή. Τα ψάρια
πολλαπλασιάστηκαν, δηµιουργήθηκε υπερπληθυσµός. Όταν
υπάρχει τροφή και νερό, δηµιουργείται υπερπληθυσµός. Προ-
χώρησε λόγω των πολύ υψηλών θερµοκρασιών και της ξηρότη-
τας, που ήταν αφύσικη στη φετινή χρονιά ταχύτερα του
αναµενόµενου η µείωση και όπως µου είπε και ο Περιφερειάρχης
κ. Κουρέτας, στο τελευταίο δεκαήµερο πριν το φαινόµενο των
ψαριών εµφανιστεί, άνοιξαν και κάποιες καταβόθρες κάτω από
το πληµµυρισµένο, το οποίο το µάθαµε όταν άδειασε, οι οποίες
πολλαπλασίασαν την ταχύτητα της αποστράγγισης, έφυγε δη-
λαδή νερό και προς τα κάτω.

Και αυτό -γεγονότα πολύ δύσκολα προβλέψιµα τα γεωλογικά,
αδύνατον να προβλεφθούν- οδήγησε σε ταχεία µείωση του οξυ-

γόνου και τα ψάρια αυτά τα οποία φυσιολογικά θα έφευγαν, διότι
ο υπερπληθυσµός χωρίς το αντίστοιχο οικολογικό περιβάλλον
δεν έχει διάρκεια ζωής -δεν υπάρχει θυσία, θα πέθαιναν τα ψάρια
ούτως ή άλλως- και πέθαναν µε πολύ µεγαλύτερη ταχύτητα και
δηµιουργήθηκε το πρόβληµα που δηµιουργήθηκε. Και από τη
χθεσινή κουβέντα που είχαµε και µε τον περιφερειάρχη, αυτή τη
στιγµή δεν υπάρχουν πια τα νεκρά ψάρια και έχει γίνει και η πρέ-
πουσα διαχείριση από πλευράς αποβλήτων. 

Τώρα, ένα άλλο θέµα που τέθηκε εδώ είναι το θέµα της Θεσ-
σαλίας. Είναι 3 δισεκατοµµύρια. Πού θα πάνε τα χρήµατα;
Άκουσα την αξιότιµη Προέδρο της Πλεύσης Ελευθερίας να χρη-
σιµοποιεί φράσεις για τα κίνητρα της Κυβέρνησης που εγώ δεν
θα τις χαρακτηρίσω, γιατί προτιµώ να διατηρώ µία κοινοβουλευ-
τική συζήτηση στο κοινοβουλευτικό πλαίσιο που θεωρώ σωστό. 

Η Κυβέρνηση δίνει περίπου 1,5 δισεκατοµµύριο για στήριξη,
αποκατάσταση, κρατική αρωγή, ΕΛΓΑ, στεγαστική βοήθεια και
στους ΟΤΑ. Δίνει 1,5 δισεκατοµµύριο εκ των οποίων 600 εκατοµ-
µύρια έχουν εκταµιευθεί. Έχουν ξεκινήσει µε λεφτά της Κυβέρ-
νησης και ευθύνη της περιφέρειας έργα 75 εκατοµµυρίων, τα
οποία θα είναι εξαιρετικά χρήσιµα -ολοκληρώνονται τώρα, τα πε-
ρισσότερα έχουν ολοκληρωθεί- που αφορούν σηµειακές παρεµ-
βάσεις µε βάση τον σχεδιασµό που έχουµε και που είναι για
πρώτη φορά ολοκληρωµένος επιστηµονικός σχεδιασµός σε ρέ-
µατα και αναχώµατα. 

Και το υπόλοιπο 1,5 δισεκατοµµύριο -είναι κατ’ ελάχιστον 1,5
δισεκατοµµύριο, µπορεί να προκύψουν και άλλοι πόροι- είναι
χρήµατα τα οποία θα δώσουµε για έργα ορεινής υδρονοµίας.
Είναι η πρώτη φορά που γίνονται αυτού του µεγέθους έργα ορει-
νής υδρονοµίας στην Ελλάδα. Ποτέ δεν έχουν ξαναγίνει, δυστυ-
χώς. Αυτό είναι κάτι για το οποίο πρέπει όλες οι κυβερνήσεις που
πέρασαν να κάνουµε αυτοκριτική. Διότι τα έργα ορεινής υδρο-
νοµίας είναι έργα που δεν φαίνονται και, συνεπώς, πολιτικά δεν
είναι από αυτά που θα σας ζητήσει κανένας τοπικός άρχοντας,
αλλά είναι τεράστιας σηµασίας. Μιλάµε ότι τώρα είναι 200 εκα-
τοµµύρια και θα καλυφθεί πλήρως όλο το υδατικό διαµέρισµα
της Θεσσαλίας µε εξαίρεση µία περιοχή πάνω από την Καρδίτσα
που είχε έργα ορεινής υδρονοµίας από τη δεκαετία του ‘60 που
είχαν γίνει και η περιοχή αυτή προστατεύτηκε και από τον «Ντά-
νιελ». 

Για αυτά τα έργα ήδη βρήκαµε τα χρήµατα. Είναι 90 εκατοµ-
µύρια από το ΕΣΠΑ και 110 εκατοµµύρια από δικαιώµατα ρύπων.
Τα δικαιώµατα ρύπων πλέον το Υπουργείο τα χρησιµοποιεί, κατά
κύριο λόγο, όπου υπάρχουν ελεύθεροι πόροι για θέµατα κλιµα-
τικής κρίσης. Τα αναθέσαµε στο ΤΑΙΠΕΔ µε απόφαση της αρµό-
διας κυβερνητικής επιτροπής και υπολογίζω ότι θα ξεκινήσουν
και θα έχουµε τις πρώτες αναθέσεις εντός του 2025 και µέση
διάρκεια κατασκευής θα έχουµε περίπου δύο χρόνια.

Και µετά είναι τα άλλα µεγάλα έργα, για τα οποία χρησιµοποι-
ούµε τους πόρους από µία δωρεά της Ένωσης Τραπεζών για να
κάνουµε τις µελέτες µε πολύ µεγάλη ταχύτητα. Αλλά για να
έχουµε µια πραγµατική αίσθηση, οι µελέτες χωρίς τις µακρές
διαδικασίες του δηµοσίου για µεγάλα φράγµατα θέλουν ένα
χρόνο. Τα µεγάλα φράγµατα -έξω ο διαγωνισµός µε τι µπορεί να
συµβαίνει- θέλουν τουλάχιστον τρία µε τέσσερα χρόνια για να γί-
νουν κατασκευαστικά. 

Τα έργα και οι παρεµβάσεις δεν έχουν τον χαρακτήρα των δον-
τιών δράκου του µύθου, που πέταγες δόντια δράκου και φύ-
τρωνε ένα έργο. Αποτελούν έργα που τα ξεκινάει µία κυβέρνηση
και τα ολοκληρώνει πιθανότατα όχι η επόµενη, αλλά η µεθεπό-
µενη κυβέρνηση. 

Συνεπώς, δεν θα έπρεπε να υπάρχει αυτή η ακραία συζήτηση
για τον τρόπο που θα γίνει η ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας. Η
ανασυγκρότηση στη Θεσσαλία δεν αφορά µόνο αυτήν την Κυ-
βέρνηση. Αφορά ένα στρατηγικό σχέδιο που θα πάρει πολλά
χρόνια και το οποίο πιστεύω, έχοντας δει τη δουλειά που έχει
γίνει, ότι είναι πολύ σωστά σχεδιασµένο. 

Και το µεγαλύτερο στοιχείο του ότι είναι σωστά σχεδιασµένο,
είναι ότι το πρώτο πράγµα που µας είπαν και οι Ολλανδοί ήταν:
«Κάντε έργα ορεινής υδρονοµίας». Δεν ζήτησαν µεγάλα φράγ-
µατα πρώτα. Είπαν ότι το πρώτο πράγµα που πρέπει να κάνουµε
είναι τα έργα ορεινής υδρονοµίας, τα οποία τα κάναµε δοκιµα-
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στικά. Εννοώ ότι δεν έχουν τελειώσει ακόµα τελείως. Είναι στο
95% στην Εύβοια που δώσαµε 20 εκατοµµύρια µετά τις κατα-
στροφές και δούλεψαν στον «Ντάνιελ» ο οποίος χτύπησε λίγο
και εκεί. Όπως επίσης τα βάλαµε και στον Έβρο µε 50 εκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Συνεπώς είναι µια αλλαγή πολιτικής αυτή. Είναι µία αδυναµία
διαχρονική την οποία, νοµίζω, αποκαθιστούµε. 

Θα απαντήσω και για δύο πράγµατα, γιατί άκουσα πάρα πολλά
για τις ανεµογεννήτριες. Κοιτάξτε εγώ είχα σε όλη µου την πολι-
τική ζωή από το 2000 και κάτι, που έχω κάποια υπεύθυνα αξιώ-
µατα, απέναντί µου τους αρνητές της κλιµατικής αλλαγής.
Δυστυχώς, παρατηρώ ότι υπάρχει ένα καινούργιο φαινόµενο.
Δίπλα στους αρνητές της κλιµατικής αλλαγής έχουν προστεθεί
οι υποκριτές της κλιµατικής αλλαγής. 

Ποιοι είναι υποκριτές κλιµατικής αλλαγής; Είναι αυτοί που είναι
δήθεν κατά της κλιµατικής κρίσης, αλλά υπονοµεύουν µε κάθε
τρόπο το µόνο εργαλείο που έχουµε για να την αντιµετωπίσουµε,
που είναι οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Δεν υπάρχει στον
πλανήτη άλλο εργαλείο παρά µόνο οι ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας και τα πυρηνικά, που µπορούν να αντιµετωπίσουν την κλι-
µατική κρίση. Δεν γίνεται αλλιώς. Ενέργεια ή θα έχεις µε
πετρέλαιο και µε κάρβουνο και µε φυσικό αέριο ή θα έχεις µε
ανανεώσιµες πηγές και πυρηνικά. Από τον αέρα τον κοπανιστό
δεν βγαίνει ενέργεια! 

Και εδώ πέρα άκουσα πολύ αέρα κοπανιστό για τη λύση του
ενεργειακού προβλήµατος. Διότι όταν µου λέτε ότι δεν θέλω ανε-
µογεννήτριες πουθενά, δεν θέλω φωτοβολταϊκά πουθενά,  θέλω
να τα βάλεις πάνω στο κεφάλι σου, αλλά θέλω κατά τα άλλα να
πολεµήσω την κλιµατική κρίση, είστε υποκριτές, οι κλιµατικοί
υποκριτές! Αυτό θα πρέπει να έχετε υπ’ όψιν σας. 

Πρέπει να έχουµε βεβαίως περιβαλλοντικές µελέτες, τήρηση
της νοµοθεσίας, να προσέχουµε που µπαίνουν, τα πάντα, να τη-
ρούµε τη νοµοθεσία. Αλλά το να προσπαθούµε συναισθηµατικά

να στρέψουµε το σύνολο του πληθυσµού κατά των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, που ξέρουµε ότι είναι οι φθηνότερες µε τερά-
στια διαφορά από οτιδήποτε άλλο, είναι υποκρισία!

Αυτά είχα να πω και σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
«Κύρωση του Πρωτοκόλλου για τη στρατηγική περιβαλλοντική
εκτίµηση στη Σύµβαση της Οικονοµικής Επιτροπής των Ηνωµέ-
νων Εθνών για την Ευρώπη "για την εκτίµηση των περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων σε διασυνοριακό πλαίσιο", που κυρώθηκε µε τον
ν. 2540/1997».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου. 

Η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του νοµοσχεδίου, τέσ-
σερα άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµο-
σχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση του Πρωτοκόλλου για τη στρατηγική περιβαλλον-
τική εκτίµηση στη Σύµβαση της Οικονοµικής Επιτροπής των

Ηνωµένων Εθνών για την Ευρώπη “για την εκτίµηση των περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων σε διασυνοριακό πλαίσιο”, που κυρώ-

θηκε µε τον ν. 2540/1997.

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο δεύτερο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο τρίτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο τέταρτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο Άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση
του Πρωτοκόλλου για τη στρατηγική περιβαλλοντική εκτίµηση
στη Σύµβαση της Οικονοµικής Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών
για την Ευρώπη "για την εκτίµηση των περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων σε διασυνοριακό πλαίσιο", που κυρώθηκε µε τον ν.
2540/1997», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ενιαία επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Πρωτοκόλλου για τη στρατηγική περιβαλλον-
τική εκτίµηση στη Σύµβαση της Οικονοµικής Επιτροπής των
Ηνωµένων Εθνών για την Ευρώπη «για την εκτίµηση των περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων σε διασυνοριακό πλαίσιο», που κυ-
ρώθηκε µε τον ν. 2540/1997

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’
ΚΥΡΩΣΗ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ-

ΤΙΚΗ ΕΚΤΙΜΗΣΗ ΣΤΗ ΣΥΜΒΑΣΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΚΤΙΜΗΣΗ ΤΩΝ ΠΕΡΙ-
ΒΑΛΛΟΝΤΙΚΩΝ ΕΠΙΠΤΩΣΕΩΝ ΣΕ ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ 

Άρθρο πρώτο Κύρωση Πρωτοκόλλου 
Πρωτόκολλο για τη Στρατηγική Περιβαλλοντική Εκτίµηση στη

Σύµβαση για την Εκτίµηση των Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων σε
διασυνοριακό πλαίσιο

Άρθρο1 Στόχος
Άρθρο 2 Ορισµοί
Άρθρο 3 Γενικές διατάξεις
Άρθρο 4 Πεδίο εφαρµογής για σχέδια και προγράµµατα
Άρθρο 5 Διαδικασία επιλογής
Άρθρο 6  Οριοθέτηση του πεδίου εκτίµησης  
Άρθρο 7  Περιβαλλοντική έκθεση 
Άρθρο 8 Συµµετοχή του κοινού
Άρθρο 9 Διαβουλεύσεις µε περιβαλλοντικές και υγειονοµικές

αρχές
Άρθρο 10 Διασυνοριακές διαβουλεύσεις
Άρθρο 11 Απόφαση
Άρθρο 12 Παρακολούθηση
Άρθρο 13 Πολιτικές και νοµοθεσία
Άρθρο 14 Η Σύνοδος των Μερών της Σύµβασης, η οποία επέ-

χει θέση Συνόδου των Μερών του Πρωτοκόλλου
Άρθρο 15  Σχέση µε άλλες διεθνείς συµφωνίες
Άρθρο 16 Δικαίωµα ψήφου
Άρθρο 17 Γραµµατεία
Άρθρο 18 Παραρτήµατα
Άρθρο 19 Τροποποιήσεις του Πρωτοκόλλου
Άρθρο 20 Επίλυση διαφορών
Άρθρο 21 Υπογραφή

Άρθρο 22 Θεµατοφύλακας
Άρθρο 23 Eπικύρωση, αποδοχή, έγκριση και προσχώρηση
Άρθρο 24 Έναρξη ισχύος
Άρθρο 25 Αποχώρηση
Άρθρο 26 Αυθεντικά κείµενα
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ι Κατάλογος έργων όπως αναφέρονται στο

άρθρο 4 παράγραφος 2
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙ Λοιπά έργα που αναφέρονται στο άρθρο 4

παράγραφος 2
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙΙ Κριτήρια για τον καθορισµό των ενδεχόµενων

σηµαντικών επιπτώσεων στο περιβάλλον, συµπεριλαµβανοµένων
των επιπτώσεων στην υγεία, που αναφέρονται στο άρθρο 5 πα-
ράγραφος 1

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ IV Πληροφορίες που αναφέρονται στο άρθρο 7
παράγραφος 2

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ V Πληροφορίες που αναφέρονται στο άρθρο 8
παράγραφος 5

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΠΙΠΡΟΣΘΕΤΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΤΟΥ ΚΥ-

ΡΟΥΜΕΝΟΥ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗ ΠΕΡΙΒΑΛ-
ΛΟΝΤΙΚΗ ΕΚΤΙΜΗΣΗ ΣΤΗ ΣΥΜΒΑΣΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΚΤΙΜΗΣΗ ΤΩΝ
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΩΝ ΕΠΙΠΤΩΣΕΩΝ ΣΕ ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ

Άρθρο δεύτερο Αρµόδια αρχή 
Άρθρο τρίτο Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο τέταρτο Λεπτοµέρειες εφαρµογής της Σύµβασης -

Αντικατάσταση άρθρου τρίτου ν. 2540/1997
ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο πέµπτο Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΚΥΡΩΣΗ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗ 
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΗ ΕΚΤΙΜΗΣΗ ΣΤΗ ΣΥΜΒΑΣΗ 
ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΚΤΙΜΗΣΗ ΤΩΝ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΩΝ 

ΕΠΙΠΤΩΣΕΩΝ ΣΕ ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Πρωτοκόλλου

Κυρώνεται και αποκτά την ισχύ της παρ. 1 του
άρθρου 28 του Συντάγµατος το Πρωτόκολλο «για τη Στρατηγική
Περιβαλλοντική Εκτίµηση» («Πρωτόκολλο ΣΠΕ») στη Σύµβαση
των Ηνωµένων Εθνών «για την εκτίµηση των περιβαλλοντικών
επιπτώσεων σε διασυνοριακό πλαίσιο» (Σύµβαση Espoo), που κυ-
ρώθηκε µε τον    ν. 2540/1997 (Α’ 249), το οποίο υπογράφηκε στο
Κίεβο την 21η Μαΐου 2003. Το πρωτότυπο κείµενο του Πρωτο-
κόλλου, στην αγγλική γλώσσα, και η µετάφραση στην ελληνική
έχουν ως εξής:
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20306 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20307



20308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20309



20310 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20311



20312 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20313



20314 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20315



20316 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20317



20318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20319



20320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20321



20322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20323



20324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20325



20326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20327



20328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20329



20330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20331



20332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20333



20334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20335



20336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΔ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20337



20338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΠΙΠΡΟΣΘΕΤΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΦΑΡΜΟΓΗ 

ΤΟΥ ΚΥΡΟΥΜΕΝΟΥ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ
ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΗ ΕΚΤΙΜΗΣΗ 

ΣΤΗ ΣΥΜΒΑΣΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΚΤΙΜΗΣΗ
ΤΩΝ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΩΝ ΕΠΙΠΤΩΣΕΩΝ 

ΣΕ ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ

Άρθρο δεύτερο
Αρµόδια αρχή

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας συντονίζει, στο
πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του, τα συναρµόδια Υπουργεία και
τους λοιπούς συναρµόδιους φορείς του δηµόσιου και του ιδιω-
τικού τοµέα για την εφαρµογή των διατάξεων του κυρούµενου
Πρωτοκόλλου.   

Άρθρο τρίτο
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και, των κατά περίπτωση συναρµόδιων Υπουργών, ρυθµί-
ζονται ειδικότερα θέµατα για την εφαρµογή του κυρούµενου
Πρωτοκόλλου.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Εξωτερικών εγκρίνονται οι τροποποιήσεις των Παραρ-
τηµάτων του παρόντος Πρωτοκόλλου που έχουν υιοθετηθεί
σύµφωνα µε το άρθρο 19 αυτού. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Εξωτερικών και των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών,
εγκρίνονται συµφωνίες, καθώς και πρόσθετες ρυθµίσεις που συ-
νάπτονται από τα Μέρη για την εφαρµογή του παρόντος Πρω-
τοκόλλου.  

Άρθρο τέταρτο
Λεπτοµέρειες εφαρµογής της Σύµβασης - 

Αντικατάσταση άρθρου τρίτου ν. 2540/1997

Το άρθρο τρίτο του ν. 2540/1997 (Α’ 249), περί εξουσιοδοτή-
σεων για την κύρωση της σύµβασης για την εκτίµηση των περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων σε διασυνοριακό πλαίσιο, αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών ρυθµίζεται
κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόν-
τος νόµου και της κυρούµενης Σύµβασης. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Εξωτερικών εγκρίνονται οι τροποποιήσεις των Παραρ-
τηµάτων Ι, ΙΙ και ΙΙΙ της Σύµβασης. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Εξωτερικών και των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών
εγκρίνονται οι συµφωνίες, καθώς και πρόσθετες ρυθµίσεις που
συνάπτονται από τα Μέρη για την υλοποίηση των υποχρεώσεων
που έχουν αναλάβει δυνάµει της Σύµβασης.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο πέµπτο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Πρωτοκόλλου που κυρώ-
νεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρ. 3 του άρ-
θρου 24 αυτού. 

Αθήνα,...........................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 12.56’ λύεται η συνεδρίαση για την Παρα-
σκευή 6 Σεπτεµβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

7. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΥΓΕΙΑΣ

6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

8. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


